
سید ابراهیم رییسی :

هرکس شناسنامه ایرانی دارد، باید 
حقوقش حفظ شود

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری صبح جمعه بعد 
از انداختن رای خود در صندوق 
شعبه مسجد جامع ارشاد شهر 
بیان  با  خبرنگاران  جمع  در  ری 
رفع مشکلات مردم  برای  اینکه 
گفت:  نمی شناسم،  روز  و  شب 
دارد  ایرانی  شناسنامه  کس  هر 
تنها  شود،  حفظ  حقوقش  باید 

روزنامه

رئیس جمهور درمراسم افتتاح فازیک بیمارستان مادر قم مطرح کرد:

پیشگامی مردم قم در تمام 
مسائل مهم فرهنگی و اجتماعی 
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معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد:
طراحی دریاچه مصنوعی در بوستان کوثر

  

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی  استان قم گفت: با هدف ترویج 
صنایع دستی در قم و ترغیب جوانان به سمت هنر صنایع دستی، خانه تاریخی زند به 
خانه صنایع دستی قم تبدیل می شود. علیرضا ارجمندی اظهارداشت :خانه های تاریخی 
و همه تأسیسات گردشگری قم این ظرفیت را دارند که در بخش فروش صنایع دستی 
به هنرمندان کمک کنند تا بتوانیم در توسعه پایدار هنرهای سنتی شهر حمایت کنیم. 
زیر  تأمین  لزوم  بر  تاکید  با  صنایع دستی  قم  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
ساخت های عرضه  تولیدات هنرمندان قم افزود: هم اکنون بخشی از خانه تاریخی زند 

رییس بیمارستان مادر قم با اشاره به پذیرش بیماران در این مرکز درمانی از ابتدای 
تیرماه سال جاری، گفت: ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای بهره برداری از این بیمارستان 
افتتاح  حاشیه  در  پنجشنبه  روز  ارجمند  علی  است.   گرفته  صورت  سرمایه گذاری 
بیمارستان مادر قم با سخنرانی ویدیوکنفرانسی رییس جمهوری در جمع خبرنگاران، 
بخش  زایمان،  و  زنان  عمل،  اتاق  آزمایشگاه،  اورژانس،  شامل  بیمارستان  این  افزود: 
نوزادان،بخش های تصویربرداری، بستری و آی سی یو است. وی با اشاره به مختصات 
این مرکز درمانی، افزود: این بیمارستان در منطقه پردیسان در زمینی به مساحت ۳ 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی  استان قم :

خانه تاریخی  زند به خانه صنایع دستی تبدیل می شود
رییس بیمارستان مادر قم:

بیمارستان مادراز اول تیرماه پذیرش بیمار می کند
نتیجه  شدن  روشن  از  پس  گفت:  قم  موقت  جمعه  امام 
انتخابات، رئیس جمهوری منتخب باید همه را برادر خود بداند 
و از دیدگاهها و برنامه های آنها برای اصلاح شرایط اقتصادی 
جامعه استفاده کند، دیگر نامزدها نیز باید به منتخب مردم 
تبریک گفته و برای پیشرفت و سازندگی کشور در همه عرصه 

ها به او کمک کنند.  آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر مقدس قم با اشاره به 
سخن برخی افراد که می گویند از انتخابات مأیوس شده اند، 
خاطرنشان کرد: مأیوس شدن در شأن یک انسان مؤمن نیست 
و ما نباید عهد و پیمانی را که با شهدا و امام شهدا بسته ایم، در 
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خطیب جمعه قم: 

رئیس جمهوری منتخب باید همه
 را برادر خود بداند

44

با حضور  و  با سخنرانی ویدیو کنفرانسی رییس جمهوری 
 ۲۱۸ تخصصی  بیمارستان  استانی  مسوولان  از  جمعی 
تختخوابی مادر در شهرک پردیسان قم روز پنجشنبه به صورت 
رسمی به بهره برداری رسید. حجت الاسلام حسن روحانی  

روز پنجشنبه در آیین بهره برداری از فاز نخست بیمارستان 
مادر که به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد، ضمن تبریک 
دهه کرامت اظهار کرد: شهر قم همواره به عنوان مرکز انقلاب 
مطرح است و امروز شاهد هستیم این شهر به مرکز تولید و نشر 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

نرخ سرمایه گذاری دربخش کشاورزی قم مطلوب است

7

رییس دفتر رییس جمهوری: 

موضوعات مهم بین المللی بعد از 
انتخابات حل می شود

سردار اشتری: 

هیچ مشکل امنیتی در انتخابات 
گزارش نشده است

جمهوری  رییس  دفتر  رییس   
نتایج  وین  مذاکرات  کرد:  تاکید 
خوبی داشته است و این مذاکرات 
است.  انجام  حال  در  خوبی  به 
مهم  موضوعات  انتخابات  از  بعد 
بین المللی حل خواهد شد و مردم 
اداره  و  رفاه  نظر  از  بهتری  آینده 
»محمود  داشت.   خواهند  کشور 
در  حضور  با  جمعه   روز  واعظی« 

با هماهنگی خوبی  ناجا گفت:  فرمانده 
اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  بین  که 
امام  قرارگاه  عنوان  با  انتظامی  نیروی  و 
امنیتی  اقدامات  است،  برقرار  علی)ع( 
خوبی صورت گرفته؛ بحمدالله انتخابات 
امروز با امنیت و آرامش برگزار شده و هیچ 
نبودیم.  سردار  را شاهد  امنیتی  مشکل 
"حسین اشتری" پس انداختن رای خود در 
صندوق حوزه انتخابیه مسجد مالک اشتر 
2ستاد فرماندهی ناجا  اظهار کرد: بحمدالله  2

مردم زمان شناس قم با حضور پرشور و حماسی خود در پای صندوق های رای 
ثابت کردند که پشتیبان نظام خود هستند و معتقدند راه اصلاح امور را از مسیر 

مراجعه به آرای عمومی می گذرد و قهر با صندوق رای معنا ندارد. 
در ۴۲ سال گذشته ۳۸ دوره انتخابات در ایران برگزار شده و سرنوشت و آینده 
کشور همواره با خواست و مطالبه مردمی شکل گرفته است و مردم سالاری دینی 

به شکل عملی آن در ۴ دهه گذشته به اجرا درآمده است.
امسال ۸۴۲ هزار نفر در قم واجد شرایط رای دادن هستند که بیش از ۲۰ هزار 
تن از آنها رای اولی تشکیل داده اند و برغم گرمای کم سابقه هوا مردم حضور 

پرشور و متراکمی در پای صندوق های رای دارند.
قمی ها روز 28 خرداد از هر طبقه و قشری آمدند تا سهم خودشان را در 
سرنوشت سیاسی ۴ سال آینده کشور رقم بزنند، امروز قم روز شلوغی را تجربه 
می کند و صفوف بهم پیوسته تا بیرون از مراکز اخذ رای کشیده شده و عشق به 

وطن امروز در قم اینگونه به تصویر کشیده شده است.
انتخابات تجلی اراده مردم و فرصتی برای تغییر است و مهمتر اینکه انتخابات در 
ایران از معدود انتخابات مهم در جهان است که همیشه مورد توجه و رصد دیگران 
و سران کشورهای دنیا قرار دارد و قمی ها آمدند تا به جهانیان بگویند که می 
خواهند خودشان آینده کشور خود را رقم بزنند و به دست های ناپاک بیگانگان 

فرصت دخالت و فشار بر سرزمین کهن خود ندهند.
حضور تمام ملت ایران در پای صندوق رای مهم و تاثیرگذار است و در این بین 
نگاه به قم به عنوان مادر و خاستگاه انقلاب اسلامی از ویژگی های خاصی 
برخودار است و شهروندان قمی آمدند تا ثابت کنند هرگز انقلاب و آرمان های 
بلند اولیه آن را فراموش نخواهند کرد. برخی با عکس شهدا آمده اند و به نیابت 
از شهدای دفاع مقدس رای خود را به صندوق می اندازند و برخی نیز رای خود را 
تقدیم شهدای سلامت می کنند که تا همین چند ماه پیش در بین ما بودند که در 

مسیر مبارزه با ویروس منحوس کرونا جام شهادت را سر کشیدند.
مشکلات کم نیست و نگرانی خانواده ها و جوانان زیاد است اما مردم آمده اند 
و با صندوق رای قهر نکرده اند و انتظار دارند مسوولان قدر این حضور پرشور را 
بدانند و تا جایی که امکان دارد گره های کور زندگی، معیشت و تورم را از پیش 

پای آنها باز کنند.
صحنه های وصف ناشدنی در شهر قم بسیار بود؛ از مردمی که قبل از زمان 
رسمی رای گیری پای صندوق های رای آمده بودند تا شهروندانی که برغم 
گرمای شدید هوا در فضای باز مراکز اخذ رای صف کشیده اند تا رای خود را 

داخل صندوق بیاندازند.
صف بصیرت مردم برای تعیین حق سرنوشت اشکال مختلف دارد ولی همه 
یک هدف واحد دارند تقویت بنیان های امنیت ملی و اقتدار بین المللی کشور؛ 
از همه اقشار، پیر، جوان، زن و مردم پای صندوق آمدند ولی در این بین رای 
اولی ها حال و هوای دیگری دارند و خوشحالند که بلاخره نوبت آنها نیز رسیده و 
خودشان می توانند دست به انتخاب بزنند. هر چند بدلیل برخی مسائل داخلی 
و تحریم های بی سابقه و ظالمانه، مشکلات و گلایه ها بسیار است، سختی های 
معیشتی زندگی را برای مردم از دلچسب بودن انداخته و فضای کسب و کار از 
رونق افتاده اما مردم به نیکی می دانستند که راه حل مشکلات قهر با صندوق 
مقدس  نظام  به  خود  پایبندی  خودباردیگر  حضورحداکثری  وبا  نیست  رای 
جمهوری اسلامی را ثابت کردند و حالانوبت مسئولان است تابرای رفع مشکلات 

مردم  بیش از گذشته تلاش کنندو لبخند رضایت برلبان آنهابنشانند.
آیت الله مکارم شیرازی مطرح کرد؛ 

ناکامی دشمنان با حضور باشکوه مردم  در انتخابات
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید پس از انداختن آرای خود به 
صندوق سیار شماره ۱۶۳ در شهر قم در جمع خبرنگاران ، گفت: مردم با حضور 
در انتخابات، موجبات شکست توطئه دشمنان علیه کشور و ملت را فراهم آورند.

این مرجع تقلید افزود: مردم با حضور پرشور در انتخابات، قدرت و توانمندی 
ملت ایران را به منصه ظهور رسانده و موجبات شکست توطئه دشمنان علیه 

کشور و ملت را فراهم آورند. وی اضافه کرد: مردم با هر سلیقه ای در انتخابات 
شرکت کنند تا این انتخابات نیز هر چه پرشورتر برگزار شود. آیت الله مکارم 
شیرازی تاکید کرد: مردم باید به دور از سلایق و جناح بندی به افراد اصلح رای 

دهند.
آیت الله نوری همدانی :

شرکت در انتخابات شرعا و عقلا بر همه لازم است
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز پس از به صندوق انداختن 
رای خود،  در جمع خبرنگاران، ضمن دعوت همه آحاد مردم به حضور گسترده 

در انتخابات، گفت: شرکت در انتخابات شرعا و عقلا بر همه لازم است.
این دلیل اهمیت دارد که  به  نظر عقلی  از  انتخابات  افزود:  حضور در  وی 

انتخابات با سرنوشت همه قشرهای جامعه مربوط می شود.
وی با بیان این که امام خمینی)ره( حفظ نظام را اوجب واجبات دانسته اند، 
ادامه داد: به همین دلیل حضور در انتخابات از نظر شرعی نیز لازم است که 
حفظ نظام از هر واجبی مهم تر می باشد. آیت الله حسین نوری همدانی افزود: 
همه مردم، پیرو جوان و زن و مردم و همه با هم باید در صحنه حاضر باشیم و در 

انتخابات شرکت کنیم.
آیت الله سبحانی :

مشارکت مردم در انتخابات یکی از پایه های حفظ نظام است
آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید نیز پس از انداختن آرای خود به صندوق 
سیار شماره ۱۶۲ در شهر قم در جمع خبرنگاران ، با بیان این که نظام ما، نظام 
جمهوری اسلامی است، گفت: حفظ نظام اسلامی پایه هایی دارد که یکی از 
پایه ها، مشارکت مردم در انتخابات است. این مرجع تقلید افزود: حضور مردم در 
پای صندوق های رای،  حاکی از علاقه مندی به نظام و پایداری نظام است. وی 
ادامه داد: مصالح ایجاب می کند کسانی که علاقه مند هستند و نظم مملکت را 

خواهان هستند، در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کنند. آیت الله سبحانی با 
تاکید بر ۲ پایه مصالح کشور و حفظ نظام اسلامی، ابراز امیدواری کرد: همه مردم 
و علاقه مند به نظام با حضور در پای صندوق های رای، در انتخابات شرکت کنند.

آیت الله علوی گرگانی :
مردم به صورت گسترده در انتخابات شرکت کنند

آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید نیز پس از انداختن 
آرای خود به صندوق سیار شماره ۱۶۳ در شهر قم در جمع خبرنگاران ، با دعوت 
از مردم برای حضور گسترده در انتخابات گفت: مردم در انتخابات شخصی 
شایسته، مناسب و شخصیت فهمیده ای را انتخاب کنند تا سرنوشت مملکت به 
دست کسانی داده شود که از هر جهت لیاقت داشته باشند. وی روز با تبریک 
روز انتخابات افزود: انتظار ما در چنین روزی این است که عزیزان به وظایفشان 
که همانا شرکت در انتخابات ریاست جمهوری ، شورای شهر و خبرگان است، 

عمل نمایند.
وی با تاکید بر اهمیت شرکت باشکوه در انتخابات،  اضافه کرد: مردم افرادی 
را انتخاب کنند که هم خدمتگزار مردم باشند و هم بتواند وظایف دینی شان را 

ادا کنند.
این مرجع تقلید گفت: تقاضای حقیر این است که این روز سرنوشت را به 

سامان برسانید و آرای تان را به صندوق بریزید.
آیت الله جوادی آملی:

 پیروز انتخابات در پی رفع مشکلات مردم باشد
آیت الله جوادی آملی از مراجع عظام تقلید ظهر جمعه با حضور در شعبه اخذ 

رأی محله »احمد آباد« دماوند رأی خود را به صندوق انداخت.
این مرجع عظام تقلید در حاشیه شرکت در انتخابات در جمع خبرنگاران 

مسئولیت شخص پیروز در انتخابات را سنگین توصیف کرد.

وی اضافه کرد: امروز کشور در شرایط حساسی است و هرکسی که پیروز 
انتخابات شود، باید در پی رفع مشکلات مردم باشد. آیت الله صافی گلپایگانی  

نیز با حضور در پای صندوق سیار ۱۶۲ رای خود را به صندوق انداخت.
آیت الله حسینی بوشهری: 

انتخابات صحنه جهاد مقدس در برابر دشمن 
آیت الله حسینی بوشهری پس از شرکت در انتخابات گفت: انتخابات صحنه 
جهاد مقدس در برابر دشمن است و مردم با حضور حداکثری در این حماسه 

خاری بر چشم دشمنان باشند.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهارداشت : حضور همراه با مسئولیت 
و تهعد در پای صندوق های رای برای شرکت در انتخابات ریاست جمهوری و 
انتخابات شورا ها و انتخابات مجلس خبرگان توسط مردم را تبریک می گویم. 
وی افزود: امروز ما در یک جبهه بزرگ قرار داریم جبهه ای در مقابل تمام صفوف 
شرکت  جانانه  مقدس  دفاع  در  که  می کردیم  احساس  روز  آن  اگر  دشمنان، 
می کنیم و از نثار جانمان دریغ نمی کردیم؛ امروز هم اینجا جبهه جهاد است 
جهاد رویاروی با دشمنان است. دبیر شورای عالی حوزه های علمیه ادامه داد: آن 
روز با گلوله ها، موشک ها، خمپاره ها و هواپیما ها ما را مورد بمباران قرار می دادند 
امروز با ماهواره هایشان، بوق های تبلیغاتیشان، تا مردم را از حضور در این جهاد 
مقدس مایوس کنند، اما کور خوانده اند. آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به 
گذشت بیش از ۴۲ سال از انقلاب و فزار و فرود بسیار آن گفت: الان هم مردم ما 
دچار مشکلات اقتصادی هستند، اما قرار نیست این مشکلات اداره محکم مردم 

ما را در هم بریزد و تسلیم خواست دشمن بشویم.
وی افزود: مردم عزیر ایران بدانید که اگر امروز یک لحظه غفلت کنیم دشمن 
برنده است و ما همه بازنده ایم اگر نمی خواهیم دشمن شادمان شود امروز تک 
تکتان از پیر و جوان، زن و مرد با همه شرایط سختی که دارید و ما با تمام وجود 
با شما همدردی می کنیم در این انتخابات حضور به هم رسانید و هر کسی را که 
تحقیق کرده ایم به آن رای بدهید، اما آنچه برای رهبری معظم انقلاب مهم است 

حضور حداکثری شما مردم است.
آیت الله فاضل لنکرانی :

حضور حداکثری مردم به منزله رأی به نظام اسلامی است 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم رأی دادن را از مصادیق بارز عبادت 

برشمرد و گفت: حضور حداکثری مردم به منزله رأی به نظام اسلامی است. 
آیت الله فاضل لنکرانی رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( پس از شرکت در 
انتخابات در جمع خبرنگاران با بیان اینکه انتخابات در نظام جمهوری اسلامی 
بسیار سرنوشت ساز بوده و در این دوره از حساسیت های بسیار خاصی برخوردار 
نظام  تحکیم  اصلح موجب  انتخاب  با  باید  مردم  امروز  اظهار داشت:  است، 

اسلامی شوند.
آیت الله فاضل لنکرانی رأی دادن را از مصادیق بارز عبادت برشمرد و عنوان 
کرد: این رأی به منزله رأی به شخص نیست، بلکه به عنوان رأی به نظام اسلامی 
و اسلام محسوب می شود. وی با بیان اینکه آرای مردمی و مشارکت حداکثری 
سبب یأس و ناامیدی دشمن می شود، اضافه کرد: هیچ دوره ای از انتخابات ها تا 
این اندازه دشمن به قهر با صندوق های رأی دعوت نمی کرد، از این رو امیدواریم 

مردم با حضور حداکثری خود آنها را ناامید سازند.
 آیت الله اعرافی: 

حضور حداکثری باعث سربلندی مردم در آزمون انتخابات می شود
آیت الله علیرضا اعرافی از فقهای شورای نگهبان، صبح جمعه در سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری، ششمین دوره شوراهای اسلامی شهر روستا 
و انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری در قم شرکت کرد و رأی خود 
را به صندوق انداخت. آیت الله اعرافی گفت: امیدواریم انشاالله به رغم همه 
مشکلاتی که ملت عزیز ما دارند و به رغم شرایط کرونایی، ملت ما در این آزمون 
مانند گذشته سر بلند بیرون بیایند و یک حماسه بزرگ را رقم بزنند و امروز انشاالله 

به یک جشن بزرگ در دهه کرامت مبدل شود.

با شرکت پرشورو گسترده درانتخابات؛

مردم قم بازهم حماسه آفریدند

7

»۲۸ خرداد« جشن ملی شد؛

سربلندی ملت درآزمون ملی
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رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

 سقوط آبشاری آمار و تغییر ساختار 
جمعیت تهدیدزاست

 رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور با تاکید بر ضرورت اصلاح سیاست های 
جمعیتی در کشور گفت: سقوط آبشاری آمار و تغییر ساختار جمعیت تهدیدزاست. 

سردار غلامرضا جلالی، در این آئین آیین معارفه »مشاور عالی ریاست سازمان در 
امور صیانت از ساختار جمعیت، سلامت عمومی و پدافند زیستی با گرامیداشت 
یاد و مقام شهدای انقلاب اسلامی و شهدای دفاع از وطن و حرم آل الله، و تبریک 
ایام دهه کرامت اظهار داشت: پدافند غیرعامل به لحاظ راهبردی مجموعه اقدامات 
غیرمسلحانه ای است که موجب افزایش بازدارندگی، کاهش آسیب پذیری، تداوم 
فعالیت های ضروری، ارتقاء پایداری ملی و تسهیل مدیریت بحران در مقابل تهدیدات 
و اقدامات نظامی دشمن می شود. وی با بیان اینکه رصد و مقابله با تهدیدات انسان 
ساخت در حوزه اقدامات سازمان پدافند غیرعامل قرار دارد، گفت: در این حوزه 
شاهد دو مولفه اساسی هستیم، نخست آن بخش از تهدیدات انسانی که ماهیتی 
نرم افزاری دارد همچون تفکر، استراتژی، ساختار، مدیریت و مانند آن. مولفه دوم، 
تهدیداتی با ماهیت سخت افزاری است مانند تکنولوژی که مبتنی بر دانش و فناوری 
است و در دنیای امروز شاهد رشد و تغییرات بسیار سریع آنها هستیم. یعنی برخلاف 
تهدیدات طبیعی که در طول سال های عمر بشر تقریبا بدون تغییر است، تهدیدات 
انسان ساخت سیال و پویاست. سردار جلالی با بیان اینکه پویایی و سیال بودن 
تهدیدات انسان ساخت نیازمند یک رصد دائمی و وظیفه ذاتی پدافند غیرعامل 
است، تصریح کرد: حوزه اقدام پدافند غیرعامل نیز سه سطح کلی راهبردی، عملیاتی 
و فنی و اجرایی را شامل می شود. به گفته رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، مقوله 
جمعیت با توجه به تاثیرات آمایشی، مدیریت توسعه فضایی کشور، پایداری، تاب آوری 
و بازدارندگی جامعه جزو مباحث راهبردی پدافند غیرعامل محسوب می شود. وی با 
اشاره به اهمیت سیاست های جمعیتی در کشور تاکید کرد: یکی از مهمترین مسائل 
در رصد تهدیدات انسان ساخت، پیدا کردن منشا تهدیدات است. برای مثال شاهد 
سقوط آبشاری آمارهای جمعیتی کشور هستیم. این در حالی است که ما در دهه 
۶۰ از رشد جمعیتی برخوردار بودیم که ثمره آن، منابع انسانی و سرمایه نیروی جوان 

کنونی است که ظرفیت بسیار مناسبی را برای توسعه کشور فراهم کرده است. 
پیامدهای تهدیدزای کاهش نرخ موالید در کشور

سردار جلالی با اشاره به پیامدهای جدی کاهش نرخ موالید در کشور تصریح کرد: 
متاسفانه به علت عدم پرداخت درست، علمی و راهبردی به این تهدیدات، عمق واقعی 
فاجعه تاکنون مشخص نشده است. اما آنچه مشخص است، تغییر ساختار جمعیتی 
کشور در آینده، منشا بحران های بسیاری از جمله کاهش جمعیت پویا خواهد بود 
که وابستگی به نیروی کار خارجی را اجتناب ناپذیر خواهد کرد که این بحران منابع 
انسانی کمترین عوارض آن در حوزه اقتصادی، کاهش نرخ رشد اقتصادی  و درآمد 
ملی کشور است. رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور، تضعیف انسجام، وحدت ملی 
و اقتدار کشور را از دیگر پیامدهای تحقق سیاست های کاهش جمعیت کشور دانست 
و ادامه داد: در حوزه امنیت و بازدارندگی نیز باید گفت که اساسا دفاع ما مردم پایه و 
مبتنی بر نیروهای انسانی است و کاهش جمعیت حتما در بعد دفاع و تامین امنیت 
کشور اثرگذار است. وی با اشاره به تاکیدات چندباره رهبر معظم انقلاب، بر لزوم چاره 
اندیشی در سیاست های کلی جمعیت خاطرنشان کرد: خوشبختانه با حمایت ها و 
تلاش های دانشمند متعهدی چون پروفسور اکبری، طرح "جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده" از سوی نمایندگان دلسوز مجلس انقلابی یازدهم در دستور کار قرار گرفت 
و نهایتاً مصوب شد و به نتیجه رسید که جای تشکر و قدردانی دارد.سردار جلالی 
تصریح کرد: با توجه به ماموریت های سازمان پدافند غیرعامل کشور، با مشورتی که با 
جناب پروفسور اکبری داشتیم، قرار شد بازتعریفی را در موضوع "صیانت از ساختار و 

جوانی جمعیت" ذیل ماموریت های سازمان پدافند غیرعامل انجام دهیم.  
 

علی لاریجانی: 

نظراتمان را به دولت سیزدهم 
انتقال می دهیم 

مشاور مقام معظم رهبری با بیان اینکه حضور مردم در انتخابات بسیار پرشور خواهد 
بود، گفت: قهر  با انتخابات معنی ندارد.

علی لاریجانی عضو مجمع تشخیص و مشاور رهبر انقلاب در نخستین ساعت آغاز 
شوراهای  انتخابات  دوره  ششمین  و  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  سیزدهمین 
اسلامی شهر و روستا و دومین دوره انتخابات میان دوره ای خبرگان رهبری رأی خود 
را در صندوق انداخت وی در جمع خبرنگاران درباره چرایی حضور خود در استان 
مازندران بیان کرد: متعلق به مازندران هستم  خسته نباشید بگویم آنچه مهم است همه 
ما تلاش کنیم انتخابات سرمایه ملی برای کشور شود. لاریجانی بیان داشت: ارزیابی 
بنده از حضور مردم در انتخابات بسیار پرشور خواهد بود و با تاکیدات مقام معظم رهبری 
برای حل مشکلات داخلی، ایجاد عدالت مشارکت سیاسی و صحنه انتخابات و سیاسی 
توجه شود. وی افزود: خدمات حکومت و رسانه ها می توانند امیدوار کننده بوده و میزان 
مشارکت مردم را در عرصه انتخابات افزایش دهند. مشاور رهبر انقلاب ادامه داد: مصالح 
کشور مربوط به خودمان است پس قهر کردن با خودمان معنی ندارد باید نگاه ایجابی، 
مثبت و سازنده، اصلاحی و راه حل  داشت مشکلات را رفع کنیم مانند بیماری که 
عضوی  از بدنش بیمار است و ناامید است. وی افزود: با هیچ کاندیدایی دیدار انتخاباتی 
نداشتم، نگاه من در مسائل کشور ایجابی است و برحسب وضعیت مسئولان نگاه مثبت 

داشته باشند  نظراتمان را به دولت سیزدهم انتقال می دهیم.

عباس عراقچی: 

بیشتر از هر زمان دیگری به توافق
 نزدیک شده ایم 

عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر خارجه تاکید کرد: انتخابات ریاست جمهوری 
ایران تأثیری بر روند مذاکرات ندارد و تیم مذاکره کننده صرف نظر از سیاست داخلی 
به مذاکره ادامه خواهد داد.  سید عباس عراقچی در وین در گفت وگو با الجزیره گفت: 
پیشرفت خوب و ملموسی در موضوعات مختلف در مذاکرات حاصل کرده ایم. معتقدیم 
که بیش از هر زمان دیگری به توافق نزدیک شده ایم اما هنوز برخی موضوعات اساسی 
وجود دارد که باید در خصوص آن ها مذاکره کرد. عراقچی گفت: ایران از طرف های 
مذاکره کننده می خواهد بر این تأکید کنند اتفاقی که با خروج ترامپ از توافق افتاد 
هرگز با هیچ رئیس جمهور دیگری از آمریکا رخ نخواهد داد. معاون سیاسی وزیر 
خارجه تاکید کرد: انتخابات ریاست جمهوری ایران تأثیری بر روند مذاکرات ندارد و 
تیم مذاکره کننده صرف نظر از سیاست داخلی به مذاکره ادامه خواهد داد. عراقچی 
گفت: تیم ایرانی اگر به توافق خوبی با طرف های دیگر برسد، آن را خواهد پذیرفت 
اما در غیر این صورت نه با دولت فعلی و نه با دولت آتی توافقی در کار نخواهد بود.  
عراقچی تاکید کرد: اساس هر توافق دستیابی به منافع کشور و ملت ایران است و هر 
رئیس جمهور آینده موظف به انجام این کار خواهد بود. من هیچ نگرانی از پیروزی 
جناب آقای ابراهیم رئیسی در انتخابات نمی بینم، مذاکرات هسته ای در چهارچوب 

سیاست های کلان کشور می باشد.
 

 رییس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش:

مردم هرگز در زمین دشمن بازی 
نخواهند کرد

در  حداکثری  مشارکت  با  مردم  گفت:  ارتش  سیاسی  عقیدتی  سازمان  رییس   
انتخابات نشان می دهند هرگز در زمین دشمن بازی نخواهند کرد و برای همیشه 

دشمن را در دسترسی به منافع ملی و دینی ناامید خواهند کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس محمدحسنی، در حاشیه حضورش در یکی 
از شعبات اخذ رأی تهران ضمن انداختن رای خود به صندوق آراء افزود: با توجه به 
اینکه در گام دوم انقلاب قرار است اولین رئیس جمهور انتخاب شود و از طرفی با 
توجه به اینکه همه جبهه استکبار، کفر و نفاق دست به دست هم داده اند تا مردم را از 
آمدن به پای صندوق های رای دلسرد کنند و مقبولیت نظام را زیر سوال ببرند اهمیت 
فوق العاده ای دارد تا ملت با حضور خود پای صندوق های رای به همه جبهه استکبار، 
کفر و نفاق اثبات کنند که تا آخر پشت نظام ایستاده اند و در گام دوم انقلاب هم مثل 
گام اول به وظایف خود عمل کرده و هرگز در زمین دشمن بازی نخواهند کرد و برای 

همیشه دشمن را در دسترسی به منافع ملی و دینی ما ناامید خواهند کرد.

انتظارات از رییس جمهور 
و دولت آینده

یادداشت امروز بنده در چهار بخش است و مقداری 
هم طولانی اما لازم دیدم برای اطلاع عمومی بنویسم .

ممنون میشم که تا پایان یادداشت بنده را همراهی و حمایت کنید.
بخش اول : حضور مردم در مراکز پای صندوق و انداختن رای اعتماد مردم به 
شخص و اشخاص مورد نظر است .که روز گذشته با حضور حداکثری مردم انجام 

شد
بخش دوم : استمرار حضور مردم فردای روز انتخاب و بهتر بنویسم روز تحویل 
گرفتن امانت و قدرت اراده مردم و نشستن بر روی صندلی ریاست و نمایندگی مردم 

است .   
بخش سوم : جوانگرایی یعنی جوان سازی ساختار اداره امور کشور است .

بخش چهارم : هدفمندی رانت های چند صد هزار میلیارد تومانی در کشور برای 
تولید امنیت و تامین اجتماعی برای همه و اجرای اصل ۲9 قانون اساسی و تحکیم 

و تقویت اقتصاد ملی است
بخش پنجم : توسعه و تعامل اقتصادی که در یادداشت بعدی به استحضار شما 

خواهم رساند.
انتظارات و مطالبه گری من شهروند است. یک مثالی بزنم:

در خلبانی و پرواز بخصوص پرواز با هواپیماهای نظامی جنگنده شکاری )آفندی 
و پدافندی ( بدلیل حساسیت کار ) وجود خطرات و برای حفط سرمایه انسانی 
و سیستمی ( شرایط  و مقررات ویژه ی حاکم است و الزاما و بدون هیچ تبعیض و 

تعارفی همه ملزم به رعایت این قوانین هستند .
در این صنف کاری سن و سال هم بخشی از مقررات است. مثلا شخصی که سن 
و سالش ۲5 سال است نمیتواند فرمانده گروه یا مدرس استادخلبان و یا امثال این 
موقعیت ها باشد . او باید در کنار پرواز و کسب تجربه مدیریت هم بیاموزد. او اگر به 
حدود ۴5 سال سن برسد نمیتواند به عنوان خلبان فعال با هواپیمای جنگنده باشد 
و اداره هدایت این هواپیما را برای عملیات جنگی در اختیار بگیرد. اما او میتواند در 
هواپیما مسافر بری تا ۶5 سال پرواز و هواپیما را هدایت نماید و به مقصد برساند. در 
صنف هوانوردی همه چیز نظام مند و با ساختار صحیح براساس قوانین و هر چند 

وقت هم بسته به نیاز و شرایط به روز رسانی میشود .
رییس جمهور رییس مطابق قانون اساسی برای مدت چهار سال انتخاب میشود 

و دومین مقام قدرتمند کشور است و مجری قانون اساسی و قوانین مجلس است .
رییس جمهور قانونا و می باید تمامی این قوانین موجود در کشور را اعم از اینکه این 
قوانین مصوب شده در مجلس مفید به فایده برای کشور است و یا نا مفید و زیان آور 

است ، مقید و ملزم است همه آنها را اجرا نماید ؟
در اینجا سئوال پیش می آید یعنی چه قوانین نامفید و زیان آور و چرا باید اجرا 

شود؟
در کشور ما با انباشت قوانین روبرو هستیم  که مانع حرکت صحیح و اصولی کشور 

میشود و متاسفانه مجلس سالهاست که کم کاری و تنبلی کرده .
متاسفانه در کشور قوانینی وجود دارد که سیستم اداری کشور را متناسب با شرایط 
زمانی و دانش و فن محوری جامعه و جهان ناکارآمد و تنبل و بی خاصیت و میکند و 

عملا قوانین دست و پاگیر شبه پیراست.
وقتی صحبت از جوانگرایی میشود همه فکر میکنند منظور جوان شدن سنی 
مدیران است و مدیران جوان بی تجربه باید بیایند و امور کشور را در دست بگیرند و با 
آزمون خطای مجدد که هزینه بر هزینه های کشور تحمیل کنند و  این جوان ساختار 

اداری کشور را مدیریت و اداره نمایند.  این تفکر به این شکل غلط است.
فکر صحیح این است که اصل کار یعنی جوان شدن و کارآمد شدن ساختارهای 

تصمیم سازی و تصمیم گیری و اجرایی و نظارتی کشور باید مد نظر قرار بگیرد.
انتظار هم همین است که در دولت جدید چنین اتفاق و تحول بزرگی بیفتد و 
ساختار عمومی اداره کشور اعم از تصمیم سازی و تصمیم گیری و اجرا و نظارت ، به 
روز رسانی و منظم و دانش و فن محور و هوشمند و شایسته سالار و کارآمد و شفاف 
و چابک و پاسخگو شود و البته و صد البته باید جایگزین ساختار ناکارآمد تحمیلی 
دیوان سالاری جناحی و اتوبوسی بشود که در اینصورت و تحقق این وعده مشکلات 
عدیده ای که ده ها سال است گریبانگیر اداره کشور شده به مرور کم و کمتر و 
کمترین خواهد شد و بعضا مانع اصلی برای استقرار عدالت و رفاه و امنیت اجتماعی 

و اقتصادی شهروندان و توسعه یافتگی و پیشرفت کشور نخواهد بود .
پس یکی از انتظارات اصلی ما از مسئولین آینده کشور در یک دوره حداقل چهار 
ساله آینده کشور جوان سازی و تازه سازی و چابک سازی و شفاف سازی ساختار 

اداره امور کشور است
رییس جمهور همه ملت ایران از ساعت ۱۲:۰۱ روز سه شنبه ۱۲ مرداد ۱۴۰۰ 
برای اولین بار بر روی صندلی مسئولیتش مینشیند و  پذیرای وظایفی ستگین 
میشوند و باید بدانند زیر ذره بین انتظارات بر حق مردم و سازمان های مردم نهاد 
و احزاب و رسانه های جمعی عمومی هستند و باید بر قول هایی که دادند که بعون 
الله و با یاری و همدلی و همصدایی و همراهی و حتی ایثار مردم وضعیت امروز کشور 
و شهر و روستا و اجتماع  و کسب و کار و سلامت و امنیت و رفاه و آرامش و نشاط و 
محیط زیست و ........ خانواده و من شهروند را بهتر از دیروز و فردا را بهتر از امروز 

خواهند کرد. 
مطابق اصل ۲9 قانون اساسی و قانون ساختار تامین اجتماعی مصوب ۱۳۸۳ 
تمامی شهروندان ایرانی میباید تحت پوشش بیمه و خدمات و حمایت های تامین 
اجتماعی ) منظور بیمه بازنشستگی + بیمه بیکاری + بیمه صدمات در کار + ......( 

قرار بگیرند .
جمعیت ایران ۸5 میلیون نفر است که حدود ۶۲ میلیون نفر بصورت مستقیم و 
غیر مستقیم تحت پوشش قانون بیمه و خدمات و حمایت های تامین اجتماعی 
هستند اما تعداد ۲۳ میلیون نفر در کشور از قانون بیمه و  خدمات و حمایت های 

تامین اجتماعی محرومند .
خواندن و شنیدن این آمار ها برای کشور ثروتمند ایران خوشایند نیست و سئوال 

اینجاست چرا ؟
برای اینکه این ۲۳ میلیون نفر ایرانی تحت پوشش قانون تامین اجتماعی قرار 
بگیرند و فقر مطلق و محرومیت مطلق با اجرای این قانون از کشور برود و یکی از 
قولهای انقلاب و قانون اساسی محقق شود سالانه نیاز به کمتر از حدود ۲5۰ هزار 

میلیارد تومان است ) این عدد را فراموش نکنیم (
سال گذشته متقاضیان تسهیلات برای تولید ) جهش و رونق تولید ( از وزارت 

صمت درخواست حدود ۴۰ هزار میلیارد تومان داشتند .
ا نک ها توانستند حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان این درخواست ها را تامین کنند و 

بپردازند و بخشی از کار واحد های تولید را راه اندازی کنند.
برای تامین نیاز و مولد و پویا سازی اقتصاد کشور در بخش های صنعت و معدن 
و تجارت و خدمات و کشاورزی و ........ سالانه حدود ۱5۰ هزار میلیارد تومان نیاز 

است ) این عدد را هم فراموش نکنیم (
جمع اعداد تامین اجتماعی برای همه ایرانیان و مولد سازی و پویا سازی اقتصاد 
میشود حدود ۳5۰ هزار میلیارد تومان در سال و دولت در این شرایط امکان تامین 

چنین مبالغی را ندارد .
اما آن رانت ۳5۰ هزار میلیارد تومانی یارانه های آشکار و پنهان که یادتان هست .

اگر یارانه ها شناسنامه دار و هدفمند باشند که ظاهرا فعلا بی شناسنامه و بی هویت 
هستند ؟

اما اگر آن رانت ۳5۰ هزار میلیارد تومانی در هر سال شناسنامه دار و هدفمند شود 
، آن وقت یارانه میتواند و باید در خدمت فقرا و محرومان و اقتصاد ملی کشور برای 

همه ایرانیان باشد.
ظاهرا منابع و پولش موجود و مسیر هزینه هایش هم مشخص است. اراده هم که 
داوطلبان محترم پشت تلوزیون همگی گفتند دارند و خوبش هم دارند و در خدمت 

ملت هستند.
اینکه رییس جمهور آینده بداند ما با دانایی در کنارش هستیم بشرطی که او هم 
در کنار ملت باشد. انتظار ما از رییس جمهور آینده اجرای عدالت و اجرای اصل 
۲9 قانون اساسی و پویا نمودن اقتصاد ملی و کار و زندگی و شادی و نشاط برای 

همه ایرانیان .
منابعش هم که مشخص است و باید رانت تحمیلی را مدیریت و هدفمند کنید و 
این منابع باید در خدمت ملت بزرگ ایران باشد. و لله العزه و للمومنین ، سایه عزت 

خداوند بر ملت بزرگ ایران مستدام . آمین.

اخبار

 
امام جمعه موقت قم گفت: حضور پرشور مردم در پای صندوق های رأی، 
موجب تقویت هر دو جبهه »میدان« و »دیپلماسی« می شود و به طور حتم با یک 

انتخابات ضعیف نباید در هر دو عرصه انتظار زیادی داشته باشیم. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر 
مقدس قم با اشاره به سخن برخی افراد که می گویند از انتخابات مأیوس شده اند، 
خاطرنشان کرد: مأیوس شدن در شأن یک انسان مؤمن نیست و ما نباید عهد و 
پیمانی را که با شهدا و امام شهدا بسته ایم، در نیمه راه انقلاب رها کنیم، بلکه باید 

خانواده، اقوام و دیگران را نیز به مشارکت دعوت کنیم.
وی با بیان اینکه بروز برخی معضلات در جامعه ناشی از سوءمدیریت و مشکلاتی 
بوده است، اظهار داشت: امروز صدها خبرنگار به ایران آمده اند تا حضور ملت 
ایران در صحنه انتخابات را به جهان مخابره کنند و بدخواهان نظام اسلامی نیز بر 
طبل »تحریم انتخابات« می کوبند، پس حضور کمرنگ ما در انتخابات دشمنان 
را شاد و دوستان را سرافکنده می کند. رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
در ادامه افزود: پس از روشن شدن نتیجه انتخابات، رئیس جمهوری منتخب 
باید همه را برادر خود بداند و از دیدگاهها و برنامه های آنها برای اصلاح شرایط 
اقتصادی جامعه استفاده کند، دیگر نامزدها نیز باید به منتخب مردم تبریک گفته 

و برای پیشرفت و سازندگی کشور در همه عرصه ها به او کمک کنند.
شرایط مناظرات نامزدها از سال های گذشته بهتر شده است 

وی همچنین فرآیند برگزاری انتخابات و برگزاری مناظرات نامزدها را مورد توجه 
قرار داد و گفت: شرایط مناظرات نامزدها از سال های گذشته بهتر شده است، اما 
همچنان برخی اشکالات وجود دارد و ما باید تمرین کنیم تا در معرض دید میلیون 
ها تن، آبروی کسی را نبرده و از فرصت مناظرات برای آشنا کردن مردم با برنامه 

های خود و ایجاد شور انتخاباتی استفاده کنیم.
میلاد  ایام  به  اشاره  با  خود  از سخنان  دیگری  در بخش  بوشهری  حسینی 
امام رضا)ع(، دستیابی به سعادت و سلامت دنیوی و اخروی را در گرو تبعیت و 
الگوبرداری از اهل بیت)ع( دانست و گفت: ما باید سیره رفتاری و گفتاری ائمه 

اطهار)ع( را همواره نصب العین خود قرار دهیم تا به شرایطی بازگردیم که نسبت 
به مطامع دنیوی تعلق خاطر کمتری داشته باشیم.

وی با بیان اینکه ما به اهل بیت عصمت و طهارت)ع( عشق می ورزیم، تصریح 
کرد: بر اساس روایات، دوستی اهل بیت)ع( باید با بندگی پروردگار و انجام واجبات 
دینی توأمان باشند تا برای انسان سودمند باشند و اگر هر کدام را جداگانه مورد 

توجه قرار دهیم، مفید و مؤثر نخواهد بود.
خطیب جمعه قم با بیان اینکه پس از انجام فرائض و واجبات دینی، بهترین 
و مهمترین کارها، شاد کردن دل دیگران است، خاطرنشان کرد: برای مقابله با 
بیماری های روحی و اخلاقی، باید از خداوند متعال طلب کرده، انسان های 
مؤمن و وارسته را معلم خویش قرار داده، از تاریخ درس گرفته و از عداوت دشمنان 

که ضعف ها و کاستی های ما را جلوه گر می کنند، به خوبی استفاده کنیم.

عضو فقهای شورای نگهبان گفت: یک کابینه قوی و در شأن مردم باید تشکیل شود 
تا مشکلات کشور حل و فصل شود. 

آیت الله سید احمد خاتمی روز جمعه پس از انداختن رأی خود در صندوق در 
جمع خبرنگاران گفت: تشکیل کابینه متدین، متعهد، متخصص، خستگی ناپذیر و 
دارای مدیریت جهادی ضروری است و یک کابینه قوی و در شأن مردم باید تشکیل تا 

مشکلات کشور حل و فصل شود.
وی بیان کرد: کار اورژانسی، کاری نیست که فردا و پس فردا جواب می دهد اما باید 
مقابله با گرانی های افسارگسیخته که کمر ملت را شکسته است، سریعاً آغاز شود و 

باید برنامه ریزی لازم برای مقابله با گرانی ها شدید انجام شود.
خاتمی ادامه داد: انتخابات، جشن سیاسی و نعمتی برای ملت ماست. به برکت 
پیروزی انقلاب اسلامی، مردم به صحنه آمدند و با انتخابات، سرنوشت خودشان را 

رقم زده و می زنند.
در  و  دارد  انتخابات وجود  داد: تحقق مردم سالاری دینی در همین  ادامه  وی 
همه انتخابات ها مردم حضور شکوهمندی داشته اند و در این دوره هم این حضور 
شکوهمند وجود دارد. برخی از استانداران تماس گرفتند و گفتند که تا الان حضور 
مردم بسیار چشمگیر و در مقایسه با ادوار گذشته اگر نگوییم شکوهمندتر، حداقل به 

همان اندازه است.
و  آمدند  به صحنه  ما همواره  عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: مردم 
سرنوشت خودشان را رقم زدند. اما نکته قابل توجه این است که جمهور به معنای همه 
مردم است و به معنای باند و جناح خاصی نیست، اما متاسفانه برخی از جریان ها، 

تایید  اگر جناح خودشان  و می کنند.  به جناح خودشان کرده  تفسیر  را  جمهور 
شد، می گویند جمهوریت وجود دارد اما اگر جناح خودشان تایید نشد، می گویند 

جمهوریت وجود ندارد که این تحریف جمهوریت است.
خاتمی ادامه داد: جمهوریت به معنای همه مردم است و همه شهروندان با هر 
سلیقه ای که دارند، جزو جمهوریت محسوب می شوند. آن چنان که وحدت هم به 
معنای همه مردم است و همه با هم معنا پیدا می کنند. برخی جمهوریت را فقط 
جناح و حزب خودشان می دانند که تحریف جمهوریت است و آنچه امروز به فضل 
الهی در سراسر کشور شکل می گیرد، جمهوریت است و امیدواریم که به حد گسترده 
شکل گیرد. عضو شورای نگهبان تصریح کرد: انتخابات سه حالت دارد. یک حالت 
قبل از برگزاری انتخابات است که برخی از حرف ها بعد از انتخابات گفته خواهد شد. 
یک حالت در روز انتخابات است که انتظار این است که هم مجریان و هم ناظران 

امانت مدارانه و قانون مندانه عمل کنند.
وی گفت: یک حالت هم پس از انتخابات است. مردم ما باید کدورت های انتخابات 
را کنار بگذارند و با همان صفا و صمیمیت قبل از انتخابات به زندگی ادامه دهند. پایان 

انتخابات به فضل خدا آغاز رفاقت ها باید باشد.
خاتمی گفت: باید از کاندیدهای انتخابات صرفنظر از گلایه هایی که از برخی از 

آنان است، تشکر کرد که باعث شدند که فضای انتخابات فضای گرمی شود.
وی خطاب به کاندیدایی که حائز اکثریت آرا می شود، گفت: انتظار این است که 
هیچ فوت وقتی نکند و در اولین فرصت که اعلام شد واجد اکثریت آرا شده است، به 

فکر تعیین یک کابینه قوی باشد.

سید احمد خاتمی :

پایان انتخابات آغاز رفاقت ها باشد

خطیب جمعه قم: 

رئیس جمهوری منتخب باید همه را برادر خود بداند
سیدجمشیداوشال*

تاکید کرد: مذاکرات   رییس دفتر رییس جمهوری 
وین نتایج خوبی داشته است و این مذاکرات به خوبی 
در حال انجام است. بعد از انتخابات موضوعات مهم 
بین المللی حل خواهد شد و مردم آینده بهتری از نظر 

رفاه و اداره کشور خواهند داشت. 
»محمود واعظی« روز جمعه  با حضور در حسینیه 
جماران در گفت وگو با خبرنگاران گفت: امروز روز بسیار 
مهمی برای چهار سال آینده کشور است، امیدوارم که 
مردم عزیز بیش از گذشته در این شرایط بسیار حساس 
داخلی و خارجی احساس مسئولیت کنند و حضور 
گسترده تری در پای صندوق های رای داشته باشند و 

بدانند که کشور متعلق به خودشان است.
و  صلح  کشور،  توسعه  برای  مردم  اینکه  بیان  با  وی 
آرامش کشور و آینده فرزندان شان باید خودشان تصمیم 

بگیرند، اظهار داشت: دموکراسی را از چهل سال پیش 
به گام پیش می رویم. ممکن است  و گام  آغاز کردیم 
نقص هایی باشد اما هیچ گاه نباید با صندوق رأی قهر 

کنیم و نباید ناامید شویم.
رییس دفتر ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه تا امروز 
در این چهل سال گذشته آنچه به دست آمده از صندوق 
مردم  گسترده  حضور  کرد:  تصریح  است،  بوده  رای 
علامت خوبی از نظر داخلی است به این معنا که انسجام 
و وحدت داخلی حفظ می شود و کسی که رییس جمهور 
می شود، بیشتر احساس مسئولیت کرده و برای حل 
مشکلات تلاش بیشتری می کند. واعظی با بیان اینکه 
حمایت مردم اقتدار و همبستگی ما را نشان می دهد که 
در این شرایط مهم است، خاطرنشان کرد: ما دشمنانی 
حضور  که  داریم  آمریکا  و  صهیونیستی  رژیم  مانند 

را خنثی می کند. وی  آنها  توطئه های  گسترده مردم 
دربار مذاکرات وین نیز ابراز داشت: خوشبین هستم به 
اینکه بعد از انتخابات بسیاری از مسایل که در سه سال 
گذشته به دلیل جنگ اقتصادی و فشار حداکثری بوده، 
رفع می شود. مذاکرات وین نتایج خوبی داشته است و 
مذاکرات به خوبی در حال انجام است. بعد از انتخابات 
موضوعات مهم بین المللی حل خواهد شد و مردم آینده 
بهتری از نظر رفاه و اداره کشور خواهند داشت.  واعظی 
ادامه داد: آخرین تماسی که ما از وین داشتیم این بود 
برداشته  گذشته  روز  چند  این  در  خوبی  گام های  که 
و چین مصمم هستند  اروپا  و کشورهای ۱+5،  شده 
و مسئولان شان مصاحبه کردند و گفته اند با توجه به 
گام هایی که برداشته شده امیدوارند آنچه که باقی مانده 

هم برطرف کنیم و تحریم ها برداشته شود.

رییس دفتر رییس جمهوری: 

موضوعات مهم بین المللی بعد از انتخابات حل می شود

فرمانده ناجا گفت: با هماهنگی خوبی که بین سپاه 
عنوان  با  انتظامی  نیروی  و  اسلامی  انقلاب  پاسداران 
قرارگاه امام علی)ع( برقرار است، اقدامات امنیتی خوبی 
صورت گرفته؛ بحمدالله انتخابات امروز با امنیت و آرامش 

برگزار شده و هیچ مشکل امنیتی را شاهد نبودیم. 
خود  رای  انداختن  پس  اشتری"  "حسین  سردار 
ستاد  اشتر  مالک  مسجد  انتخابیه  حوزه  صندوق  در 
فرماندهی ناجا  اظهار کرد: بحمدالله مردم به خوبی در 
حال انجام تکلیف خود یعنی شرکت در انتخابات هستند 
و از همان ساعات اولیه اخذ رأی حضور پرشور و با بصیرت 
خود را به نمایش گذاشته اند. وی با اشاره به سخنان مقام 
معظم رهبری)مدظله العالی( اضافه کرد: ان شاءالله این 
انتخابات مایه خیر و برکت برای کشور و مردم خواهد بود و 

موجب یأس و ناامیدی دشمن خواهد شد.
این مقام ارشد انتظامی با قدردانی از مردم عزیز ایران 
اسلامی یادآور شد: از مردم عزیز به خاطر این حضور 

پرشور و شعور خود تاکنون قدردانی می کنم و ان شاءالله 
کسانی که تاکنون اقدام نکرده اند، هرچه زودتر با حضور 
در شعب اخذ رأی و انتخاب کاندیدای مورد نظر خود 
مشارکت نمایند.وی با بیان این که ان شاءالله انتخابات 
آبادانی روزافزون  و انتخاب فرد اصلح باعث پیشرفت و 
در  انتخابات  این  اثرات  ان شاءالله  کشور شود، گفت: 
آینده باعث پیشرفت و شکوفایی کشور می شود. سردار 
جلسه  برگزاری  حاشیه  در  همچنین  اشتری  حسین 
و  نظم  تامین  پیرامون  )ع(  علی  امام  انتظامی  قرارگاه 
امنیت انتخابات ۱۴۰۰ با تبریک فرا رسیدن هفته کرامت 
و قدردانی از تلاش اصحاب رسانه به ویژه صدا و سیما 
و  امروز  خوشبختانه  افزود:  انتخابات  اخبار  پوشش  در 
از ساعات اولیه آغاز رای گیری شاهد حضور پرشور، با 
بصیرت و انقلابی مردم پای صندوق های اخذ رای بودیم و 
قطعا این حضور پرشور موجب امیدواری دوستداران نظام 

و انقلاب اسلامی و ناامیدی دشمنان است.

ایران  ولایی  و  عزیز  مردم  قدردان  که  این  بیان  با  وی 
ناجا  و تمهیدات  اقدامات  به  اشاره  با  اسلامی هستیم 
انتخابات گفت: نیروی  تامین نظم و امنیت  به منظور 
انتظامی از ماه ها پیش و از دی ماه سال گذشته تحت 
عنوان قرارگاه انتظامی امام علی )ع( اقدامات خود را برای 

ماموریت بزرگ امنیت انتخابات آغاز کرده است.
سردار اشتری تصریح کرد: در مجموع ۶۰۰ هزار نفر از 
همکارانم در سراسر کشور مشغول اجرای ماموریت خطیر 
تامین امنیت انتخابات هستند و به لطف خداوند هیچ 
مشکل امنیتی نداشته ایم. وی اضافه کرد: برآوردها بیانگر 
این است که انتخابات با آرامش و امنیت کامل و حضور 
پرشور مردم انجام شود و همان گونه که رهبری فرمودند 
این انتخابات نیز باعث خیر و برکت برای مردم و ناامیدی 
دشمنان خواهد بود. وی پایان گفت : نیروهای پلیس 
تا پایان زمان شمارش آراء و اعلام نتایج از طریق وزارت 

کشور در آماده باش کامل بودند.

سردار اشتری: 

هیچ مشکل امنیتی در انتخابات گزارش نشده است

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی و فعال اصلاح طلب گفت: منویات مردم از 
طریق رای و انتخابات نشان داده می شود. مردم گله زیادی در این دوره از نهادهای 
نظارتی داشته اند و احساس می شد بخش هایی از جامعه نمایندگان خود را در 

انتخابات ندارند. 
محمدرضا عارف روز جمعه در جمع خبرنگاران در حسینه جماران گفت: نظام ما 
نظام جمهوری اسلامی،بعد جمهوریت مردم یعنی انتخابات است و انتخابات هم با 

صندوق رای تعریف می شود.  
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی و فعال اصلاح طلب افزود: خوشبختانه مردم 
باوجود مشکلات و گله هایی که در سنوات گذشته داشتند، امروز پای صندوق های 

رای حضور پیدا کردند.
عارف خاطرنشان کرد: در این دوره گله های مردم بیشتر شده ولی امیدواریم مردم 
حرف آخر را بزنند و این انتخاب در راستای رفع مشکلات مردم باشد. امیدواریم 
منتخبان مردم در راستای منویات مقام معظم رهبری و آرمان های امام راحل )ره( 

گام بردارند. این فعال اصلاح طلب با بیان اینکه مردم صاحبان انقلاب هستند، ادامه 
داد: منویات مردم از طریق رای و انتخابات نشان داده می شود. مردم گله زیادی 
در این دوره از نهادهای نظارتی داشته اند و احساس می شد بخش هایی از جامعه 

نمایندگان خود را در انتخابات ندارند. 
عارف ادامه داد: امیدوار هستیم در فضای بعد از انتخابات این مسائل مورد بررسی 

قرار گیرد و پرونده این گله و شکایت ها بسته شود. 
این فعال اصلاح طلب در پاسخ به سوالی درباره تصمیم اصلاح طلبان برای حضور 
پیدا نکردن در انتخابات ادامه داد: چرا مسئله را جناحی می کنید این مسئله غلط 
است. دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا دغدغه ی مشترک یعنی مردم و ارتقای نظام  

را دارند. طبیعتا برخی جریان ها از سوی خود نماینده ای را نمی بینند. 
عارف ادامه داد: علی رغم این شرایط جریان اصلاحات باز هم توصیه حضور 
حداکثری مردم در انتخابات را داد و می خواهند نشان دهند با وجود گله ها باز هم 

حضور پیدا می کنند. 

محمدرضا عارف :

اقدامات نهادهای نظارتی در انتخابات بررسی شود
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اضافه وزن و تأثیر آن بر کمردرد با خوردن ۵ نوع میوه، عمیق ترین خواب 
را تجربه کنید 

تخمین زده می شود که ۴۰ تا 5۰ درصد جمعیت عمومی در ایالات متحده از 
اختلالات خواب از جمله بی خوابی رنج می برند. بی خوابی مزمن خود عامل 

ابتلا به اضطراب، افسردگی و حملات هراس است. 
اگرچه داروهای رایج برای درمان بی خوابی توسط پزشکان یا روان پزشکان 
تجویز می شود اما ثابت شده مصرف برخی اقلام غذایی بخصوص میوه ها، 
نقش مهمی در افزایش کیفیت خواب و جلوگیری از بروز اختلالات خواب دارد:

گیلاس: ملاتونین هورمون مسئول چرخه خواب و بیداری و ساعت داخلی 
بدن است و گیلاس منبع غنی از این هورمون محسوب می شود. مطالعات نشان 
داده که مصرف آب گیلاس برای دو بار در روز و به مدت دو هفته، باعث افزایش 
9۰ دقیقه ای زمان خواب در کسانی می شود که از بی خوابی رنج می برند. 

مصرف گیلاس باعث افزایش طول عمر نیز می شود.
انگور: درست مانند گیلاس، منبع غنی از ملاتونین است. اگر انگور در مقادیر 
زیادی قبل از خواب مصرف شود، به ترویج خواب بدون وقفه کمک می کند. 
علاوه بر تاثیر عمیق انگور روی کیفیت خواب، این میوه سرشار از آنتوسیانین و 
رزوراترول است که هر دو آنتی اکسیدان هایی هستند که سیستم ایمنی بدن را 

تقویت می کنند.
-HTPتولید برای  بدن  توسط  تریپتوفان  و  است  تریپتوفان  حاوری  موز: 
-HTP5استفاده می شود. ملاتونین و سروتونین به نوبه خود توسط ترکیب
5تولید می شوند و هر دو برای بهبود کیفیت خواب موثرند. موز همچنین حاوی 
پتاسیم است که به منجر به جلوگیری از وقفه خواب شبانه می شود. اگر تجربه 
خواب خوبی را در طول شب ندارید، حدود نیم ساعت پیش از خواب یک عدد 

موز را با یک لیوان شیر ولرم مخلوط کنید و آن را بخورید.
سیب: حاوی مقادیر زیادی ویتامین ها و پلی فنول ها است. ویتامین ث و 
ویتامین ب ۶ موجود در سیب منجر به بهبود تنفس، کنترل فشار خوون، کمک 
به استراحت بدن و کاهش استرس در هنگام خواب می شود. ویتامین ب ۱۶ 
موجود در این میوه به انتشار سروتونین کمک می کند. پلی فنول های موجود در 

سیب باعث تنظیم سطح قند خون در هنگام شب می شود.
بادام: بادام سرشار از منیزیم است و افزایش سطح این ماده معدنی در بدن 
می تواند باعث ریلکس شدن عضلات و بالا رفتن کیفیت خواب در افراد مختلف 
شود. به علاوه، پروتئین مرغوب موجود در بادام می تواند سطح قندخون را در 
طول خواب ثابت نگه دارد. ثابت ماندن قندخون در طول خواب باعث می شود 
پریدن از خواب و احساس گرسنگی در طول شب به حداقل ممکن برسد. به 
همین دلیل بهتر است در وعده شام، حدود ۳5 گرم بادام خام را به سالاد خود 

اضافه کنید یا ۴ تا 5 عدد بادام را یکی، دو ساعت پیش از خواب میل کنید.

رگ های واریسی که به نام واریکوز نیز شناخته می شوند هرچند در بیشتر موارد به 
چشم نمی آیند؛ اما فقط از نظر ظاهری و زیبایی مطرح نیستند. رگ های واریسی، 
مشکلی پزشکی هستند و این پتانسیل را دارند که عوارضی برای سلامتی ایجاد 
کنند. واریکوز می تواند فقط درد و اندکی تورم ایجاد نماید یا در شدیدترین حالت خود، 

منجر به لخته شدن خون، خونریزی و زخم شود.
علل ایجاد رگ های واریسی

کار یک سیاهرگ یا ورید، برگرداندن خون از تمام بدن به قلب شماست. دریچه هایی 
یک طرفه در داخل وریدها وجود دارند که کمک می کنند جریان خون از پاها به سمت 
قلب فرستاده شود. این دریچه های کوچک می توانند باز و بسته شوند. اما اگر این 
دریچه ها به دلایلی ضعیف شده و نتوانند به خوبی بسته شوند، خون در رگ ها تجمع 

کرده و به آن فشار آورده و باعث بزرگ و متورم شدن رگ می شود.
پاها بیشتر از سایر قسمت های بدن در معرض واریکوز قرار دارند زیرا این بخش ها 

جایی هستند که سخت ترین کار را در برابر نیروی جاذبه انجام می دهند.
در مورد خیلی از افراد، ضعیف شدن دریچه های داخل ورید )لانه کبوتری( و در 
نتیجه واریسی شدن رگ ها، جنبه موروثی دارد. دیگر فاکتورهایی که می توانند این 

احتمال را افزایش دهند شامل موارد زیر می شوند:
. تحرک نداشتن:  عضلات ساق پا به عنوان یک پمپ عمل کرده و خون را به سمت 
بالا پمپاژ می کنند، بنابراین اگر مدت زمان طولانی بنشینید یا بایستید، عدم وجود 

حرکت پمپاژ کننده می تواند باعث تجمع خون در پاها شود.
. وزن اضافی:  داشتن اضافه وزن می تواند در جریان خون در وریدهای بزرگی که 
در بالاتنه وجود دارند اختلال ایجاد کرده و تأثیر منفی بر رگ های پاهایتان بگذارند. 

دلیل اینکه گاهی در دوره بارداری، واریکوز به وجود می آید نیز همین است.
. چیزی مانع جریان خون به سمت بالا می شود: 

یک انسداد فیزیکی، مانند یک لخته خون می تواند جلوی جریان خون از پاها به 
سمت بالا را بگیرد.

. سن:  با افزایش سن، دریچه های داخل وریدها ممکن است به خوبی سال های 
جوانی تان کار نکنند و این هم ریسک فاکتور دیگری برای واریکوز است.

. جنسیت:  متاسفانه خانم ها به دلیل تغییرات هورمونی که تجربه می کنند بیشتر 
مستعد واریکوز هستند. مصرف قرص های پیشگیری از بارداری نیز می تواند این 

احتمال را بالا ببرد.
. بارداری:  جنین در حال رشد شما فقط به مثانه تان فشار وارد نمی کند، بلکه به 
وریدهای پاهایتان نیز فشار می آورد. خوشبختانه در این مورد، رگ ها معمولًا در عرض 

سه تا ۱۲ ماه بعد از زایمان بهبود می یابند.
همه ی رگ های قابل مشاهده روی پاها، رگ های واریسی نیستند. رگ های واریسی 
طیف گسترده ای دارند؛ از رگ های ریز و عنکبوتی گرفته تا رگ های بزرگ تر و کبود 
یا آبی رنگ و رگ های قلمبه شده و پیچ خورده که واقعاً رگ های واریسی محسوب 
می شوند؛ اما همه ی این رگ ها در طیف یکسانی از رگ هایی قرار می گیرند که خون 

از آن ها نشت کرده و جمع شده است.
رگ های واریسی چه مشکلاتی می توانند ایجاد کنند؟

رگ های واریسی فقط از نظر ظاهری آزاردهنده نیستند. هر وقت خون در جایی 
جمع شود و به جریان نیفتد، احتمال تشکیل لخته خون وجود دارد. لخته های خون 
می توانند مشکلات جدی برای سلامتی ایجاد کنند، خصوصاً اگر به سمت ورید 

عمقی بروند. زیرا آن وقت این پتانسیل را دارند که به طرف ریه ها حرکت کنند.
رگ های واریسی می توانند خونریزی هم بکنند، خصوصاً در افراد سنین بالا که 
پوستشان نازک و ضعیف شده است. رگ های واریسی می توانند با آسیبی کوچک 
خونریزی کنند. ضربه ای که به پا وارد می شود می تواند خونریزی زیادی ایجاد کرده و 

حتی وضعیت فرد را اورژانسی کند.
پوست اطراف رگ های واریسی می تواند ملتهب شود، زیرا رگ های کوچک در 
پوست می توانند آسیب ببینند و آسیب دیدن رگ ها نیز توانایی ترمیم پوست را کاهش 
می دهد و در موارد شدیدتر می تواند زخم ایجاد نماید؛ زخم هایی که به سختی خوب 

می شوند.
چگونه می توان جلوی بدتر شدن رگ های واریسی را گرفت؟

راهکارهای ساده ای وجود دارند که کمک می کنند جریان خون بهتری در پاهایتان 
برقرار باشد. در نتیجه جلوی بدتر شدن رگ های واریسی گرفته خواهد شد.

به طور منظم ورزش کنید
عضلات پاهای شما، بزرگ ترین عضلات بدنتان هستند. این عضلات به وریدها 
کمک می کنند خون را به قلب برسانند. عضلات شما حین ورزش برخلاف جاذبه 
زمین عمل می کنند و به همین دلیل تمرینات مربوط به پا به پیشگیری از ظاهر شدن 

رگ های واریسی کمک زیادی می کنند.
اگر اضافه وزن دارید وزن کم کنید

اگر چاق باشید یا اضافه وزن داشته باشید، فشار بیشتری به پاهایتان وارد می شود. 
کاهش وزن اضافی باعث می شود رگ های واریسی جدیدی تشکیل نشوند. کاهش 
وزن، غیر از پیشگیری از واریکوز، فواید بی شمار دیگری هم دارد؛ احتمال بیماری 

قلبی، سکته مغزی و دیابت نوع دوم را نیز پایین می آورد.
مدت زمان طولانی یک جا ننشینید یا نایستید

مشاغل امروزی ایجاب می کنند ساعت های متمادی یک جا بنشینید. یادتان 
باشد دست کم هر نیم ساعت یک بار از جایتان بلند شوید و چند دقیقه ای راه بروید. 
این کار، عضلات پا را وادار می کند خون را به سمت قلب برانند و این اتفاق وقتی 
نشسته اید کمتر می افتد. اگر شغلتان جوری است که باید بایستید، سعی کنید هر 

نیم ساعت راه بروید یا بنشینید و استراحت کنید.
لباس های تنگ نپوشید

پوشیدن لباس تنگ مخصوصا در ناحیه کمر و ساق، فشار زیادی به پاهایتان وارد 
می کند که می تواند رگ های واریسی را بدتر نماید.

پاهایتان را آویزان نگه ندارید
هر وقت ممکن است، پاهای خود را روی صندلی یا سطح بلندی بگذارید تا خون 
بتواند راحت تر به قلبتان بازگردد. مخصوصاً اگر به خاطر کارتان مجبورید ساعت های 

بنشینید یا بایستید، حتماً این مورد را رعایت کنید.
جوراب یا جوراب شلواری مخصوص واریس بپوشید

می توانید جوراب یا جوراب شلواری واریس بپوشید. جوراب واریس با فشار به قوزک 
پا و پایین پا، به برگشتن خون به قلب کمک می نماید. البته دقت کنید که برایتان 

تنگ نباشد.
رگ های واریسی چگونه درمان می شوند؟

در گذشته همیشه مدیریت واریکوز به جای مداخلات درمانی انتخاب می شد، زیرا 
تنها گزینه ی مداخله درمانی برای رگ های واریسی، نسبتاً تهاجمی بود.

اما امروزه، تکنیک های بسیار کم تهاجمی زیادی وجود دارند و به همین دلیل 
پزشکان، طرفدار درمان زودهنگام واریکوز با این شیوه ها هستند.

این رگ ها  است.  آن  واریسی، شناسایی علت  درمان رگ های  برای  قدم  اولین 
بیماری  به خود  و خود  نشان می دهند  را  دیگری  که مسئله ی  علامتی هستند 
محسوب نمی شوند. پزشک معمولًا از سونوگرافی برای شناسایی اینکه چه رگ هایی 
تغذیه کننده ی رگ های واریسی هستند استفاده می کند و اینکه آیا چیزی آن ها را 

مسدود کرده یا نه.
درمانی دخیل  دوره ی  انتخاب  در  فردی شما همگی  و وضعیت  منبع مشکل 

هستند، اما درمان ها می توانند شامل موارد زیر شوند:
. اسکلروتراپی: یک ماده شیمیایی تزریق می شود که داخل ورید را تحریک کرده و 
باعث می شود این رگ های ناخواسته تحلیل رفته و از بین بروند. باقیمانده ی رگ های 

تحلیل رفته توسط بدن جذب می شوند.
. ترمال ابلاسیون: ترمال ابلاسیون مشابه اسکلروتراپی است اما در این روش، رگ با 

لیزر یا امواج رادیویی با فرکانس بالا سوزانده می شوند.
. درمان واریکوز با چسب: باز هم رگ های ناخواسته واریسی نابود می شوند اما با 

استفاده از تزریق یک چسب مخصوص.
. جراحی: عمل جراحی برای برداشتن تمام رگ های واریسی انجام می شود.

برداشتن رگ های واریسی مشکلی ایجاد نمی کند؟ وجود این رگ ها لازم نیست؟
به نظر می رسد رگی که آن قدر بزرگ است که شما می توانید آن را از روی پوست 
ببینید، باید نقش مهمی در بدن داشته باشد اما در واقع این طور نیست. این رگ ها 
انجام وظیفه ای نمی کنند، بلکه رگ های کارآمد و به درد بخور دیگر را که به درستی 
کار می کنند به دردسر می اندازند. با برداشتن رگ هایی که کاری نمی کنند، رگ هایی 

که مجبورند به خاطر رگ های ناکارآمد اضافه کاری کنند، آرام و متعادل می شوند.

واریکوز وریدی؛

آیا عرق کردن برایتان خوب است؟رگ های واریسی؛ علت ها، درمان و پیشگیری
وقتی به عرق کردن فکر می کنید، 
بوی  و  عرق  چسبناکی  یاد  احتمالًا 
نامطبوع آن می افتید؛ اما عرق کردن 
فرایندی کاملًا طبیعی و سالم است 
که برای سلامتی تان مفید است. این 
مطلب را بخوانید تا بدانید وقتی عرق 
می کنید چه اتفاقی می افتد و چگونه 

به نفع سلامتی شماست.
چرا عرق می کنیم؟

باید  کنید،  عرق  واقعاً  اینکه  برای 
ضربان  که  دهید  انجام  فعالیتی 
قلبتان را بالا ببرد، تنفستان تند شود و 

عضلاتتان درد بگیرد. یا اینکه در یک روز خیلی گرم تابستانی به سر ببرید.
انسان ها حین فعالیت بدنی و وقتی در معرض گرمای زیاد قرار می گیرند، عرق 
می کنند. بدنتان را مانند یک موتور تصور کنید. یک موتور اگر خیلی داغ شود، 
عملکرد آن دچار اختلال خواهد شد. بدن شما درست مانند یک اتومبیل در 

صورت زیاد داغ شدن، از کار می افتد.
اما عرق دقیقاً چطور بدن را خنک می کند؟ این فرایند نسبتاً ساده است. وقتی 
عرق، منافذ پوستتان را پُر می کند و با هوا تماس پیدا می کند، تبخیر می شود که 
اثر خنک کنندگی فوری بر بدن دارد. اگر در آب و هوای مرطوب زندگی کنید به 
نظرتان می رسد عرق کردن اغلب مؤثر نیست )زیرا عرق به خوبی تبخیر نمی شود 
و پوستتان را مرطوب و چسبناک خواهد کرد(. لباس هایی که از پارچه هایی مانند 

نایلون و پلی استر درست شده اند می توانند به این امر کمک کنند.
هرچند گرما و فعالیت بدنی، عوامل اصلی درآوردن عرق شما هستند اما عوامل 
دیگری هم برای این اتفاق وجود دارند. هیجاناتی مانند ترس، اضطراب و نگرانی 
نیز می توانند منافذ پوستتان را مرطوب کنند. برخی از افراد در واکنش به غذاهای 
تند، نوشابه های الکلی یا کافئین نیز عرق می کنند. مبارزه با عفونت، خصوصاً 

همراه با تب هم می تواند باعث شود عرق کنید.
عرق کردن فرایندی طبیعی است و زمانی رخ می دهد که فیزیولوژی بدن از 
حالت توازن خارج می شود. یعنی زمانی که چیزی در بدن در حالت تعادل نیست. 

این تعریق معمولًا در تلاش برای پایین آوردن دمای بدن روی می دهد.
عرق از چه چیزی تشکیل شده است؟

عرق اساساً آب است؛ اما حاوی مقادیر کمی نمک، دیگر الکترولیت ها و مواد 
معدنی )شامل پتاسیم، کلر، منیزیم، زینک و مس(، پروتئین ها، اوره و آمونیاک نیز 
می باشد. شما باید بعد از یک تمرین سخت، الکترولیت های از دست رفته را جبران 
کنید؛ اما دیگر مواد، ضایعات هستند و عرق کردن یکی از راه هایی است که بدن 

این ضایعات را دفع می کند.
چرا عرق بو می دهد؟

واقعیت این است که خود عرق بویی ندارد و در واقع بدون بو است؛ اما چرا وقتی 
عرق می کنید بو می گیرید؟

وقتی عرق به سطح پوستتان می رسد، با باکتری ها ترکیب شده و واکنش های 
واکنش های شیمیایی شامل  این  فرآورده های جانبی  شیمیایی رخ می دهد. 
ترکیباتی است که واقعاً بدبو هستند؛ مثلًا عرق زیر بغلتان از غدد آپوکرین ترشح 
می شوند که باکتری هایی تولید می کنند که در ترکیب با عرق تکثیر شده و عرق 
را به اسیدهای بدبویی تجزیه می کنند. این اتفاق اساساً توسط غدد آپوکرینی رخ 
می دهد که در اطراف فولیکول های مو جمع شده اند، زیرا عرقی تولید می کنند 
که نسبت به عرق رقیق تر تولید شده از غدد اکرین، چرب تر است. به همین دلیل 

است که عرق زیر بغلتان خیلی بودارتر از عرق مثلًا پیشانی تان است.
آیا عرق کردن برایتان خوب است؟

بله، به طور کلی عرق کردن به نفعتان است. اگر شما عرق نکنید، فوراً گرمازده 
می شوید و از حال می روید یا دچار مشکلات دیگری در ارتباط با حرارت بدن 
می شوید. ممکن است عضلاتتان به شدت بگیرند، احساس ضعف شدید کنید 
و پوستتان بسیار برافروخته شود. زمانی که اصلًا عرق نکنید یا عرقتان برای خنک 

کردن بدن کافی نباشد، به آن هیپوهیدروز می گویند.
کارشناسان به طور کلی عرق کردن را اتفاق خوبی می دانند زیرا بیشتر افراد 
حین انجام فعالیت هایی عرق می کنند که برای سلامتی شان مفید است. فعالیت 
بدنی دارای فواید ثابت شده ای برای سلامتی است. تمام انواع ورزش ها می توانند 

عرقتان را دربیاورند؛ از پیاده روی گرفته تا بدن سازی و تمرینات تناوبی پُرشدت.
آیا واقعاً عرق کردن باعث سم زدایی بدن می شود؟

به نوعی بله، عرق کردن به بدن در دفع ضایعاتش کمک می کند، اما مقدار آن 
این قدر کم است که بیشتر کارشناسان، عرق کردن را سم زدایی از بدن محسوب 
نمی کنند. اما یک سری پژوهش ها دریافته اند که عرق کردن می تواند در دفع یک 

سری از سموم از بدن مؤثر باشد، مثلًا بیسفنول A و بی فنیل های پلی کلرشده.
طبق برخی از مطالعات محدود، عرق کردن ممکن است به دفع فلزات سمی 
سنگین از بدن نیز کمک کند. بنابراین هرچند ممکن است بعد از تمرین و ورزش، 
احساس سبُکی و نشاط کنید؛ اما این احساس خوب به دلیل سم زدایی ناشی از 
تعرق نیست. بلکه نتیجه ی اندورفین هایی است که در جواب به ورزش در بدنتان 

ترشح شده است.
آیا ممکن است بیش از اندازه عرق کنید؟

درست همان طور که ممکن است خیلی کم عرق کنید، بیش از اندازه عرق 
کردن نیز می تواند خطراتی برای سلامتی داشته باشد. عرق زیاد که در پزشکی 
به آن هایپرهیدروز گفته می شود می تواند در صورت جایگزین نکردن مایعات از 
دست رفته از بدن، منجر به دهیدراته شدن بدن شود. هر بار که مقدار زیادی عرق 
می کنید، مثلًا حین ورزش یا در یک روز بسیار گرم، باید مایعات فراوان الکترولیت 
دار بنوشید. نسبت به علائم دهیدراسیون بدن آگاه باشید: . سردرد . خستگی . 
ضعف . گرفتگی عضله . خشکی دهان و لب ها . سرگیجه و احساس سبُکی در سر 

. کاهش دفعات ادرار کردن . تیرگی ادرار
دهیدراسیون خفیف با نوشیدن مایعات کافی، کاهش فعالیت بدنی و از آفتاب 
به سایه رفتن قابل حل است؛ اما دهیدارسیون شدید ممکن است نیاز به تزریق 
مایعات داشته باشد. اگر فکر می کنید دچار دهیدراسیون شدید شده اید، به 

اورژانس مراجعه کنید.

مطالعات نشان می دهد؛

ارتباط حذف وعده صبحانه و از دست 
دادن مواد مغذی بدن

یک مطالعه جدید نشان می دهد بزرگسالانی که صبحانه را حذف می کنند، 
مواد مغذی اصلی را که بیشتر در مواد غذایی تشکیل دهنده وعده های صبح 
از مدیکال  نقل  به  به گزارش خبرنگار مهر  از دست خواهند داد.  وجود دارد، 
اکسپرس، تجزیه و تحلیل داده ها در مورد بیش از ۳۰ هزار بزرگسال آمریکایی 
نشان داد که حذف صبحانه به معنای از دست دادن کلسیم موجود در شیر، 
ویتامین C موجود در میوه و فیبر، ویتامین ها و مواد معدنی موجود در غلات غنی 
شده است. »کریستوفر تیلور«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه ایالتی اوهایو، در 
این باره می گوید: »آنچه که ما مشاهده می کنیم این است که اگر غذاهایی که 
معمولًا در وعده صبحانه مصرف می شوند را نمی خورید، معمولًا تمایلی به مصرف 
آنها در ادامه روز هم ندارید.« این مطالعه شامل ۳۰۸۸9 بزرگسال ۱9 ساله و بالاتر 
بود که بین سال های ۲۰۰5 و ۲۰۱۶ در نظرسنجی شرکت کرده بودند. محققان 
داده های حاصل از رژیم های غذایی ۲۴ ساعته شرکت کنندگان را تجزیه و تحلیل 
کردند. نتایج نشان داد افرادی که صبحانه شأن را حذف کرده بودند ویتامین ها و 
مواد معدنی کمتری را نسبت به افرادی که صبحانه می خوردند، دریافت کرده اند. 
این اختلاف برای فولات، کلسیم، آهن و ویتامین های C ، B۳ ،B۲ ،A ، B۱ و 
D بیشتر مشخص بود. به گفته تیلور: »میان وعده در واقع کمک به دریافت 
کالری یک وعده غذایی برای افرادی است که صبحانه را حذف می کنند. افرادی 
که صبحانه می خورند، کالری بیشتری نسبت به افرادی که صبحانه نمی خورند 
مصرف می کنند، اما وعده ناهار، شام و میان وعده برای افرادی که صبحانه را 

حذف کرده اند بسیار بیشتر بوده و از کیفیت پایین تری برخوردار است.«
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مدیرکل انتقال خون استان قم:

بانوان تا ۳ بار در سال امکان 
اهدای خون دارند

 مدیرکل انتقال خون قم با بیان اینکه برخی تصورات اشتباه موجب شده تا آمار 
اهدای خون توسط بانوان در استان و کشور بسیار پایین باشد گفت: بر اساس 
استانداردهای بین المللی بانوان پس از بررسی و تایید وضعیت جسمانی مناسب 

آنها، می توانند تا ۳ بار در سال اقدام به اهدای خون کنند. 
مرتضی نوریان افزود: میانگین مشارکت بانوان برای اهدای خون در کشور حداکثر 
پنج درصد و مشارکت بانوان قم در این امر بین سه تا چهار درصد است که نسبت به 

کشورهای پیشرفته بسیار پایین تر است.
وی با بیان اینکه نیمی از جمعیت کشور را بانوان تشکیل می دهند ادامه داد: در 
کشورهای توسعه یافته مانند هلند و فرانسه حدود 5۰ درصد اهداکنندگان را بانوان 
تشکیل می دهند که با توجه به اهمیت حفظ ذخایر خونی استان و کشور در وضعیت 

مطلوب، مشارکت بانوان در این امر اهمیت بسیار دارد.
مدیرکل انتقال خون قم افزود: بر اساس ارزیابی های انجام شده،  ترس از سوزن، 
ترس از ضعف و بی حالی، احساس عدم توانایی جسمانی،  ترس از بیمار شدن و 
کم خونی از جمله موضوعاتی است که موجب مشارکت پایین بانوان در امر اهدای 

خون شده است.
نوریان افزود: در سال گذشته آمار اهدای خون بانوان در استان یک درصد نسبت 
به سال 9۸ افزایش یافت که امیدواریم این روند در سال جاری نیز با مشارکت بیشتر 

بانوان ادامه یابد.
وی با بیان اینکه حفظ سلامت اهداکننده و گیرنده خون مورد توجه این سازمان 
است گفت: بانوانی که برای اهدای خون به این سازمان مراجعه می کنند، پیش از 
دریافت خون آنها، تست هموگلوبین انجام و پس از مصاحبه و معاینه های لازم توسط 
پزشک در صورت تایید سلامتی کامل جسمانی، خون اهدایی آنها دریافت می شود.

مدیرکل انتقال خون قم تاکید کرد: در معاینات و مصاحبه های انجام شده توسط 
پزشک اگر مشخص شود که فرد مراجعه کننده، دارای کم خونی و یا فشار پایین و یا 
اینکه از نظر جسمانی وضعیت مناسب را ندارد، دریافت خون از آنها انجام نمی شود.

وی با برشمردن برخی شرایط برای اهدای خون ادامه داد: تمام افراد در سنین 
۱۸ تا ۶۰ سال که دارای سلامت کامل بوده و وزن آنها کمتر از 5۰ کیلوگرم نباشد، 
می توانند اهدای خون داشته باشند و درخواست ما این است که این اهدای خون را 

به یک روز در سال محدود نکنند.
نوریان اظهار داشت: در هر بار اهدای خون، ۴5۰ سی سی خون از اهداکننده 
دریافت می شود که این حجم از خون با نوشیدن مایعات، طی ۲۴ ساعت دوباره در 

بدن تامین می شود.
وی با تاکید بر اینکه اهدای خون هیچ عارضه ای برای اهداکننده ندارد،  گفت: به 
دلیل تفاوت های ساختاری بدن آقایان و بانوان، از نظر استانداردهای بین المللی 

آقایان چهار بار و بانوان سه بار می توانند در طول سال اقدام به اهدای خون کنند.
مدیرکل انتقال خون قم ادامه داد: گلبول قرمز تا ۳۰ روز، پلاکت تا ۳ روز و پلاسما 

در صورت نگهداری در دمای منفی ۴۰ درجه تا ۲ سال امکان نگهداری دارند.
وی با بیان اینکه هر یک واحد خون می توانند جان سه بیمار را نجات دهد،افزود: 
پلاکت یکی از فرآورده های مهم خونی است که برای تمام بیمارانی که شیمی درمانی 
می شوند مورد نیاز است و با توجه به طول عمر کوتاه این فرآورده خونی، نیاز به اهدای 

خون به صورت روزانه وجود دارد.
نوریان با بیان اینکه اهدای خون، نیازی مستمر و همیشگی است ادامه داد: به 
طور متوسط سالانه هر ۱۰ دقیقه، یک واحد خونی یا فرآورده خونی در مراکز درمانی 

استان توزیع و به بیماران تزریق می شود.
وی ادامه داد: اهدای خون جایگزین مصنوعی ندارد و تنها منبع تامین آن، انسان 
است به همین دلیل اهدای خون در نجات جان بیماران جایگاه و اهمیت بسیار 

زیادی دارد.
 

مدیرکل خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

پاکسازی تبلیغات انتخاباتی با 1۵00نیروی 
خدمات شهری

جهت  گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
پاک سازی شهر علاوه از تبلیغات انتخاباتی بر استفاده از ۲۶ دستگاه واترجت و 
تجهیزات شست  و شو، یکهزار و 5۰۰ تَن از نیروهای خدمات شهری نیز در ۲ قسمت 

خیابان های اصلی و فرعی به کار گرفته خواهد شد. 
سید محسن میرهادی در گفت وگویی افزود: جمع آوری سازه های موقت تبلیغاتی و 
پاک سازی سطح شهر از تبلیغات انتخاباتی پس از اتمام زمان رای گیری انجام خواهد 

شد.
وی گفت:  با توجه به  برگزاری انتخابات ریاست جمهوری و همچنین انتخابات میان 
دوره ای خبرگان رهبری و انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا، با برنامه ریزی 
کامل تامین زیرساخت های مورد نیاز در خصوص اطلاع رسانی و همچنین محل های 
مخصوص آگهی ها و جایگاه نصب پوسترهای تبلیغاتی در سطح شهر با هماهنگی 

ستاد تبلیغات استان در زمان مقرر انجام  شده است.
میرهادی با اعلام انجام امور پاکسازی و نظافت محدوده ۲۰۰ متری بیش از ۶۰۴ 
شعبه اخذ رای طبق ابلاغ ستاد انتخابات استان تصریح کرد: به دلیل نصب پوستر و 
بنرهای مختلف در سطح شهر، وضعیت مناسبی از نظر سیما و منظر شهری نداریم 
که برنامه ریزی لازم برای جمع آوری تبلیغات انتخاباتی توسط عوامل شهرداری قم 
انجام شده است. وی پاک سازی بوستان ها و فضای سبز، ناوگان تاکسی و اتوبوس 
شهری، پایانه ها و ایستگاه های مسافربری و فضاهای عمومی شهر از پوسترهای 
تبلیغاتی مورد تاکید قرار داد و خاطرنشان کرد: هر سال پس از پایان رای گیری بحث 
نظافت شهر انجام می شد که امسال برای رفع مشکل های دوره های قبل، انجام 
پاک سازی برای یک روز بعد یعنی راس ساعت ۲۲ روز شنبه ۲9 خردادماه در سطح 
مناطق هشتگانه برنامه ریزی کامل انجام شده و با هماهنگی ۲۶ ناحیه که هر ناحیه 
در سه اکیپ کامل امکانات برنامه ریزی شده، پاکسازی سطح شهر تا صبح صورت 

می گیرد.
وی با یادآوری تلاش مجموعه تحت پوشش سازمان مدیریت پسماند در جهت 
جمع آوری پسماند خشک در سطح شهر بیان کرد: در موضوع جمع آوری سازه های 
داربست  نصب شده در سطح شهر، ستادها و نامزدهای انتخابات باید با پیمانکاران 
نصاب خود هماهنگ کنند و هر این داربست ها و بنرهای نصب شده در اسرع وقت 

جمع آوری شود.
میرهادی آماده باش سازمان آتش نشانی به ویژه در هسته مرکزی شهر و پیرامون 
حرم حضرت معصومه)س( و شعبه های دیگر را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: 
همکاری نیروهای تخلف های شهرداری با نیروی انتظامی و فرمانداری تا پایان 

رای گیری در دستور کار قرار دارد.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

واکسیناسیون کرونا در قم
 از سر گرفته می شود

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: واکسن ملی کوبرکت به مرحله تایید رسیده 
و به همراه واکسن های دوز دوم از هفته پیشروتزریق را خواهیم داشت. 

محمد رضا قدیر اظهار داشت: روند مراجعه های سرپایی و بستری بیماران مشکوک 
کووید ۱9 در استان نزولی است و خوشبختانه کاهش را شاهد ه زستیم اما نباید 

عادی انگاری کرده و غافلگیر شویم.
وی افزود: آن چیزی که برای ما مهم است، حفظ وضعیت موجود بوده که باید با 

توجه و رعایت مردم، در راستای جلوگیری از اوج گیری مجدد ویروس بکوشیم.
وی افزود: 5۱ هزار دوز واکسن تاکنون تزریق شده و همکاران در مراکز بهداشت در 

حال تحویل گرفتن پارت های جدید واکسن هستند.
جهت  سلامت  حوزه  کرد:  بیان  پایان  در  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
حمایت های بهداشتی در برگزاری خوب انتخابات ریاست جمهوری کاملا آماده 

می باشند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی  استان قم :

خانه تاریخی  زند به خانه صنایع دستی 
تبدیل می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی  استان قم گفت: با هدف 
ترویج صنایع دستی در قم و ترغیب جوانان به سمت هنر صنایع دستی، خانه 

تاریخی زند به خانه صنایع دستی قم تبدیل می شود.
علیرضا ارجمندی اظهارداشت :خانه های تاریخی و همه تأسیسات گردشگری 
قم این ظرفیت را دارند که در بخش فروش صنایع دستی به هنرمندان کمک کنند 

تا بتوانیم در توسعه پایدار هنرهای سنتی شهر حمایت کنیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  قم با تاکید بر لزوم تأمین 
زیر ساخت های عرضه  تولیدات هنرمندان قم افزود: هم اکنون بخشی از خانه 
تاریخی زند در اختیار معاونت صنایع دستی استان است، از آنجا که صنایع دستی 
از گردشگری جدا نیست بنابراین برای توسعه هنرهای سنتی و جلوگیری از 

عقب گرد این هنر اصیل، خانه ای را به آن اختصاص خواهیم داد.
ارجمندی ادامه داد: متأسفانه به علت اهمال، بخشی از هنر-صنعت های قم 
منسوخ شده است و این وظیفه سنگینی است که دیگر اجازه ندهیم تا رشته ها و 

رسته های صنایع دستی قم به فراموشی سپرده شود.
رشته های  اغلب  کرد:  تصریح  صنایع دستی  بودن  اشتغالزا  به  اشاره  با  وی  
صنایع دستی قم ظرفیت این را دارند که به عنوان مشاغل خانگی به آن توجه شود 
در نتیجه می توان به عنوان یک شغل پایدار به آنها نگاه کرد، اما شرط لازم این است 

که بازار فروش تولیدات ایجاد شود.
گردشگری روستایی قم تقویت می شود

از  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم  دربخش دیگری 
سخنان خود گفت: با تأمین زیرساخت ها، گردشگری روستایی قم تقویت می شود.

ارجمندی اظهار کرد: وجود مناطق بکر و ییلاقی در منطقه کویری قم، یکی 
از ظرفیت های قابل توجه است که برای گردشگران از جذابیت بالایی برخوردار 
است. وی  با تأکید بر لزوم شناسایی و معرفی جاذبه های گردشگری روستایی قم 
افزود: با برقراری تعامل با بخشداران، موانع و پتانسیل های گردشگری روستایی، 

احصا می شود تا برای تقویت زیرساخت های گردشگری قم برنامه ریزی کنیم.
وی ادامه داد: علاوه بر جاذبه های بوم گردی وجود ابنیه  تاریخی در روستا از دیگر 

ظرفیت   های روستاهای استان است که تاکنون به خوبی به آنها توجه نشده است.
او بیان کرد: طبیعت روستاهای نایه، نویس، فردو، وشنوه و برخی روستاهای 
دیگر با توجه به کویری بودن قم در نوع خود بسیار کم نظیر هستند که می تواند 

برای گردشگران داخلی و خارجی جالب توجه باشد.

رییس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم:

اجرای طرح نگهداری ۶00 
چراغ راهنمایی راه های استان قم

رییس اداره ایمنی راه و حریم اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم 
گفت: در قالب یک  قرارداد به ارزش ۱۸ میلیارد ریال طرح نگهداری از پنج هزار 
و ۸۰۰ پایه سیستم روشنایی و ۶۰۰ چراغ راهنمایی راه های استان در حال اجرا 

است. 
 جعفر اویسی افزود:  در راستای افزایش ضریب بهره وری و صیانت از تجهیزات 
ایمنی ، قرارداد نگهداری از سیستم های روشنایی و چراغ های راهنمایی واقع 

درسطح راه های استان منعقد شد.
وی  افزود: با توجه به گستره وسیع سیستم های روشنایی و همچنین تعداد 
چراغ های راهنمایی واقع در سطح راه های استان و ضرورت بهره وری حداکثری و 
صیانت از تجهیزات مربوطه، همه ساله قراردادی درقالب نگهداری از این تجهیزات 
منعقد می شود.  اویسی خاطرنشان کرد: در همین راستا، قرادادی به منظور 
نگهداری و به روز رسانی پنج هزار و ۸۰۰ پایه روشنایی و ۶۰۰ چراغ راهنمایی 

چشمک زن واقع درسطح راه های استان، به مدت یکسال، بسته شد.
وی میزان اعتبار ابلاغی جهت انعقاد این قراداد را بالغ بر ۱۸ میلیارد ریال دانست 
و تصریح کرد: اعتبارمورد نیاز از محل درآمدهای سازمان راهداری و حمل و نقل 

جاده ای تامین شده است.
رییس اداره ایمنی راهداری قم همچنین بیش از ۲۰۸ کیلومتر از راه های استان 
را دارای سیستم روشنایی دانست و تاکید کرد: در طول ۲۰۸ کیلومتر راهی که 
دارای سیستم روشنایی می باشند، بیش از پنج هزار و ۸۰۰ پایه روشنایی نصب 
شده که در مقایسه با دیگر استان های کشور، قم دارای جایگاه دوم کشوری از نظر 

طول سیستم روشنایی در مقایسه با طول راه های هر استان می باشد.
وی  در خصوص آیتم های مورد نظر در انعقاد قرارداد نگهداری از سیستم های 
بهره وری  به اولویت  توجه  با  داشت:  بیان  زن  چشمک  چراغ های  و  روشنایی 
حداکثری از روشنایی سطوح سواره رو، پیمانکار این طرح موظف به رفع نقص 

سیستم های روشنایی در کمترین زمان ممکن است.
وی غالب عوامل دخیل در خاموشی و نقص سیستم های روشنایی، چراغ های 
چشمک زن و تجهیزات ایمنی جاده ای را سرقت و وقوع حادثه ذکر و افزود: در 
هر صورت و به هردلیل، پیمانکار مربوطه موظف به رفع نقص و تعمیر و راه اندازی 

مجدد سیستم های آسیب دیده در اسرع وقت است.
رییس اداره ایمنی راهداری قم در پایان ضمن یادآوری اینکه رعایت کامل جوانب 
ایمنی توسط رانندگان مهمترین عامل در کاهش حوادث جاده ای است گفت: 
هدف نهایی تمامی خادمان عرصه راه از بسیج امکانات و همچنین بهره مندی 
حداکثری از ظرفیت های انسانی مجموعه های تابعه، تامین ایمنی راه ها و صیانت 

از سرمایه های ملی به شمار می آید.

رییس بیمارستان مادر قم:

بیمارستان مادر قم از اول تیرماه پذیرش 
بیمار می کند

 
- رییس بیمارستان مادر قم با اشاره به پذیرش بیماران در این مرکز درمانی از 
ابتدای تیرماه سال جاری، گفت: ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای بهره برداری از این 

بیمارستان سرمایه گذاری صورت گرفته است. 
علی ارجمند روز پنجشنبه در حاشیه افتتاح بیمارستان مادر قم با سخنرانی 
بیمارستان  این  افزود:  خبرنگاران،  جمع  در  جمهوری  رییس  ویدیوکنفرانسی 
شامل اورژانس، آزمایشگاه، اتاق عمل، زنان و زایمان، بخش نوزادان،بخش های 

تصویربرداری، بستری و آی سی یو است.
وی با اشاره به مختصات این مرکز درمانی، افزود: این بیمارستان در منطقه 
پردیسان در زمینی به مساحت ۳ هکتارو با زیربنای ۳۴ هزار مترمربع در 5 طبقه و 

با ۲۱۸ تختخواب احداث شده است.
وی اضافه کرد: عملیات ساخت بیمارستان مادر قم در اسفندماه 9۴ آغاز شد 
و با اعتباری بالغ بر یک هزار میلیارد تومان احداث و تجهیز شده است و یکی از 

بیمارستان های مجهز استان به شمار می آید.
ارجمند عنوان کرد: بیمارستان مادر قم با تمامی بیمه های پایه و تکمیلی در 
حال عقد قرارداد و همکاری است و برای تسهیل در رسیدگی به بیماران، ورودی 

اورژانس، درمانگاه و لابی بصورت جدا از یک دیگر طراحی شده است.
 رییس بیمارستان مادر قم ادامه داد:  این بیمارستان تمامی امکانات و تجهیزات 
پیشرفته را برای خدمت رسانی به مردم فراهم آورده و برای تکریم ارباب و رجوع 
فضاهای مطلوب و استانداردی برای مراجعه کنندگان در دریافت خدمات درمانی 

در طبقه همکف آن درنظر گرفته شده است.
وی عنوان کرد: این بیمارستان ظرفیت پذیرش روزانه ۲5۰ تا 5۰۰ بیمار را 
خواهد داشت و بخش های ویژه ای برای جمع آوری زباله های عفونی، پارکینگ و 

رختشوی خانه در نظر گرفته شده است.
ارجمند گفت: بیمارستان مادر از اول تیرماه آماده پذیرش بیماران خواهد بود 
و اتاق های بستری بر اساس تمامی استانداردها طراحی شده و یک یا دو نفر 
ظرفیت داشته و بخش های مختلف بیمارستان نیز به تدریج آماده بهره برداری 

کامل خواهد شد.

بیابان زدایی و مهار آن یکی از مهمترین دغدغه هایی به شمار می رود که 
توجه جدی صاحب نظران و برنامه ریزان را به خود جلب کرده است. از این 
رو تقویت پوشش گیاهی، اجرای عملیات اصلاحی، جلوگیری از هدر رفت 
آب و... تنها بخشی از فعالیت های لازم برای پیشگیری از توسعه بیابان ها 

در کشور است. 
مساله بیابان زایی، از مشکلاتی است که انسان معاصر و جوامع انسانی را 
مورد تهدید و خطر قرار داده است. چنانچه آثار مخرب بیابان زایی بر جوامع 
و ملت ها مشهود و  صدمات جبرات ناپذیری را به همراه دارد. این پدیده به 
عنوان مانعی در مسیر رشد و توسعه اقتصادی مناطق مورد هجوم، زیانبار 
محسوب می شود. بیابان زایی همیشه به صورت نابودی سرمایه های 
چون محصولات کشاورزی نمود می یابد و نتیجه آن فروپاشی شیوه های 

معیشیت دامداران و کشاورزان است.
این امر سبب فشار آوردن به اقتصاد و سایر وجود اجتماعی در زندگی 
شهری می شود و از دیگر سو نابودی نظام دامداری سنتی را به همراه 
خواهد داشت، همچنین مهاجرت دامداران و بیابان نشینان به سبب بروز 
معایب و مشکلات ناشی از بیابان زایی سبب ایجاد تنش ها و بحران های 
روانی و اخلاقی در میان کوچندگان می شود. مهاجرکنندگان با جدا شدن 
سریع از فرهنگ سنتی دامداری و غرق شدن در فرهنگ شهرنشینی با 
عدم سنخیت فرهنگی روبرو می شوند که نتیجه آن بی هویتی فرهنگی و 
ناسازگاری با ارکان اخلاقی و اجتماعی شهرنشینی است. بیابان زایی تحت 
تاثیر عواملی چون، شرایط محیطی ناپایدار حساس و شکننده مناطق 
خشک و بهره برداری انسان از زمین ها به منظور تامین معاش به وجود می 
آید. بیابان زایی مختص مناطق خشک، نیمه خشک تا نیمه مرطوب است 
و مشخصه بارز این پدیده کاهش بیولوژیک مناطق بیابانی است که سبب 
تخریب منابع طبیعی و مراتع و تبدیل آنها به بیابان می شود. نقش انسان 
در بیابان زایی با عواملی همچون نفوذ به حریم منابع طبیعی، چرای مفرط 
دام ها، آبیاری غلط و در نتیجه شورکردن خاک ها، بوته زنی و بوته کنی، 
تبدیل اراضی مرتعی به کشتزار و رعایت نکردن اصول شخم زنی صحیح 

ظهور پیدا کرد.
بیابان زایی در کنار دو چالش بزرگ چون تغییر اقلیم و کمبود آب شیرین 
به عنوان سومین چالش مهم جامعه جهانی در سده ۲۱ محسوب می شود 
و همراه با تغییر آب و هوا و از دست دادن تنوع زیستی، به عنوان بزرگترین 
چالش توسعه پایدار شناخته شده است. بیابان زدایی به مجموعه کارها 
توسعه  برای  جامع  طرحی  درچارچوب  که  می شود  گفته  روش هایی  و 
سبزکاری در بیابان و جلوگیری از روند شتابناک تخریب سرزمین ها در 
مناطق خشک، نیمه خشک و نیمه مرطوب، مبتنی بر اصول پایدار انجام 
می شود. در مقابل معضل جهانی بیابان زایی، مفهومی با عنوان بیابان 
و  بیابان  برای سبزکاری در  و روش هایی  به کارها  زدایی وجود دارد که 
جلوگیری از روند سریع تخریب سرزمین ها در مناطق خشک، نیمه خشک 
و نیمه مرطوب می پردازد. بیابان زایی ها و عواقب آن در چند دهه اخیر 
در جهان به خصوص آفریقا و آسیا تلنگری برای جهانیان بود تا تمام تلاش 
خود را برای مبارزه با این معضل جهانی به کار گیرند و چاره ای برای آن 
بیندیشند. در کنفرانس سران ریو )۱( در ۱99۲ میلادی معضل بیایان 
زایی در آفریقا را مطرح کردند و این امر به تاسیس کنوانسیون جهانی 
بیابان زدایی به عنوان زیر مجموعه ای از سازمان ملل منجر شد. در ۱99۴ 
میلادی مجمع عمومی سازمان ملل به منظور افزایش آگاهی عمومی در 
این زمینه و پیگیری جدی تر برنامه های کنوانسیون، ۱۷ ژوئن برابر با ۲۷ 
خرداد را با عنوان روز جهانی بیابان زدایی نامگذاری کرد. پژوهشگر گروه 
اطلاع رسانی در همین زمینه به گفت وگو با عبدالرضا رحمانی کارشناس 
ارشد بیابان زدایی و پژوهشگر حوزه محیط زیست، پرداخت و چالش های 

بیابان زایی و تاثیرات آن را بر زندگی و جامعه بررسی کرد.
بیابان زدایی مساله ای جهانی

عبدالرضا رحمانی با اشاره به این موضوع که بیابان زدایی مساله ای 
پدیده  این  گفت:  ندارد،   اختصاص  خاصی  مناطق  به  و  بوده  جهانی 
به عنوان یکی از بارزترین وجوه تخریب منابع طبیعی در جهان مطرح 
شده و در چند دهه گذشته کوشش های جهانی فراوانی برای مقابله و 
و  بیابان زایی  فرآیندهای  شناخت  است.  شده  انجام  پدیده  این  تعدیل 
عوامل بوجود آورنده و تشدیدکننده آن همچنین آگاهی از شدت و ضعف 
این فرآیندها و عوامل، امری مهم و ضروری است که باید مورد بررسی و 
ارزیابی قرار گیرد. بیابان زایی فرآیندی است که باعث تغییرات اساسی در 
یک اکوسیستم می شود و شرایط را از حالت به نسبت غیربیابانی به حالت 
بیابانی تبدیل می کند که باید گفت این پدیده در اثر افزایش فشار انسان بر 
اکوسیستم های حساس ایجاد شده که باعث کاهش بازدهی تولید و عدم 

برگشت پذیری آن می شود.
رعایت نکردن موازین علمی در بخش کشاورزی

نکردن موازین علمی در بخش  این کارشناس محیط زیستی رعایت 
کشاورزی را از عوامل تشدید کننده بیابان زایی دانست و اظهار داشت: 
بوته کنی، آبیاری غلط، استفاده نکردن بهینه از زمین ها و قابلیت آنها، 
تبدیل بی رویه زمین های مرتعی به دیم زار، رعایت نکردن موازین علمی در 
شخم زمین، کشت فشرده و نامناسب در زمین های کشاورزی، تغییرات آب 
و هوایی، افزایش جمعیت و نیاز انسان ها به مواد غذایی بیشتر و شرایط 
متغیر اجتماعی و اقتصادی را از عوامل بیابان زایی است. در این میان، 
با شناخت  انسان می تواند  انسان نقشی اساسی برعهده دارد. درواقع 
این عوامل و جلوگیری از گسترش آنها، پدیده بیابان زایی را متوقف کند 
انجام دهد.  زمینه  این  در  بیابان زدایی می انجامد،  به  که  را  اقداماتی  و 
کمبود  و  هوایی  و  آب  تغییرات  زیست محیطی،  عوامل  این که  وجود  با 
بارش کافی نقش بسزایی در فرسایش زمین و پیشروی بیابان ها دارند، 
در برخی موارد فعالیت های انسانی را نیز باید در زمره این گروه قرار داد. 
طرح های بیابان زدایی ضرورتی اجتناب ناپذیر برای مقابله با این پدیده 
است. تشکل های زیست محیطی و مردم نقش بسزایی در اجرای این 
طرح ها و کنترل بیابان زایی دارند، در واقع بدون حضور مردم و کمک آنها 
مقابله با پدیده بیابان زایی روند کندتری پیش می گیرد. بیابان زایی استفاده 

از سیستم های پخش سیلاب و استحصال آب یکی از روش های موثر در 
کنترل است که می توان با جمع آوری رواناب ها از هدر رفتن آنها جلوگیری و 

از آن برای کنترل بیابان زایی استفاده کرد.
عوامل تشدید کننده بیابان زایی

رحمانی، با بیان اینکه بیابان به مناطق خشک و نیمه خشک گفته 
پوشش  نداشتن  داشت:  اظهار  ندارد،  پایا  گیاهی  پوشش  که  می شود 
گیاهی پایا یکی از عواملی تشکیل بیابان است یعنی در این مناطق به دلیل 
نداشتن میزان کافی آب، بهره برداری از آن در شرایط طبیعی به صرفه و 
صلاح نیست. بارش کم، دامنه  نوسان دمای شدید، دمای بالا و تبخیر زیاد، 
پوشش گیاهی بسیار فقیر و پراکنده و خاک های دارای مواد آلی کم و اغلب 
جوان و کم تحول  یافته از ویژگی های بیابان هاست. بیابان زایی عبارت از 
تخریب سرزمین در مناطق خشک و نیمه خشک تا خشک نیمه مرطوب 

بر اثر تغییرات اقلیمی و فعالیت های انسانی است.
بروز بیماری هایی از قبیل عفونت های چشمی، تنفسی و ریوی در میان 
مردم، مدفون شدن دهات و روستاها در زیر توده های ماسه، ایجاد اختلال 
در تأسیسات و سیستم های نظامی مانند ایستگاه رادار و تأسیسات صنعتی 
مانند کارخانجات، صنایع نفت و فرودگاه های نظامی و کشوری، مسدود 
کردن جاده های ارتباطی، دیر رسیدن محصولات کشاورزی به بازار فروش، 
براثر ورود شن و ماسه و هدررفت میلیون ها  بالا آمدن بستر رودخانه ها 
کانال های  و  سدها  پشت  دریاچه های  شدن  پر  درسال،  آب  مترمکعب 
آبرسانی و قنوات و متعاقب آن بالا رفتن هزینه های لایروبی، تغییرات در 
بافت و حالت های فیزیکی خاک به وسیله باد و برداشت خاک زراعتی و 
از میان رفتن ذرات مواد آلی خاک از خسارت های بیابان زایی و زیان های 
ناشی از تهاجم ماسه های روان در مناطق بیابانی است. از کل خسارت های 
ایران، ۴5.۷ درصد به واحدهای مسکونی،  از فرسایش بادی در  ناشی 
تأسیسات زیربنایی، صنعتی و راه ها، ۴۴.۳ درصد به اراضی کشاورزی و 

حدود ۱۰ درصد به منابع زیستی به ویژه مراتع وارد می شود.
در این میان، بیابان زدایی مجموعه فعالیت هایی است که بخشی از برنامه 
توسعه جامع سرزمین در مناطق خشک، نیمه خشک و خشک نیمه 
مرطوب در راستای توسعه پایدار محسوب شده و هدف آن جلوگیری یا 
کاهش تخریب سرزمین ، احیاء زمین هایی که به صورت جزیی تخریب شده 
و احیاء اراضی که به صورت جزیی بیابانی شده است. چنین شرایطی باعث 

شده که بیش از ۲۰ درصد مساحت کشور را اراضی بیابانی تشکیل دهد.
استان های  در  بیابان زایی  پدیده  تشدید  و  ایجاد  در  عوامل مختلفی 
مختلف کشور نقش دارند که بروز خشکسالی های ممتد و پیاپی، حضور 
مستمر دامداران و تعداد زیاد دام آنها، چرای بی رویه و مفرط، عدم تأمین 
امکانات مورد نیاز سوخت برای روستاهای منطقه که به بوته کنی از سطح 
مراتع منجر شده ، فقر پوشش گیاهی منطقه، توسعه  اراضی کشاورزی 
و بهره برداری بیش از حد از منابع آب های زیرزمینی از جمله این عوامل 
است. همچنین اجرای پروژه های عمرانی و بهم زدن سطح خاک بدون 
توجه به حساسیت خاک به فرسایش بادی، تبدیل غیراصولی جنگل ها و 
مراتع ، رهاسازی اراضی زراعی حساس به فرسایش آبی و بادی و نیز شخم 
در جهت شیب و شیوه های نامناسب آبیاری از دیگر عوامل بیابان زایی 

است.
گرد و خاک عامل موثر در ایجاد بیابان

 این کارشناس ارشد بیابان زدایی افزود: پدیده گرد و غبار بخش هایی از 
کشور و در بخش های جنوبی و غربی چند سالی است که فزونی گرفته اما 
شدت آن از چند سال اخیر نمایان تر شده و شهرهایی همچون لرستان، 
بوشهر، تهران، تبریز و دیگر شهرها را نیز در بر گرفته است. استان های 
غربی به دلیل مرز مشترک با کشور عراق به عنوان اصلی ترین منشاء تولید 
گرد و غبار شناخته می شوند که مشکلات عدیده ای را برای ساکنان این 
استان ها به وجود آورده است. وقوع دوره  خشکسالی همراه با کاهش 
رطوبت نسبی محیط و کاهش قابل توجه بارندگی در سال های اخیر، وقوع 

این پدیده را تشدید کرده است.
اشاعه صحیح مصرف آب

این کارشناس با اشاره به اینکه جلوگیری از حفر چاه های غیرمجاز و 
بهره برداری بی رویه از منابع آب زیرزمینی سبب تغذیه سفره های زیرزمینی 
می شود، گفت: صرفه جویی در مصرف آب از طریق اشاعه  فرهنگ صحیح 
مصرف، مدیریت فاضلاب ها و پساب ها، مطالعه طرح جامع آبخیزداری و 
تعیین استراتژی توسعه بر اساس  آمایش، کاربری و استعداد اراضی، کشت 
بذر و گیاهان مقاوم به خشکی و استفاده از گیاهان تولیدی و زینتی کم آب 
خواه و منطبق با شرایط اقلیمی بسیار موثر و ثمربخش در مبارزه با پدیده 

بیابان زدایی است.
نقش مشارکت های مردمی و آموزش های عمومی در امر بیابان 

زدایی
رحمانی در پایان با تاکید بر اینکه تمرکززدایی از تصمیم گیری های دولتی 
باید به سمت مشارکت های مردمی برود، گفت: تمرکز زدایی از تصمیم 
توزیع عادلانه  برقراری  برای  ابزاری  به عنوان  امروزه  گیری های دولتی 
منابع و دستیابی سریع به رشد و توسعه اقتصادی روز به روز بیشتر مورد 
توجه قرار می گیرد. هدف از اجرای این برنامه گسترش مشارکت مردم در 
برنامه ریزی ها،  لحاظ کردن شرایط خاص محلی در تصمیم گیری ها و 
شناخت نیازهای ویژه مخاطبان برنامه اقدام ملی است. توسعه فضای سبز، 
اشتغال پایدار و تامین غذای مردم از دیگر اقداماتی است که برای مقابله 
با بیابان زایی انجام شده است و علاوه بر آن مردم در تمام اقدامات سهیم 
بوده و حتی جنگل های دست کاشت منطقه نیز توسط مردم ایجاد شده 
و مراقبت می شوند. اکنون ۱۰ طرح بیابان زدایی با مشارکت بین المللی 
در ایران انجام می شود که این طرح ها با مشارکت سازمان عمران ملل، 
سازمان فائو و ... در زمینه های مختلف در حال اجراست. با توجه به اینکه 
اکوسیستم های بیابان و کویر یکی از اکوسیستم های زنده دنیا هستند که 
در آن از تنوع گونه های گیاه گرفته تا انواع و اقسام تنوع زیستی همه در کنار 
هم زندگی می کنند و انسان های بسیار زیاد ساکن این مناطق در مناطق 

بیابانی و حتی کویر از این نعمت خدادادی درآمدزایی دارند. 

درگفت و گو با کارشناس ارشد بیابان زدایی و پژوهشگر حوزه محیط زیست بررسی شد؛

چالش های بیابان زایی و تاثیرات آن را بر زندگی و جامعه 
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یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد: 

بورس، گزینه ای معقول برای 
سرمایه گذاری در سال 1۴00

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: ارزیابی کلی معاملات بورس نشان دهنده 
آن است که بازار سرمایه در موقعیت مناسبی برای سرمایه گذاری قرار گرفته و 
این بازار در مقایسه با سایر بازارهای رقیب، بدون در نظر گرفتن نتیجه انتخابات 
ریاست جمهوری می تواند گزینه ای مناسب برای سرمایه گذاری در سال ۱۴۰۰ 

باشد. 
پیمان حدادی به معاملات بازار سهام در هفته ای که گذشت اشاره کرد و افزود: 
معاملات بورس در چند روز اخیر تحت تاثیر انتخابات ریاست جمهوری قرار داشت 

و یکی از ساکن ترین و آرام ترین هفته های معاملاتی خود را پشت سر گذاشت.
وی ادامه داد: حجم معاملات خرد در هفته ای که گذشت به صورت روزانه در 
محدوده سه هزار میلیارد تومان باقی ماند و بازار سهام نتوانست در این مدت با 

معاملات خود چندان رونقی را از خود نشان دهد.
حدادی اظهار داشت: همچنین به دنبال حجم پایین معاملات در این مدت، 
شاهد تغییر محسوسی در قیمت سهام شرکت ها نبودیم و شاخص کل تقریبا بدون 

تغییر خاصی نسبت به پایان هفته گذشته به کار خود پایان داد.
وی خاطرنشان کرد: بعد از مشخص شدن رییس جمهوری منتخب مردم، 
فعالین بازار سرمایه وعده های ارائه شده انتخاباتی فرد پیروز شده را در تبلیغات 
خود در رابطه با بازار سرمایه مرور خواهند کرد و  همچنین در کنار آن گمانه زنی 
های مربوط به این موضوع که چه افرادی در کابینه دولت جدید به خصوص تیم 

اقتصادی خواهند بود را مورد بررسی قرار می دهند.
حدادی افزود: در رابطه با پیش بینی وضعیت بازار بعد از انتخابات باید این 
موضوع مدنظر باشد که افراد تیم اقتصادی دولت چه دیدگاه اقتصادی را در کشور 
خواهند داشت؛ چراکه به طور حتم بازار سرمایه از این موضوع تاثیر می پذیرد و 
سرمایه گذاران براساس آن، تصمیمات لازم جهت ورود سرمایه های خود به این 

بازار را اتخاذ می کنند.  
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در عوامل بنیادی بازار شاهد وجود ثبات 
در معاملات بورس هستیم، گفت: همچنان نرخ ارز و قیمت های جهانی بدون 
نوسان خاصی هستند، این موضوع یکی دیگر از عواملی است که باعث شد تا 
بازار سرمایه در این مدت چندان دچار نوسانات قیمتی در سهام شرکت ها نباشد.

به گفته وی، از سوی دیگر گزارشاتی که از بازارهای موازی می رسد و مقایسه 
آنها با یکدیگر، نشان دهنده کاهش بیش از گذشته قیمت ها در این بازارها است 
که این موضوع بیانگر تمایل مردم برای ورود سرمایه هایشان به بازار سهام است و 

احتمال رونق دوباره این بازار تا چند وقت آینده خواهد بود.
توان  نمی  اکنون  داشت:  اظهار  بورس،  معاملات  آتی  روند  درباره  حدادی 
پیش بینی دقیقی را از این بازار ارائه داد، روند بازار با توجه به وضعیت فعلی می 
تواند صعودی باشد اما باید تا بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات صبر کرد و 
دید فعالان بازار سرمایه برای کوتاه مدت و میان مدت چه تصمیماتی را در زمینه 
سرمایه گذاری در بورس اتخاذ می کنند. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان 
کرد: در مجموع اگر بخواهیم موضوع تاثیر انتخابات را از بازار سرمایه جدا کنیم 
باید گفت که در بسیاری از سهام حاضر در بازار به خصوص سهام بنیادی و شاخص 
ساز شاهد وجود هیچ فروشنده ای نیستیم و بازار به ارزندگی این سهم ها پی برده 
است.  وی گفت: اکنون و در وضعیت فعلی هیچ خطری معاملات این بازار را 
تهدید نمی کند و به محض برداشته شدن ریسک انتخابات ریاست جمهوری از 

بازار می توان شاهد روزهای مثبتی در معاملات بورس بود.
حدادی با تاکید بر آنکه بازار از هیجانات منفی ماه های گذشته فاصله گرفته 
است، گفت: اکنون شاهد وجود هیجان و صف های فروش در برخی از سهام 
شرکت ها هستیم که علت وجود صف فروش در این سهم ها ناشی از عدم انجام 
هیچ گونه معامله ای در این سهم ها در دو ماه گذشته بوده است. این کارشناس 
بازار سرمایه تاکید کرد: ممکن است بعد از  افشای اطلاعات از این سهام یا برگزاری 
مجامع آنها روند قیمتی آنها به مرحله ای از تعادل برسند که در این زمان می توان 

شاهد نقدشوندگی دوباره سهام این شرکت ها در بازار باشیم.
در  بازار  اکنون  که  دهد  می  نشان  بورس  معاملات  کلی  ارزیابی  گفت:  وی 
موقعیت مناسبی برای سرمایه گذاری قرار گرفته است و بدون در نظر گرفتن 
نتیجه انتخابات می تواند در سال ۱۴۰۰ گزینه ای مناسب برای سرمایه گذاری 

با ریسکی معقول باشد.

با هدف حمایت از کشاورزان و تحقق خودکفایی انجام شد؛

رشد ۶۵ درصدی خرید تضمینی گندم
 در سال جاری

بیش از هفت هزار و ۸۸ میلیارد تومان گندم در ۲ ماهه نخست امسال به صورت 
تضمینی خریداری شده که نسبت به سال گذشته افزایش ۶5.۳ درصدی داشته 

است. 
بر اساس آماری که وزارت صنعت، معدن و تجارت منتشر کرده است شرکت 
بازرگانی دولتی ایران در ۲ ماهه نخست سال جاری، یک میلیون و ۴۸۷ هزار تن 

گندم به ارزش هفت هزار و ۸۸ میلیارد تومان خریداری کرده است.
در مدت مشابه سال گذشته یک میلیون و ۷۰۳ هزار تن گندم به ارزش چهار هزار 
و ۲۸۷ میلیارد تومان خریداری شده بود که آمارهای امسال حکایت از رشد ۶5.۳ 
درصدی در ارزش و کاهش ۱۲.۷ درصدی در وزن دارد.همچنین شرکت بازرگانی 
دولتی ایران در ۲ ماهه نخست سال جاری اقدام به خرید ۴۱ هزار و ۸۰۰ تن انواع 
دانه های روغنی از جمله کلزا، سویا، گلرنگ و آفتابگردان به ارزش 99 میلیارد 
تومان کرده است.این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته ۱۰5 هزار و 
۱۰۰ تن دانه روغنی به ارزش ۴۶۷ میلیارد تومان خریداری شده بود که نشان از 

کاهش ۶۰.۲ درصدی در وزن و ۷۸.۸ درصدی در ارزش دارد.
ارقام اعلام شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت در میزان ارزش بدون 

احتساب هزینه های تبعی خرید محاسبه شده است.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: قم دارای کشاورزان پیشرو 
است که خواهان سرمایه گذاری و استفاده از تکنولوژی هستند و کیفیت و 
کمیّت تولیدات نسبت به وسعت محدود اراضی کشاورزی استان بسیار مطلوب 

است و دارای عملکرد و بهره وری بسیار بالایی هستیم.
دکتر عباس پور میدانی در گفت و گویی به مناسبت هفته جهاد کشاورزی، 
با اشاره به اقلیم خشک و نیمه خشک استان قم گفت: بحث افزایش بهره 
وری آب یکی از پروژه های مهم سازمان جهاد کشاورزی در حفظ و پایداری 
تولیدات کشاورزی بوده و در حال حاضر بیش از ۲۶ هزار هکتار از کل اراضی 
زراعی و باغی استان که حدود ۳۰درصد از کل اراضی دایر هستند تحت انواع 

سیستم های نوین آبیاری هستند.
 وی افزود: دولت در رابطه با اجرای سیستم های آبیاری کمک های بلاعوض 
می کند یعنی حدود ۸5 درصد از اعتبارات لازم را به صورت بلاعوض و رایگان در 
اختیار کشاورز قرار می دهد و ۱5 درصد باقی مانده به عنوان خودیاری، آورده 
خود کشاورز است بنابراین نحوه عملکرد دولت به صورت تسهیلات نیست  

۸5درصد کمک های بلاعوض دولت و ۱5 درصد آورده کشاورز است.
پور میدانی در خصوص تغییر الگوی کاشت بیان کرد: یک پروژه و یا بهتر 
است بگوییم یک مطالعه و طرح کامل تحت عنوان اصلاح الگوی کشت در 
سطح استان داریم که جنبه های فنی و علمی موضوع را مطالعه کرده و در 
حال حاضر کل پروژه ها را در قالب این طرح مطالعاتی انجام می دهیم و کمتر 

استانی دارای چنین طرحی است.
وی افزود: در طرح اصلاح الگوی کشت پیش بینی شده کشت گیاهان 
علوفه ای که تولید ماده خشک و در واقع تولید علوفه ای زیاد امّا مصرف آب کم 
دارند گسترش پیدا کند و در طول یکسال گذشته بیش از ده مزرعه نمایشی و 
الگویی را با بیش از ۱۷ گونه علوفه ای که در قم کشت نمی شده در سطح استان 
ایجاد کردیم و گیاهانی همچون نخود علوفهای، کلزا، ماشک، خارشتر را به 
صورت الگویی کشت و دامداران را با آن ها آشنا کردیم و در حال ترویج گیاهانی 

هستیم که می توانند جایگزین گیاهان پر آب بری مثل یونجه و ذرت بشوند.

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی در خصوص امکانات کشت گلخانه ای در 
استان یادآور شد: تا سه سال قبل در مجموع ۳۲ هکتار وسعت گلخانه های 
استان بوده که این ۳۲ هکتار اکثرا در قالب سه مجتمعی بوده که خود سازمان 
جهاد پیگیری و احداث کرده امّا در طول سه سال گذشته ما در مجموع بیش 
از ۳۰ هکتار گلخانه احداث کردیم که معادل با کل دوره فعالیت های مرتبط با 

موضوع بوده است.
وی با تأکید بر این که احداث ۳۰ هکتار گلخانه توسط بخش خصوصی انجام 
شده، اضافه کرد: در همین راستا تسهیلات ارزان 9 درصد و در طول سال 
گذشته هم ۱۴ درصد در اختیار بهره برداران قرار دادیم و در حال حاضر هم 
در مجموع حدود 5۰ هکتار گلخانه یا در دست احداث است یا مراحل نهایی 
تصویب و طراحی را میگذراند و به زودی مراحل احداث آن انجام می شود و اگر 
در زمینه تأمین تسهیلات مشکلی ایجاد نشود و سازمان های مرتبط مثل  آب، 
برق و گاز تعامل و همکاری خوبی که تا به حال داشتند ادامه بدهند ما در طول 
یکسال آینده حدود 5۰ هکتار گلخانه را به وسعت گلخانه های استان اضافه 

خواهیم کرد.
پور میدانی تصریح کرد:کشاورزی در ایران به ویژه در استان قم با سرمایه 
بخش خصوصی انجام می شود و اقدامات دولت در امور زیر ساختی و زیر بنایی 
مثل کانال های عمومی، احداث سدها و بندها، تغذیه آبخانه ها و  تسهیلات 

بانکی است و اصل سرمایه گذاری توسط کشاورز صورت می گیرد.
بهره برداری از 45 پروژه  با محوریت بخش خصوصی درهفته جهاد 

ی با اشاره به این که از بهمن سال گذشته تا امروز در حدود 5 ماه ۴5 پروژه 
بخش کشاورزی را با محوریت فعالیت های بخش خصوصی و با اعتباری بیش 
از ۱۱۷ میلیارد تومان در هفته جهاد به بهره برداری می رسانیم، اظهار کرد: این 
فعالیت ها شامل ۷ پروژه آب و خاک با اعتباری نزدیک به ۳۶ میلیارد تومان که 
اکثرا کمک های بلاعوض بوده با  ایجاد ۶۴ اشتغال مستقیم، ۱۰ پروژه در زمینه 
تولیدات دام و طیور با اعتبار حدود ۱۴ میلیارد تومان با ایجاد ۲۳  اشتغال، ۷ 
پروژه در زمینه شیلات و آبزیان با اعتباری نزدیک به ۲۱ میلیارد تومان با ایجاد 

۷۸ اشتغال و همینطور بیش از ۲۰ پروژه صنایع تبدیلی و غذایی با بیش از ۴۱ 
میلیارد تومان سرمایه گذاری و اشتغال مستقیم ۱95 نفر و همچنین یک پروژه 
گلخانه ای با اعتبار 5 میلیارد تومان با ایجاد۲۰  اشتغال می شود، لذا در مجموع 
بیش از ۱۱۷ میلیارد تومان شامل ۴5 پروژه و با اشتغال زایی ۳۸۰ نفر مستقیم 

در این هفته به بهره برداری می رسد.
پورمیدانی در مورد آموزش و آگاهی کشاورزان از روش های جدید کشاورزی 
گفت: در شبکه های آموزش سیاک و تاک که متعلق به سازمان تحقیقات 
آموزش کشاورزی و معاونت ترویج سازمان است هر روزه چهار ساعت کلاس 
آموزشی برای بهره برداران وجود دارد که به صورت پخش زنده کارشناسان و 
بهره برداران پیشرو مطالب علمی و فنی را ارائه می دهند همچنین چاپ بروشور 

و کتابچه و برگزاری روز مزرعه وجود دارد.
وی ادامه داد: در کشاورزی مفهومی به نام کارشناسان پهنه وجود دارد که 
وظیفه دارند اطلاعات مورد نیاز را در اختیار کشاورز قرار بدهند و همین طور 

سوالات کشاورزان را در مباحث فنی پیگیری کنند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی با تأکید بر شکننده بودن اکوسیستم منطقه 
اظهار کرد: حتی الامکان باید از بحث تغییر کاربری اراضی جلوگیری شود و 
نباید همین حداقل زمین های کشاورزی که 5 تا ۶ سطح از کل وسعت استان 
است صفر بشوند و لذا سعی می کنیم از این اراضی محدود حفاظت کنیم 
و تغییر کاربری با شرایط بسیار سختی و فقط در سطوح بسیار محدود و در 
فعالیت های مرتبط با توسعه استان همچون ساخت راه و یا استقرار یک واحد 

کشاورزی صنایع تبدیلی صورت می گیرد.
وی افزود: اراضی کشاورزی باید به عنوان کمربند سبز اطراف شهر باقی 
بمانند و حتی الامکان باید توسعه شهر را به سمتی ببریم که اراضی کشاورزی 
نباشد به طوری که در حال حاضر بیش از 5۰۰ هکتار در امتداد جاده ورجان 

به شهر اضافه کردیم که فشار بر روی اراضی زراعی کمتر باشد.
پور میدانی با اشاره به این که در طول این چندین سال گذشته فشارهای 
مثل  اقلیمی  ناپایدار  وضعیت  و  ظالمانه  تحریم های  خارجی،  اقتصادی 
یادآور  کرد،  وارد  کشاورزی  بخش  به  زیادی  فشار  سیل ها  و  خشکسالی ها 
شد: دولت تا جایی که امکان داشت با تأمین نهاده ها به قیمت ارز یارانه ای 
و همین طور با قرار دادن تسهیلات و حتی اختصاص اعتباراتی برای جبران 
خسارت های سیل و خشکسالی حمایت هایی داشت که تأثیر بسیار زیادی در 

پایداری تولیدات کشاورزی داشته است.
در تمام زمینه ها باید کشاورزی صنعتی داشته باشیم 

آینده گفت:  از دولت  انتظارات سازمان جهاد کشاورزی  وی در خصوص 
انتظار داریم دولت آینده هر فرد و گروهی که هستند بحث امنیت غذایی و 
بحث پایداری منابع آب و خاک را خیلی جدی و حتی بیش از گذشته مورد 
توجه قرار بدهند و  باکمک به حفظ منابع پایدار و تولیدات مناسب در راستای 

خود کفایی و تأمین امنیت غذایی گام برداریم.
با تأکید بر این که در حال حاضر کشاورزی سنتی پاسخگو  پور میدانی 
نیست و در تمام زمینه ها باید کشاورزی صنعتی داشته باشیم، بیان کرد: 
اخیرا مفاهیمی مثل کشاورزی هوشمند و ورود تکنولوژی به کشاورزی مورد 
توجه قرار گرفته و در استان قم هم اقدامات خوبی در این زمینه صورت گرفته 
است و به صورت آزمایشی سمپاشی مزارع گندم را با پهپادها انجام دادیم 
از  آبزیان  تولید  واحدهای  و  گلخانه ها  آبیاری،  سیستم  بحث  در  همچنین 
گونه ها و تکنولوژی های روز استفاده می شود و از نظر ضریب مکانیزاسیون در 
سال گذشته توانستیم تقریبا تمام نیاز کشاورزان به تراکتور و ادوات را از طریق 
تسهیلات تأمین کنیم.  وی ادامه داد: در مجموع توسعه و پیشرفت و نرخ 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی در سطح استان مطلوب است و چشم انداز 

آینده مان هم بهتر از این خواهد بود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی افزود: قم دارای کشاورزان پیشرو است که 
خواهان سرمایه گذاری و استفاده از تکنولوژی هستند و کیفیت و کمیّت 
تولیدات نسبت به وسعت محدود اراضی کشاورزی استان بسیار مطلوب است 

و دارای عملکرد و بهره وری بسیار بالایی هستیم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

نرخ سرمایه گذاری دربخش کشاورزی قم مطلوب است

 یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: متاسفانه در کشور 
ما اجرای مالیات ناعادلانه است و متاسفانه سراغ کسانی 
می رویم که عملکرد شفاف و روشنی دارند اما کسانی که 
فرار  مالیات  پرداخت  از  پنهان می کنند،  را  اطلاعات خود 

می کنند. 
اظهار  سرمایه  عایدی  بر  مالیات  مورد  در  ندری  کامران 
را  مالیاتی  پایه  و  است  درست  مالیات  نوع  این  داشت: 
بازار  در  سفته بازی  مانع  همچنین  می دهد،  گسترش 
می شود. منتها مسئله اصلی نحوه اجرای آن است چون ما 
همیشه تورم بالایی داریم و بخشی از افزایش ارزش دارایی ها 
مربوط به نرخ تورم است. از همین روی نحوه محاسبه باید 
به گونه ای باشد که این تورم بالا در مالیات بر عایدی سرمایه 

لحاظ نشود.
وی ادامه داد: لذا نحوه محاسبه این مالیات بسیار مهم 
آیا نحوه محاسبه و بانک  است و بنده دقیقا نمی دانم که 
مالیاتی شامل همه دارندگان می شود یا خیر و چه تمهیداتی 
برای آن اندیشیده اند. لذا اگر به صورت درست اجرا نشود 

می تواند آسیب زا شود.
این کارشناس امور پولی و بانکی تصریح کرد: همچنین 
ممکن است این مالیات بیشتر شامل افراد شناسنامه دار 
مالیاتی  در سازمان  آنها  اطلاعات  که  یعنی کسانی  باشد 

تاثیر منفی در بخش رسمی  موجود است و این می تواند 
داشته باشد. در این صورت کسانی که اطلاعات خود را افشا 

می کنند مشمول پرداخت غلط آن شوند.
ندری با بیان اینکه نظام مالیاتی ما معیوب است، اظهار 

داشت: ما ضعف بانک اطلاعاتی داریم و غیر از اینکه سیستم 
مالیاتی کامل نیست، پایه های مالیاتی هم کامل نیستند. 
متاسفانه در کشور ما اجرای مالیات ناعادلانه است و متاسفانه 
دارند  و روشنی  سراغ کسانی می رویم که عملکرد شفاف 
اما کسانی که اطلاعات خود را پنهان می کنند، از پرداخت 
مالیات فرار می کنند. لذا اگر مالیات بر عایدی سرمایه این 
مشکل را داشته باشد و برای آن راهکاری اندیشیده نشود، 
نهایتا مانند مالیات بر خانه های خالی، تاثیرگذار و اثربخش 

نخواهد بود.
وی ادامه داد: نظام مالیاتی را نمی توان تکه تکه اصلاح کرد 
و باید فکر جامع برای آن بکنیم تا هم قانون جامع مالیاتی 
داشته باشیم و هم ساختار معیوب آن به ویژه در فقدان بانک 

جامع اطلاعاتی مناسب اصلاح شود.
این کارشناس امور پولی و بانکی در مورد خلاء برنامه های 
این  گفت:  انتخاباتی  نامزدهای  صحبت های  در  مالیاتی 
موضوع نشان می دهد که نامزدها برخلاف ادعاهای خود 
نسبت به مشکلات ساختار اقتصاد، واقف نیستند و باید 
از آنها پرسید چگونه اقتصاد را بدون نفت و چاپ پول اداره 
خواهند کرد. همه از ایجاد تعهدات جدید صحبت می کنند 
در حالی که منابع مالی آنها مشخص نیست، ما نباید سراغ 

خلق پول برویم.

یک کارشناس اقتصادی :

نظام مالیاتی را نمی توان تکه تکه اصلاح کرد

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم مهری خلجستان قمی با ارائه یک برگ استشهاد شهود صدق تقاضای سند المثنی نموده و اعلام داشته که سند مالکیت سه 
دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۷5۶۷ اصلی بخش یک ثبت قم که در صفحه و دفتر الکترونیک شماره ۱۳9۸۲۰۳۳۰۰۱۰۱۰۱۷۳ 
بنامش ثبت و صادر شده است مفقود گردیده است لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک 
خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از 

انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۴۰9۳(
رضا حسینخانی – سرپرست ثبت منطقه یک قم

--------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۲۴5۳/۶۲/۲۳۴  اصلی واقع در بخش 
دو ثبت قم )به آدرس خیابان امام، تولیددارو، کوچه ۶ فرعی قاسم سلیمانی پلاک ۱۳۶( که بنام معصومه قاسمی فرزند عباسعلی 
میباشد در حال حاضر در جریان ثبت می باشد که به علت دستور اداری تجدید میشود از طرفی مطابق ماده ۱5 قانون ثبت نیز نمیتوان 
عمل نمود لذا بنا به تقاضای مالک به وارده ۲/۲۳۴۴ – ۱۴۰۰/۳/۲۰ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز پنج شنبه مورخ 
۱۴۰۰/۴/۲۴ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و 
یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم 
صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد 
شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲5 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست 

گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند. )م الف ۱۴۰9۰(
تاریخ انتشار آگهی: شنبه ۱4۰۰/۳/۲9
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۱۸9۴/9۴ اصلی واقع در بخش دو ثبت 
قم )به آدرس نیروگاه، میدان توحید، ۲۰متری زاد، کوچه ۱۴، پلاک ۴( که بنام رضا داودآبادی فرزند علی میباشد در حال حاضر در 

جریان ثبت می باشد که به علت عدم حضور مالک تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱5 قانون ثبت نیز نمیتوان 
عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به 

وارده ۲/۲۳۳۲-۱۴۰۰/۳/۲۰ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۰/۴/۲۴ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ 
ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت 
مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد 
بود و اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمنا طبق تبصره ماده واحده مصوب 
۷۳/۲/۲5 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح 

قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند. )م الف ۱۴۰۸9(
تاریخ انتشار آگهی: شنبه ۱4۰۰/۳/۲9
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------
آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

رای اصلاحی
۱- رأی شماره ۱۳99۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰9559 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳9۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۷۰ مربوط به محمد شجاع فرزند 
قدمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۷ مترمربع پلاک شماره ۲۳۷۸/۱ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از هدایت اله الهی ثبت دفتر ۴۴5 صفحه ۴۲۰ و مقدار ۳۶ 

مترمربع طی مبایعه نامه عادی از علی محمد بوالحسنی مورد ثبت ص ۱9۰ دفتر ۱۸.
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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تیم ملی والیبال ایران در لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۱ مقابل اسلوونی شکست 
خورد و پنجمین باخت پیاپی خود را تجربه کرد. 

تیم ملی والیبال ایران از ساعت ۱۸:۳۰ روز پنجشنبه در آخرین مسابقه هفته 
چهارم لیگ ملت های والیبال به مصاف اسلوونی رفت و با نتیجه سه بر یک شکست 
خورد. ایران در ست اول این بازی نتیجه ای درخشان و با امتیاز ۲5 بر ۱۴ به پیروزی 
رسید ولی سه ست بعدی را با امتیازات ۲5 بر ۲۰، ۲5 بر ۱9 و ۳۲ بر ۳۰ به حریف 

واگذار کرد تا بازنده مسابقه باشد.
ولادیمیر آلکنو در این بازی تیم خود را با ترکیب اصلی سعید معروف، سیدمحمد 
موسوی، میلاد عبادی پور، صابر کاظمی، میثم صالحی، مسعود غلامی و آرمان 

صالحی روانه میدان کرد.
با این نتیجه، ایران با 5 برد و ۱۸ امتیاز، یک پله دیگر در جدول رده بندی افت کرد 
و در مکان نهم قرار گرفت. این پنجمین باخت پیاپی ایران و در کل هفتمین باخت 

ایران در این دوره از مسابقات بود.

ست اول )ایران ۲5 - اسلوونی ۱4(
ایران این ست را عالی شروع کرد، درخشان ادامه داد و با فاصله زیاد به پایان 
برد. فاصله ۲ تیم در این ست به قدری زیاد بود که گفتن از کیفیت بالای تیم ایران 
بی معنی به نظر می رسد. هر بازیکن ایران که در خط سرویس قرار می گرفت چند 
سرویس پیاپی را می زد تا بالاخره اسلوونی به زحمت یک امتیاز بگیرد. فقط در اواخر 
ست بود که کار کمی گره خورد اما شاگردان آلکنو به قدری فاصله زیادی ایجاد کرده 
بودند که نگرانی نداشته باشند. در نهایت هم اسلوونی با نتیجه ای غافلگیرکننده در 

این ست شکست خورد.
ست دوم )ایران ۲۰ - اسلوونی ۲5(

داستان ست دوم به کلی متفاوت با ست پیش بود. اسلوونی همان تیم منظم و 
بابرنامه دیگر مسابقات این دوره از لیگ ملت ها بود. سرویس های اسلوونی باعث 
شد دریافت تیم ایران دچار مشکل شود و برخلاف ست اول که توپ ها به خوبی در 
اختیار معروف قرار می گرفت، این بار در شرایط سخت توپ به پاسور ایران می رسید و 

او نمی توانست از برنامه های متنوع در حمله استفاده کند. تنها نکته مثبت بازی تیم 
ایران در این ست، دفاع روی تور بود که همچون ست نخست امتیازات زیادی گرفت.

ست سوم )ایران ۱9 - اسلوونی ۲5(
دریافت در تیم ایران بسیار ضعیف بود. در مقابل بازیکنان اسلوونی با توپ گیری، 
به خوبی از توپ های برگشتی استفاده می کردند. در میانه های ست و به دنبال چند 
اشتباه از کاظمی و معروف، بردیا سعادت و جواد کریمی به جای آنها وارد زمین 

شدند ولی فرصتی برای جبران فاصله امتیازی زیاد باقی نمانده بود.
ست چهارم )ایران ۳۰ - اسلوونی ۳۲(

از آغاز ست چهارم معروف و کاظمی به جای خود برگشتند. عملکرد تیم ایران در 
این ست به مراتب بهتر از ست های دوم و سوم شد اما اسلوونی با عملکرد عالی در 
زدن سرویس و نمایش کم اشتباه در حمله و البته در نهایت هم شانس، پیروز ست 

چهارم و برنده کل بازی شد.
آلکنو: 

اسلوونی با کمک شانس به امتیاز پایانی خود رسید
سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: انتقادها از میلاد عبادی پور برایم مهم نیست 

چون به او اعتماد دارم. 
تیم ملی والیبال ایران در دوازدهمین بازی خود در لیگ ملت های والیبال با نتیجه 
سه بر یک مقابل اسلوونی باخت و پنجمین شکست پیاپی خود را در این دوره از 
مسابقات تجربه کرد. در روزهای اخیر، انتقادهای زیادی از عملکرد میلاد عبادی پور 
دریافت کننده باتجربه تیم ملی ایران مطرح شده است. ولادیمیر آلکنو پس از این 
مسابقه درباره عملکرد عبادی پور گفت: او در ترکیب تیم ملی قرار می گیرد چون 
مورد اعتماد من است. عبادی پور در حال نزدیک شدن به شرایط ایده آلش قرار دارد 
و اینکه از او انتقاد می شود برایم مهم نیست. وی درباره مسابقه امروز مقابل اسلوونی 
اظهار داشت: به پایان مسابقات نزدیک می شویم و احساس می کنم که خستگی 
بازیکنان زیاد شده است. با این وجود فاصله کمی تا رسیدن به ست پنجم داشتیم. 

در نهایت هم اسلوونی با کمک شانس به امتیاز پایانی خود رسید.
آلکنو گفت: سه بازی دیگر در پیش داریم که باید برای آنها آماده شویم.

معروف: ظرفیت ما همین قدر بود
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران گفت: ظرفیت ما همین قدر بود که در بازی مقابل 
اسلوونی نشان دادیم.  سعید معروف پس از پایان این بازی در گفت و گو با خبرنگاران 
اظهار داشت: حرفی برای گفتن ندارم جز اینکه تمام تلاش خود را کردیم. باید در 
امتیازات حساس بیشتر تلاش کنیم تا بهتر شویم. اسلوونی یکی از بهترین تیم های 
مسابقات است و شانس زیادی برای صعود به مرحله نهایی دارد. کاپیتان تیم ملی 
والیبال ایران گفت: تا پایان بازی تلاش کردیم. ظرفیت ما همین قدر بود. اسلوونی 

در اواخر بازی چند توپ گیری پیاپی داشت و بسیار خوب بازی کرد.

پنجمین باخت پیاپی؛

برای آقای صد درصدی که به وعده اش عمل کرد؛  والیبال ایران مقابل اسلوونی هم تسلیم شد

با دراگان اسکوچیچ تمدید کنید
کرد  اثبات  همه  به  اسکوچیچ«  »دراگان 
شایستگی نشستن روی نیمکت تیم ملی را 
دارد و لایق احترام بیشتری است؛ باید دید در 
عمل چه اتفاقی رخ می دهد. او با صد درصد 
پیروزی از سمتش کنار گذاشته می شود یا به 

کارش ادامه خواهد داد؟ 
 ۲۰۲۲ جهانی  جام  انتخابی  دوم  مرحله 
قطر و جام ملت های ۲۰۲۳ چین در حالی 
به اتمام رسید که تیم ملی فوتبال ایران موفق 
شد با ۱۸ امتیاز و در قامت تیم صدرنشین 
گروه C هم صعودش به جام ملت های آسیا را 
قطعی کند و هم راهی دور نهایی انتخابی جام 

جهانی ۲۰۲۲ قطر شود.
این صدرنشینی در شرایطی به دست آمد 
که تیم در دور رفت به جز پیروزی مقابل هنگ کنگ و کامبوج، در ۲ بازی دیگرش مقابل عراق 
و بحرین شکست را پذیرا شده بود و نیاز به چهار پیروزی داشت. شرایط کرونایی هم AFC را 
بر آن داشت تا مسابقات دور برگشت را در کشور بحرین برگزار کند. با این وجود ایران هر چهار 

بازی خود را با پیروزی پشت سر گذاشت و بدون اما و اگر راهی دور نهایی شد.
هدایت تیم ملی ایران در دور برگشت به عهده »دراگان اسکوچیچِ« 5۱ ساله و کروات بود. 
او کاری را انجام داد که »مارک ویلموتس« به عنوان سرمربی اسبق تیم ملی بلژیک موفق به 
انجامش نشده بود. حالا قرارداد دراگان با فدراسیون فوتبال به اتمام رسیده است و صحبتی 

که خیلی زود به تِرِند مباحث تبدیل شده این است که اسکوچیچ بماند یا خیر.
رسیدن به رکورد اوفارل

بعد از پایان بازی با عراق، دراگان اسکوچیچ رو به دوربین ها عدد هفت را نشان داد. او موفق 
شد در هفت دیداری که هدایت تیم ملی ایران را در دست دارد به هفت پیروزی برسد و به 
رکورد »فرانک اوفارل« ایرلندی برسد. سرمربی ایرلندی ای که توانسته بود در هفت مسابقه 
نخستش در قامت سرمربی تیم ملی ایران به هفت برد دست پیدا کند و حالا اسکوچیچ هم 
در کنارش قرار گرفت تا شاهد بهترین شروع در بین تمام سرمربیان تاریخ تیم ملی باشیم. تیم 

اسکو در این هفت دیدار ۲۴ گل زد و تنها ۲ گل دریافت کرد.
اولین برد مقابل بحرین

هیچ زمانی موفق به شکست بحرین در خاک این کشور نشده بودیم و چهار باخت و 
۲ تساوی عایدمان شده بود. نه بلاژویچ، نه برانکو، نه قطبی، نه دایی و کارلوس کی روش 
نتوانسته بودند قرمزپوشان را در منامه از پیش رو بردارند، ولی تیم تحت هدایت اسکوچیچ 
نه تنها بحرینِ آماده را شکست داد بلکه موفق شد با اقتدار و با سه گل به این مهم دست 

پیدا کند.
شکست عراق بعد از ۱۰ سال و پنج ماه

بعد از جام ملت های ۲۰۱۱ هیچوقت در هیچ یکی از سه دیدار رسمی که مقابل عراق 
داشتیم نتوانستیم این تیم را شکست دهیم و ۲ باخت و یک تساوی ماحصل تلاشمان 
بود. در این مرحله در شرایطی به مصاف عراق رفتیم که باید برای صدرنشینی به پیروزی 
می رسیدیم و موفق شدیم با یک گل تیم »سرچکو کاتانتس« را از پیش رو برداریم. این 

نخستین باخت عراق بعد از ۱9 بازی یا به عبارتی پس از حدود ۲ سال بود که به دست آمد.
آرامش و اتحاد در تیم

تیم ملی فوتبال ایران پُر است از بازیکنان باکیفیت و ستاره هایی که در باشگاه های خود 
مهره های تاثیرگذاری هستند. یکی از دردسرهای اسکوچیچ انتخاب ۱۱ بازیکن اصلی بود. 
طبیعتا قرار نگرفتن خیلی از بازیکنان در ترکیب اصلی ممکن است به کامشان تلخ بیاید و 
آنها را ناراحت و یا معترض کند. ولی در اردوی تیم ملی و بر خلاف تصوری که از اسکوچیچ 
می رفت شاهد اعتراض و یا ۲ دستگی و مسائلی از این دست نبودیم. تیم به متحدترین شکل 
ممکن بازی به بازی پیش رفت و حتی آنها که به میدان نرفتند و یا کم بازی کردند نیز مانند 
نفرات فیکس خوشحال بودند و از شرایط رضایت داشتند. این نشان از اتحادی بود که در 

تیم ملی به وجود آمده بود.
دلیلی قانع کننده برای نکردن را بگویید

همانطور که پیش تر ذکر شد قرارداد اسکوچیچ با فدراسیون فوتبال به اتمام رسید. سوالی 
که به وجود می آید این است که دلیل ما برای تمدید نکردن با او چه خواهد بود؟ بدست 
نیامدن نتیجه مورد نظر؟ عملکرد نه چندان خوب در بازی های حساس مقابل بحرین و 
عراق؟ با چه منطق و دلیلی می خواهیم به همکاری با کسی که صد درصد بازی هایش را 
برده و ۲ حریف سرسخت همیشگی را به راحتی شکست داده پایان دهیم؟ خواهشا دلیل 

قانع کننده برای اتمام همکاری با دراگان بگویید؟
هزینه نه چندان زیاد بعد از ماجرای ویلموتس

»دراگان اسکوچیچ« در کنار مسائل فنی و آشنایی با فوتبال ایران و آسیا، از لحاظ مالی هم 
سرمربی به صرفه ای برای فوتبال ایران است و برای پیدا کردن جانشین او می بایست هزینه 
بسیار بیشتری را متحمل شویم. در شرایطی که فدراسیون فوتبال درگیر بدهی میلیاردی و 
سرسام آور »مارک ویلموتس« است؛ استخدام یک سرمربی گرانقیمت دیگر تصمیم درست و 

به صلاحی می تواند باشد؟
نگاهی به تقویم بیندازید؛ تا ۱۱ شهریور زمانی نمانده است

نکته بعدی این است که طبق تقویم اعلامی توسط AFC، مرحله بعدی مسابقات که دور 
نهایی هم به شمار می رود از ۱۱ شهریور آغاز می شود و تا نهم فروردین سال بعد ادامه دارد. 
یعنی از امروز ۷9 روز تا بازی نخست ما در دور سوم زمان باقیست. حضور سرمربی جدید و 
آشنا شدن با شرایط و همچنین فوتبال و بازیکنان تیم ملی نیاز به زمان دارد. همان سرمربی 
احتیاج به اردو و بازی دوستانه دارد. آیا در این زمان کم و در این شرایط می توان به چنین نامی 
رسید؟ همه این ها در حالی است که شخص مورد نظر خیلی سریع پروسه استخدامش طی 
شود و زمانبر نشود. در دور سوم انتخابی جام جهانی با هنگ کنگ و کامبوج طرف نیستیم. 
در آن مرحله اولین شکست ممکن است به قیمت از دست رفتن جام جهانی باشد. پس 

جای آزمون و خطا نیست.
گزینه پیشنهادی تان کیست؟ 

و سوال آخر. حتی اگر همه موارد بالا را هم نادیده بگیریم؛ این سوال به وجود می آید که چه 
سرمربی ای مدنظر شماست؟ چه کسی هدایت تیم ملی را به عهده بگیرد؟ آیا باید بازهم به 
سراغ صف زیدان، کونته و... برویم و زمان را از دست بدهیم؟ »دراگان اسکوچیچ« بر خلاف 
انتظار و پیش بینی ها عملکردی بسیار خوب در تیم ملی ایران داشت. او موفق شد بدون 
دردسر تیم ملی را از شرایطی پرفشار خارج کند و بدون استرس به مرحله سوم برسد. اتفاقی 
که حتی برانکو در مقدماتی جام جهانی ۲۰۰۶ و در شرایطی مشابه موفق به انجامش نشده 
بود و ۲ پیروزی مقابل اردن و قطر در سخت ترین حالت ممکن و در دقایق پایانی به دست 
آمد. دراگان به همه اثبات کرد شایستگی نشستن روی نیمکت تیم ملی را دارد و لایق احترام 
بیشتری است. باید دید در عمل چه اتفاقی رخ می دهد. او با ۱۰۰ درصد پیروزی از سمتش 

کنار گذاشته می شود یا به کارش ادامه خواهد داد.

از لیگ قطر تا لیگ هلند؛

نیم نگاه نقل و انتقالاتی استقلال به 
بازگشت و جذب لژیونرها

تیم استقلال در حالی آماده حضور در نقل و انتقالات فصل آینده می شود که مسئولان این 
باشگاه نیم نگاهی به جذب برخی از لژیونرها دارند. 

در آخرین جلسه هیأت مدیره باشگاه استقلال که با حضور فرهاد مجیدی برگزار شد، 
اعضای هیأت مدیره خیال سرمربی آبی پوشان را برای نقل و انتقالات فصل آینده راحت 
کرده تا او بتواند با توپ پر وارد آشفته بازار نقل و انتقالات شده و با هر بازیکنی که می خواهد 
مذاکره نماید. استقلالی ها که از حالا فعالیت های نقل و انتقالاتی خود را به صورت غیر 
رسمی و چراغ خاموش آغاز کرده اند، نیم نگاهی به بازگرداندن برخی از لژیونرها دارند که 
البته تاکنون چراغ سبزی از آنها دریافت نکرده اند. شنیده می شود نفراتی مثل علی کریمی، 
روزبه چشمی، امید ابراهیمی، رضا قوچان نژاد، کاوه رضایی و سعید عزت اللهی لژیونرهایی 
هستند که استقلالی ها بی تمایل به جذب آنها نیستند. سه گزینه نخست یعنی کریمی، 
چشمی و ابراهیمی در لیگ ستارگان قطر بازی می کردند و در پایان فصل گذشته، از 
تیم هایشان کنار گذاشته شدند. گفته می شود ابراهیمی با تیم الوکره قطر به توافق رسیده 

ولی بعید نیست تلاش استقلال برای بازگرداندن کاپیتان سابق خود منتج به نتیجه شود.
از سوی دیگر باشگاه کلاب بروژ بلژیک هم اعلام کرده که کاوه رضایی در لیست مازاد قرار 
دارد و به این بازیکن نیازی ندارد. رضا قوچان نژاد هم که فصل قبل در تیم زوله هلند بازی 

می کرد، در پایان فصل اعلام کرد که قراردادش را با این تیم تمدید نخواهد کرد.

دختر فوتبالیست ایران ارزشمندترین 
بازیکن کافا شد

نگین زندی به عنوان ارزشمندترین بازیکن تورنمنت فوتبال کافا انتخاب شد. 
به گزارش ایسنا، تورنمنت فوتبال آسیا مرکزی موسوم به کافا به پایان رسید و دختران جوان 
ایران با تفاضل گل کمتر نسبت به ازبکستان نایب قهرمان شدند.  در پایان این تورنمنت نگین 
زندی، بازیکن ایران به عنوان ارزشمندترین بازیکن تورنمنت انتخاب شد.  ایران در جام کافا 

چهار مسابقه انجام داد که حاصل آن سه پیروزی و یک تساوی بود. 

ستاره ملی پوش تیم بسکتبال شیمیدر قم با پایان قرارداد یک ساله خود و پس از کسب رتبه سومی فصل ۱۴۰۰ - ۱۳99 
لیگ برتر با شیمیدر رسما از این تیم جدا شد. 

برپایه این گزارش ، در شرایطی که تیم ملی بسکتبال کشورمان در هفته اخیر درگیر آخرین پنجره رقابت های انتخابی کاپ 
۲۰۲۱ آسیا بود و به زودی باید در بزرگترین رویداد ورزشی جهان در سال جاری یعنی المپیک توکیو به میدان برود، اما بازار 

نقل و انتقالات پیش فصل لیگ برتر ۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ این روزها بسیار داغ است.
یکی از تیم های حاضر در فصل پیش روی لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور شیمیدر قم است که برای سومین فصل 
متوالی به عنوان نماینده استان قم در بالاترین سطح رقابت های باشگاهی این رشته به میدان می رود، تیمی که در فصل نیمه 

تمام سال ۱۳9۸ رتبه سوم جدول مقدماتی را کسب کرد و در فصل اخیر نیز به مقام سوم دست پیدا کرد.
شیمیدر قم در فصل ۱۴۰۰ – ۱۳99 مسابقات لیگ برتر بسکتبال ایران ترکیبی از بازیکنان جوان و با تجربه بود و یکی از 
چهره های با تجربه، کارساز و بدون شک ستاره این تیم، ارسلان کاظمی بود که با توانایی های بالای خود که حاصل از بازی 
در لیگ امریکا و سال ها حضور در سطح اول بسکتبال ایران و آسیا است، برای شیمیدر در راه کسب مقام سوم لیگ برتر یک 

مهره کارآمد بود.
کاظمی یک بازیکن کامل و سطح بالا است که در فصل گذشته لیگ برتر بسکتبال ایران همواره ستاره شیمیدر بود و در 
نهایت با این تیم رتبه سوم لیگ را کسب کرد اما این مهره مطرح شیمیدری ها که قراردادی به مدت یک فصل با نماینده قم 

داشت به عنوان بازیکن آزاد راهی تیم ذوب آهن اصفهان شد.
نماینده اصفهان در فصل قبل لیگ برتر بسکتبال هر دو بازی رفت و برگشت مرحله گروهی را به شیمیدر قم واگذار کرد 
و یکی از تاثیرگذارترین مهره های شیمیدر در دو پیروزی متوالی برابر ذوبی ها، ارسلان کاظمی بود که با رفتن به این تیم 

اصفهانی در فصل ۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ برای آنها بازی خواهد کرد.

مسؤول کمیته آموزش هیات نجات غریق و غواصی استان قم از بیکار شدن 5۰۰ ناجی غریق ناشی از تعطیلی 
استخرها بر اثر شیوع ویروس کرونا خبر داد.  علی جواهری ، با بیان اینکه شیوع ویروس کرونا آسیب و خسارات 
بسیار زیادی به استخرها و نیروی انسانی مرتبط با رشته های شنا و نجات غریق وارد کرد، گفت: از اسفند ماه سال 
۱۳9۸ که شیوع ویروس کرونا آغاز شد تا پایان بهمن ماه سال ۱۳99 تمام استخرهای موجود در قم تعطیل بودند و از 
بهمن ماه تا کنون نیز تنها ۶ استخر از مجموع ۳۲ استخر در قم فعالیت می کند. جواهری خاطرنشان کرد: متاسفانه 
به دلیل شیوع ویروس کرونا شایعات زیاد مبنی بر اینکه آب عامل انتقال این ویروس است بسیاری از مردم و حتی 
افرادی که پای ثابت برنامه های آموزشی، تفریحی و رقابت های این رشته بودند به دلیل ترس از ابتلا به کرونا دیگر 

هیچ مراجعه ای به استخرها ندارند و عملا شنا را کنار گذاشته اند.
استخرها عاری از کرونا هستند 

وی تصریح کرد: این ادعا که شنا عامل ویروس کرونا است بسیار اشتباه بود زیرا تحقیقات متخصص این امر در 
دنیا ثابت کرد که آب استخرها به واسطه ضد عفونی با کلر، هیچگونه نقشی در انتقال این ویروس ندارد، موضوعی 
که البته هنوز هم نتوانسته زمینه رونق استخرها را فراهم کند. جواهری خاطرنشان کرد: متاسفانه قشر ناجی در 
بین تمام نیروی انسانی فعال در ورزش بسیار مظلوم است، زیرا تعطیلی استخرها از اسفند ماه سال ۱۳9۸ همزمان 
با شیوع ویروس کرونا تا کنون بسیاری از ناجیان غریق را بی کار کرده و این عزیزان که امرار معاش و تامین مخارج 

زندگی خانواده خود را از این طریق انجام می دادند، اکنون هیچ شغلی ندارند و اکثر خانه نشین هستند.
وی با بیان اینکه بیش از 5۰۰ ناجی بیکار بر اثر شیوع ویروس کرونا در قم وجود دارد، در پایان اظهار کرد: امیدوارم 
با اعتماد سازی مجدد مرکز بهداشت به عموم مردم بابت بی خطری و بی تاثیری استخرها و ورزش شنا در انتقال 

ویروس کرونا، بار دیگر شاهد رونق استخرها از تابستان امسال باشیم.

ارسلان کاظمی به ذوب آهن اصفهان پیوست ؛

جدایی ستاره ملی پوش بسکتبال از شیمیدر قم 
مسؤول کمیته آموزش هیات نجات غریق و غواصی استان قم خبرداد:

بیکاری ۵00 ناجی غریق در قم 

های  بازی  در  گفت:  آسیا،  فوتبال  کنفدراسیون  مدرس 
مرحله مقدماتی، اشتباهاتی را در خط دفاع و میانی داشتیم 
که باید برطرف شود چرا که در غیر این صورت در بازی های 
مرحله بعد دچار مشکل می شویم و حتی ممکن است در 

حسرت جام جهانی بمانیم. 
مسعود اقبالی ، تصریح کرد: تیم ملی شرایط خوبی نداشت 
و با این شرایط راهی منامه شد، قبل از بازی با عراق به آنچه 
مرحله  این  آخر  بازی  به  چیز  همه  و  رسیدیم  داشتیم  لازم 
کشیده شد. نتیجه برای ما بسیار مهم بود ولی عراق کار به 
مراتب راحتری داشت و این مساله آرامش نسبی را به سوی 

عراقی ها سوق می داد. 
وی ادامه داد: جدا از جهانبخش، تیم ملی تقریبا با همان 
آرایش قبلی به زمین رفت و ما در طول بازی با سیستم 2 - 
4 - 4 و در برخی از مواقع هم با سیستم 1- 3- 2 - 4 برابر 
عراق بازی کردیم. اما مساله مهمی که برای من قابل توجه بود 
و باید به آن اشاره کنم به تفکر دراگان اسکوچیچ باز می گردد 
چرا که در دقایق 9 و 41 دو بازیکن ما یعنی احمد نوالهی و 
علیرضا جانبخش با کارت زرد داور مواجه شدند اما در زمین 
ماندند و من نگران بودم که در جریان بازی با کارت قرمز رو به 
رو نشوند چرا که در آن وقت کار ما بسیار سخت می شد، هر 

چند جهانبخش در دقیقه 78 جای خود را به سامان قدوس 
داد اما به نظرم این کار خطرناک بود. 

مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا ادامه داد: در بازی هایی 
که از تیم ملی ایران دیدیم یک نکته مهم دیگر هم قابل توجه 
است و آن به شرایط خط میانی و خط دفاعی ما باز می گردد. 
عزت الهی و نورالهی سبک بازی شبیه به هم دارند و حضور هر 
دوی آنها در ترکیب تیم و کنار هم چندان منطقی نیست. از 
سویی دیگر این دو بازیکن در حملات شرکت چندانی ندارند 
و بیشتر پاس دهنده هستند تا این که بخواهند پشت دفاع 
حریف بازی کنند. آماری که من از بازی ایران و عراق درآوردم 
نشان می دهد در برخی از مواقع تیم عراق از ما بهتر بوده و این 

نباید در دور بعدی رقابت ها تکرار شود. 
اقبالی گفت: من هم مانند همه مردم ایران از برد تیم فوتبال 
کشورم بسیار خوشحال هستم اما وظیفه دارم ایرادهایی که 
می بینیم را بگویم تا مشکلی به وجود نیاید. ما در دفاع هنوز 
را پوشش نمی  به خوبی یکدیگر  بازیکنان  و  مشکل داریم 
دهند. در خط میانی نیز ایرادهایی دیده می شود که باید رفع 
شود. البته باید به از دست رفتن موقعیت ها هم اشاره کنم، 
مثلا در بازی دیشب دروازه خالی را بیرون زدیم و بازیکنی 
مانند قائدی باید بداند در تیم ملی و در جریان بازی های جام 

جهانی فضایی برای چنین اشتباهاتی وجود ندارد. 
 وی تاکید کرد: بازیکنان تعویضی باید بدانند به جای چه 
کسانی به زمین می روند و در چه وظیفه ای دارند. ما نباید 

موقعیت های به دست آمده را به همین راحتی از دست بدهیم 
و تیم ملی باید به این درک بالا برسد که هر لحظه می تواند 

مهم و تاثیرگذار باشد. 

مسعوداقبالی: 
عملکرد خط دفاع و میانی تیم ملی فوتبال باید بهتر شود

رئیس هیات تنیس روی میز استان قم از موفقیت دختران این رشته در 
تورنمنت چند جانبه، برگزاری دوره آموزش مربیگری پینگ پنگ و مسابقات 

قهرمانی بسیج در قم خبر داد. 
محمد عموئیان اظهار کرد: مسابقات چند جانبه ای به میزبانی هیات تنیس 

روی میز استان قزوین برگزار شد و در آن پینگ پنگ بازان تیم هایی از تهران، 
قزوین، قم و فارس به شکل انفرادی در خانه پینگ پنگ این شهر با یکدیگر 

به رقابت پرداختند.
وی ادامه داد: بهاره بهمنی، زهرا مصباحی و سارا کرّاری ورزشکاران اعزامی 
هیات تنیس روی میز قم به این رقابت ها بودند که به مربیگری خانم فاطمه 
محقق به میدان رفتند و سرانجام بهاره بهمنی موفق به کسب مقام سوم 

مشترک شد و زهرا مصباحی در جایگاه پنجم این مسابقات ایستاد.
رئیس هیات تنیس روی میز استان قم در ادامه دعوت بازیکنان نوجوانان 
پینگ پنگ قم به مسابقات انتخابی تیم ملی نوجوانان اشاره و بیان کرد: با 
اعلام اسامی بازیکنان حاضر در مسابقات انتخابی تیم های ملی نوجوانان و 
جوانان از سوی فدراسیون تنیس روی میز، در میان نفرات دعوت شده نام ۶ 

بازیکن قمی هم قرار دارد.
علیرضا  حکّانی،  پرهام  حبیبی،  محمدحسن  کرد:  خاطرنشان  وی 
رضایی فرد و مهدی حشم بان در رده سنی جوانان نماینده های قم در این 
اردو هستند، ضمن اینکه در رده جوانان پویا وفایی و سیدعلی سجادیان دیگر 
استعدادهای پینگ پنگ قم با حریفان شرکت کننده در این انتخابی به رقابت 

خواهند پرداخت.
عموئیان با بیان اینکه این دوره از مسابقات انتخابی تیم های ملی نوجوانان و 
جوانان ایران از پنجم تا دوازدهم تیر ماه در آکادمی انقلاب برگزار می شود، ابراز 
کرد: نفرات برتر برای عضویت تیم های ملی انتخاب خواهند شد، در حالی که 
صادق شهیدی فر و اسماعیل فتحی همراه با حمید قائمی و حسین امیری به 

عنوان مربی نماینده های قم را در این انتخابی همراهی خواهند کرد.
وی به دعوت دختر آینده دار پینگ پنگ قم برای مسابقات انتخابی تیم 
ملی جوانان نیز اشاره و بیان کرد: با اعلام اسامی نفرات حاضر در مسابقات 
انتخابی تیم ملی دختران جوان کشورمان، نام ساره احمدی از استعدادهای 
پینگ پنگ قم نیز به چشم می خورد و این انتخابی نیز روزهای ۲۱ تا ۲5 تیر 

به انجام می رسد.
وی از همکاری هیات تنیس روی میز استان قم با هیات بسیج برای برگزاری 
یک دوره آموزشی خبر داد و افزود: دوره آموزشی و مربیگری پینگ پنگ در 
تیر ماه با همکاری مشترک هیات قم و هیات بسیج برگزار می شود و با توجه به 
اینکه ظرفیت بسیار محدود است علاقمندان سریع تر نسبت به ثبت نام اقدام 

کنند.

رئیس هیات تنیس روی میز استان قم  خبرداد:

درخشش دختران پینگ پنگ قمی در تورنمنت چند جانبه
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روز ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ روزی سرنوشت ساز در ایران بود که برای چهار سال رییس قوه 
مجریه به عنوان یکی از قوای سه گانه کشور تعیین می شود، روزی که اعضای شورای شهر 
نیز برای تغییر در وضعیت شهر انتخاب شدند، ۲۸ خرداد روز مهمی برای حضور ملت ایران 

بود.
ماجرای ملت ایران و رهبرشان همین است، روایتی از شکوه حماسه و حضور در شعب 
اخذ رأی در جای جای کشورمان…از دقایقی  ابتدایی  از شروع فرآیند رأی گیری مشارکت 
گسترده شکل گرفته بود، همه آمدند تا ودر جشن انتخابات اشتیاق و شورشان را به نمایش 

گذاشتند.
این حکایت مراد و مرید است، رهبر معظم انقلاب گفته بودند »امروز برای ملّت ایران یک 
جشن باشد« … و همین هم شد، انبوه جمعیت در شعب اخذ رأی تأییدی بر حماسه ساز 

بودن ملتی است که همیشه دوست و دشمن را غافلگیر می کند.
فارس و لر و کرد و ترک و عرب و بلوچ و ترکمن ندارد، حضور هماهنگ و منسجم و یکرنگ 
است، از شمال و جنوب گرفته تا شرق و غرب، از خزر تا خلیج فارس، از هامون تا ارومیه، 

از زاگرس و البرز تا کویر ایران؛ همه حماسه است و موج موج حضور ملت دریا می شود.
قرار مردم با هم راس ساعت هفت برقرار شده بود ولی اوضاع در شعب اخذ رأی فرق 
داشت، مردم خوش قول ایران اسلامی از دقایقی قبل از موعد آمده اند تا باشند و بگویند 

که هستند؛ پای همه چیز، از دیروز تا امروز و تا فرداها.
گزارش خبرنگاران از استان ها و شهرستان های مختلف، از روستاهای مرزی گرفته تا 
دل شهرها پر از واژه »مشارکت حداکثری« و »حماسه حضور« است. امروز روز وعده دیدار 
بیش از 59 میلیون ایرانی واجد شرایط پای صندوق های رأی سیزدهمین دوره انتخابات 

ریاست جمهوری و ششمین دوره شوراهای شهر و روستا است.
رهبر معظم انقلاب :

روز انتخابات روز ملت ایران و تعیین سرنوشت است
رهبر معظم انقلاب گفتند: امروز میدان دار و صحنه گردان اصلی مردم هستند که با رأی 
خود سرنوشت و تکلیف کلی و اساسی کشور را برای سال های بعد معین می کنند بنابراین 

امروز متعلق به مردم است. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی رأس ساعت ۷ صبح روز )جمعه( با حضور در محل صندوق 
سیار ۱۱۰ در حسینیه امام خمینی)ره( در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، 
ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا، انتخابات میان دوره ای پنجمین 
دوره مجلس خبرگان رهبری و انتخابات میان دوره ای یازدهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی شرکت کردند و آراء خود را به صندوق انداختند.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی روز انتخابات را روز ملت ایران خواندند 
و گفتند: امروز میدان دار و صحنه گردان اصلی مردم هستند که با رأی خود سرنوشت و 
تکلیف کلی و اساسی کشور را برای سالهای بعد معین می کنند. بنابراین، امروز متعلق به 
مردم است. رهبر انقلاب اسلامی افزودند: بر اساس این واقعیت خرد انسانی حکم می کند 
همه در این آزمون بزرگ ملی و سراسری شرکت کنند و علت دعوت مکرر ما از مردم برای 
حضور در انتخابات نیز این است که در درجه اول خود مردم از این حضور نفع می برند و 

جمهوری اسلامی نیز امتیازات بزرگی در عرصه بین المللی به دست می آورد.
ایشان رأی تک تک مردم را دارای اهمیت دانستند و گفتند: همه بیایید، تشخیص و رأی 
بدهید و هیچ کس نگوید با یک رأی من اتفاقی نمی افتد، زیرا همین تک رأی ها است که آراء 

میلیونی ملت را تشکیل می دهد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به توصیه همیشگی خود یعنی تسریع در رأی دادن، 
خاطرنشان کردند: هر چه زودتر با نیت خدایی و ثواب این وظیفه و تکلیف را انجام دهید 

بهتر است.
علی بن موسی الرضا  حضرت  ولادت  ایام  برکت  به  اینکه  از  امیدواری  ابراز  با  ایشان 
علیه السلام، امروز جشن ملت ایران و مایه خیر و برکت باشد، افزودند: از دست اندرکاران 
انتخابات تشکر و تأکید می کنم که کار را با اتقان کامل در سراسر کشور انجام دهند و به شما 

خبرنگاران و عکاسان محترم نیز سلام و خداقوت می گویم.
رییس جمهوری:

 امیدوارم مشارکت بالای مردم موجب یاس دشمنان شود
 رییس جمهوری نیز روز جمعه پس از انداختن رای  خود در صندوق در ستاد انتخابات 
کشور  با بیان اینکه انتخابات ریاست جمهوری از مهمترین انتخابات کشور است گفت: 

امیدوارم حضور و مشارکت بالای مردم موجب مایوس شدن دشمنان شود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در جمع خبرنگاران با تاکید بر لزوم رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی در انتخابات گفت: مراعات حفظ سلامت مردم و مراعات 

پروتکل های بهداشتی موضوعی است که در همه حوزه های انتخابیه رعایت می شود. 
وی در خصوص برگزاری الکترونیکی انتخابات، اظهار داشت:  در بحث الکترونیکی 
شدن انتخابات هر سال یک گام به پیش می گذاریم و مانیتورهایی که در ستاد انتخابات 
کشور وجود دارد، نشان می دهد که در سراسر کشور چه تعداد افراد در انتخابات حضور 

پیدا کردند و رای دادند. 
از طریق سیستم  افزود: احراز هویت مساله مهمی است که الان  رییس جمهوری 
الکترونیکی انجام می شود و حتی اخذ رای و شمارش رای هم در بخش بزرگی از مراکز 
استان ها توسط ماشین و مکانیزه انجام می شود و امیدوارم در آینده نزدیک همه مراحل 

انتخابات، رای و شمارش الکترونیکی شود که به شفافیت کمک خواهد کرد. 
روحانی تاکید کرد: این انتخابات،  انتخابات مهمی است و علاوه براینکه انتخابات شورای 
شهر و روستاها و میان دوره ای برای مجلس شورای اسلامی و خبرگان وجود دارد، انتخاباتی 

که در سراسر کشور انتخابات مهم، انتخابات ریاست جمهوری است. 
وی افزود: انتخابات رییس جمهوری هر چهار سال یک بار در کشور انجام می شود و 
با توجه به اختیارات و مسوولیت های وسیع و سنگینی که در قانون برای رییس جمهور 

مشخص شده است، انتخاب مهمی است. 
رییس جمهوری از مردم خواست که امروز پای صندوق رای حاضر شوند و به فردی که 

مورد نظرشان است رای دهند. 
روحانی تصریح کرد: مشکلات و مسائلی که در ذهن مردم است و در مراحل قبلی 
انتخابات از زمان ثبت نام و امروز اگر مشکلی بوده نباید آن را مدنظر قرار دهیم. انتخابات 

مهم است و با وجود مشکلات باید پای صندوق انتخابات حاضر شویم و رای دهیم. 
وی گفت: کاش از روز ثبت نام در انتخابات هیچ مشکلی نداشتیم و امروز شاهد حضور 
بیشتر مردم بودیم. اما مردم می دانند این انتخابات برای کشور، سرنوشت خودشان و نظام 

جمهوری اسلامی ایران چه قدر اهمیت دارد. 
رییس جمهوری افزود: من فکر می کنم در دنیا تنها چند کشور وجود دارد که انتخابات 
آنها مورد توجه جهانیان است، وگرنه اکثر کشورهای دنیا وقتی انتخابات برگزار می کنند 

عمدتا برای مردم خودشان اهمیت دارد.
روحانی اظهار کرد: اما چند کشور در دنیا هستند که انتخابات آنها مورد توجه همه جهان 
است و می خواهند بفهمند حضور مردم و فردی که انتخاب می شود کیست و چگونه 
خواهد بود؛ یکی از آن کشورهای مهم جمهوری اسلامی ایران است و در طول مدت ۴۲ 

سال همینطور بوده و امروز هم اینطور است.
وی یادآورشد: مردم باید توجه داشته باشند که همه جهانیان امروز به صندوق آرا ، 
صف های مردم برای ریختن آرا توجه می کنند. ان شاءالله کاری کنیم که دوستان ما در 

سراسر جهان همه ایرانی ها خوشحال و دشمنان مایوس شوند. 
رییس جمهوری ظهارامیدواری کرد که مردم به وظیفه ملی، انقلابی و دینی خود عمل 
کنند و نحوه برگزاری انتخابات و حضور مردم به گونه ای باشند که مردم در پایان و نتیجه 

رای گیری خوشحال می شوند.
روحانی در پایان دو توصیه به همه دست اندرکاران، استانداران و بخشداران کرد و گفت: 
ابتدا حفظ سلامت مردم است و همه دستورالعمل های بهداشتی است که باید رعایت شود 
و دوم حفظ آرای مردم است و یک رای جابه جا نشود همانطور که در همه انتخابات اینطور 

بوده است و حق الناس رعایت شود تا مردم نتیجه آرای خود را شاهد باشند.
رییس مجلس شورای اسلامی  :

مشکلات با اولویت مسایل اقتصادی حل و فصل شود 
رییس مجلس شورای اسلامی  نیز با حضور در مسجد ابوذر رأی خود را در صندوق 
انداخت و در جمع خبرنگاران گفت: انتخابات سرمایه مردم سالاری دینی است و در 

حقیقت نتیجه تلاش و مجاهدت مردم برای حفظ جمهوریت و اسلامیت است. 
»محمدباقر قالیباف« تصریح کرد: انتخابات مهمترین سرمایه سیاسی و اجتماعی کشور 
محسوب می شود و برای امنیت پایدار و اقتدار ایران، صندوق های رأی عمق و پایداری را 

به کشور خواهند داد.
وی اظهار داشت: باید به این نکته توجه کرد که برای رفع ناکارآمدی ها و مشکلات چه 
در سطح محلی مانند انتخابات شورای شهر در سراسر کشور و روستاها و چه در سطح 
ملی مانند انتخاب رییس جمهور، انتخابات می تواند یک فرصت تغییر تنفسی مدیریتی 

در کشور باشد.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه امیدواریم مردم مثل همیشه پای صندوق 
های رأی حضور پیدا کنند، تاکید کرد: گله مندی مردم حق است و توقع دارند مشکلات 

با اولویت مسایل اقتصادی حل و فصل شود، نتیجه این حل و فصل را در انتخاباتی که 
صورت گرفت، ندیده اند. وی ادامه داد: مدت مدیدی است که مسایل گرانی، تورم و 
اشتغال مشکلات جدی کشور است اما این موضوع با قهر کردن صندوق های رأی رفع 
نمی شود بلکه با حضور در صندوق های رأی و انتخاب صحیح است که مشکلات رفع می 

شود و به همین دلیل در این مرحله مشارکت در انتخابات بسیار حیاتی است.
قالیباف با بیان اینکه قطعا انتخابات خوبی پیش روی کشور است، اظهار داشت: معتقدم 
همه وعده هایی که در برنامه ها و مناظرات زده شده، باید آن ها را عملی کرد، قانون این 
وظیفه را بر دوش ما به عنوان نماینده مردم گذاشته که بتوانیم با همکاری خوب با دولت 
آینده و حفظ استقلال دو قوه از یکدیگر مسایل و مشکلات مردم را با اولویت مسایل 

اقتصادی را رفع کنیم.
 آملی لاریجانی: 

حضور مردم در انتخابات امنیت ملی را ارتقا می دهد
 رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام  نیز پس از انداختن رای خود در صندوق رای در 
جمع خبرنگاران گفت: حضور پرشور مردم در انتخابات موجب افزایش اقتدار نظام، ارتقای 

امنیت ملی کشور و همچنین مقابله با نقشه های دشمنان خواهد شد. 
پای  گسترده ای  حضور  ما  ملت  امروز  کرد:  اظهار  لاریجانی  آملی  صادق  آیت الله 

صندوق های رای برای رقم زدن سرنوشت خواهند داشت. 
وی با بیان اینکه در جمهوری اسلامی تقریباً همه نهادهای اساسی نظام بر اساس 
انتخابات شکل می گیرد، گفت: بسیار مهم است که مردم برای تعیین سرنوشت خود در 
مورد این نهادها و شخصی که می خواهد متصدی در این نهادها شود پای صندوق های 
رای حضور پیدا کنند.  رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: حضور پرشور مردم 
موجب افزایش اقتدار نظام، امنیت ملی کشور و همچنین مقابله با نقشه های دشمنان 
خواهد شد. بنابراین همه وظیفه داریم عقلا و شرعا حضور پیدا کنیم برای اینکه آنچه را که 
خیر کشور است و موجب اقتدار کشور می شود و ارتقای امنیت ملی و مقابله با نقشه های 

دشمنان را رقم می زند را انجام دهیم.
آملی لاریجانی با بیان اینکه مردم گلایه های مختلف دارند و مشکلاتی در کشور وجود 
داشته و دارد، گفت: گلایه های زیادی هم ممکن است وجود داشته باشد که خیلی از 
آنها ممکن است حق باشد اما راه حل مشکلات و رفع گلایه ها قهر کردن با صندوق های 

رای نیست. 
وی ادامه داد: باید در پای صندوق های رأی حضور پیدا کنیم و اشخاصی که نزدیک به 
خواسته های ما هستند را انتخاب کنیم. امیدواریم خداوند آنچه را که خیر است را برای این 

ملت و کشور رقم بزند. 
سید ابراهیم رییسی :

هرکس شناسنامه ایرانی دارد، باید حقوقش حفظ شود
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری صبح جمعه بعد از انداختن رای خود 
در صندوق شعبه مسجد جامع ارشاد شهر ری در جمع خبرنگاران با بیان اینکه برای رفع 
مشکلات مردم شب و روز نمی شناسم، گفت: هر کس شناسنامه ایرانی دارد باید حقوقش 
حفظ شود، تنها ایرانی بودن برای این است که حقوق او تضمین شود من خود را خدمتگزار 

مردم و مردم را صاحب حق می دانم. 
حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رییسی گفت: امروز روز بسیار مبارکی برای 

تصمیم گیری ملت بزرگ ایران و روز رأی مردم و اعتنا به تصمیم مردم است.
وی با اشاره به اینکه همه نهادهای جمهوری اسلامی برخاسته از رأی ملت است، افزود: 

این، از افتخارات نظام اسلامی است که رأی مردم در کشور تعیین کننده است.
رئیسی با اشاره به مدعیان دموکراسی در غرب، گفت: دیگران، قیافه احترام به رأی مردم 
را می گیرند ولی جمهوری اسلامی نشان داده که از ابتدا نهادهایش بر اساس رأی ملت 

شکل گرفته است.
وی با تقدیر از حضور مردم در صحنه انتخابات و نهادهای اجرائی و نظارتی انتخابات، 
گفت: توصیه من به عنوان یک نامزد و خادم مردم به دست اندرکاران آن است که باید خوب 
مراقبت کرد که حتی یک رأی بر خلاف تصمیم مردم، استفاده نشود. وی از همه مسؤولان 

امر انتخابات در حوزه های اجرا و نظارت خواست که امانتدار رأی مردم باشند.
رئیسی با ابراز امیدواری نسبت به اینکه آنچه امروز به دست توانای مردم رقم می خورد، 
موجب رضای خدا، پیشرفت کشور و اجرای عدالت باشد، تصریح کرد: ان شاءالله خداوند 

دولتی را رقم بزند که در راستای رفع گرفتاری ها و مشکلات مردم گام بردارد.
وی با بیان اینکه من توفیق یافتم در نخستین ساعات روز، رأی خود را به صندوق بیندازم، 
تأکید کرد: از همه می خواهم که پای صندوق های رأی بیایند و هر کس به هر دلیلی ناامید 

شده و مشکل دارد نیز در انتخابات شرکت کند.
رئیسی گفت: همه مردم از پیر و جوان و زن و مرد، از هر اقلیم و با هر گویش و نگاه 

سیاسی، پای صندوق بیایند و هیچ کس از صندوق رأی قهر نکند.
وی افزود: اینکه مردم به خاطر برخی کاستی ها و مشکلات، از شرایط ناراحتی دارند 

به حق است ولی اگر نتیجه این نارضایتی، عدم شرکت در انتخابات باشد درست نیست.
برای رفع مشکلات مردم شب و روز نمی شناسم 

رئیسی در پاسخ به پرسش خبرنگاری که پرسید در صورت پیروزی در انتخابات چه قولی 
به مردم می دهد، گفت: به همه حرف هایی که در تبلیغات انتخابات زدم پایبندم و برای رفع 

مشکلات مردم، شب و روز نمی شناسم.
وی گفت: من همه تلاش خود را به کار می گیرم که در خدمت همه مردم باشم چرا که 

جمهور، به معنای همه مردم است نه یک شهر و گروه و دسته و جناح.
ایرانی دارد،  و هر کس شناسنامه  ایرانم  ادامه داد: من خادم تک تک مردم  رئیسی 

ایرانی بودنش کافی است تا همه حقوق شهروندی او تضمین شود.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تأکید کرد: مردم، صاحب حق هستند 
و دولت، مکلف به خدمت است و با همه وجودم در خدمت مردم خواهم بود و امیدوارم 
خدمتگزار خالصی باشم و مردم ظرف مدت کوتاهی احساس کنند که در زندگی آنها تغییر 

ایجاد شده است.
محسن رضایی :

من از همه توانایی های کشور استفاده خواهم کرد 
نامزد سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری خطاب به مردم ایران گفت: مساله ای که 
الان برای ما مهم بوده، اولا اداره زندگی شماست و ثانیا حضور شما در انتخابات باعث 
تقویت اقتدار و امنیت ایران خواهد شد و شما با حضورتان در صحنه انتخابات به خودتان 

رای می دهید، به آینده خودتان و فرزندانتان رای می دهید. 

»محسن رضایی« روز جمعه پس از انداختن رای خود در صندوق واقع در حرم حضرت 
عبدالعظیم حسنی)ع( شهرری در پاسخ به این سوال که قول شما به مردم در صورتی که 
رئیس جمهور شدید، چیست؟  اظهارداشت : همان طوری که قول دادم، قول من سربازی 
است، قول من از جنس سلیمانی ها، مهدی باکری هاست، قول ما این است که به تمام 
حرف هایی که زدم مو به مو عمل می کنم، مطمئن باشید من بیشتر از آن عمل خواهم کرد 
و کمتر عمل نمی کنم، مساله یارانه ۴5۰ هزار تومان را مساله حق خانم های خانه دار که 
واقعا در رنج و مشقت در زندگی هستند و پرداخت حقوق به آنان، مساله مسکن که زمین 
ارزان از سوی دولت و وام های ۴۰ - 5۰ ساله با قسط طولانی مدت و همچنین کسب و 
کارهای خانگی؛  این حداقل مسائلی است که برای شما راه می اندازم چرا که معتقدم ما 
باید اقتصاد را از خانه شروع کنیم تا به تولید ثروت برسیم و من به همه قول هایی که دادیم 

به فضل پروردگار متعال عمل خواهم کرد.
وی در ادامه در جواب به سوال یکی از خبرنگاران که پرسید "اگر رای کافی نیاوردید؟ " 
پاسخ داد: مردم ایران هر تصمیمی که بگیرند، دستشان را می بوسم و به عنوان سرباز وطن 

تا آخرین قطره خونم، از ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی دفاع می کنم.
رضایی همچنین در پاسخ به این پرسش که "در صورتی که انتخاب بشوید، رقبایتان در 
دولت شما جایگاهی دارید؟ " گفت: در صورتی که ملت عزیز ایران به ما اعتماد کنید، من 
از همه توانایی های کشور استفاده خواهم کرد، یعنی از اصول گرا، اصلاح طلب، اهل 
سنت، شیعه، اقلیت های دینی، اقوام ایرانی؛  چون ما باید یک بسیج عظیمی در کشور به 
وجود بیاوریم، یک تحولات بزرگی را باید رقم بزنیم، کشور را نمی توانم در یک قطار کوچک 
به جلو برد، قطار ایران باید بزرگ باشد که همه ملت ایران در آن جا بگیرد تا بتوانیم این 
عقب ماندگی های را که داریم،  برطرف کنیم. وی در پاسخ به این سوال مبنی بر اینکه در 
صورتی که به عنوان رئیس جمهور انتخاب شد آیا از رقبای خود در کابینه استفاده خواهد 
کرد؟ گفت: از همه کسانی که دست در وضعیت کنونی کشور نداشته باشند و عامل اصلی 

وضعیت کنونی کشور نباشند، حتما استفاده می کنم.
عبدالناصر همتی :

رای نیاورم بازهم در خدمت مردم و پیگیری شعارهایم خواهم بود 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری پس از انداختن رای خود در حسینیه 
ارشاد در جمع خبرنگاران با بیان اینکه اگر رای نیاورم بازهم در خدمت مردم و پیگیری 
شعارهایم خواهم بود، گفت: مردم حق دارند با رفاه و آرامش زندگی کنند ومعیشت مردم 

مسئله اول من خواهد بود. 
عبدالناص همتی گفت: ما به انزوای خارجی پایان خواهیم داد، مردم حق دارند با رفاه 
و با آرامش زندگی کنند. معیشت مردم مسئله اول من است، ان شاءالله کاری خواهیم کرد 

حضور مردم در صحنه بیش از پیش باشد.
وی افزود: اگر هم رای نیاورم باز هم در خدمت مردم و پیگیر شعارهایم خواهم بود. هر 

کسی که رییس جمهور شود باید توسعه و رفاه کشور را به طبقات بالاتر برساند.
قاضی زاده هاشمی:

 مشارکت بالا در انتخابات ایجاد کننده ثبات و امنیت است
 نامزد مشهدی سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با تشرف به حرم مطهر امام 
رضا )ع( در صحن آزادی پس از انداختن رای خود به صدوق د گفت: این رویداد سیاسی 
مهمترین انتخابات کشور است که مشارکت بالای مردم در آن ایجاد کننده ثبات و امنیت 

خواهد بود. 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی افزود: مردم نیز حساسیت موضوع را درک می کنند تا 
رییس جمهوری با پشتوانه رای مردمی، بسیاری از مشکلات را حل کند و به نتیجه برساند. 
این نامزد ریاست جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: در نخستین ساعات آغاز فرایند 
رای گیری، حضور و مشارکت مردم بسیار خوب و قابل قبول است و پیش بینی می شود 
مشارکت در انتخابات امروز افزون بر 5۰ درصد باشد. وی همچنین به ناخرسندی برخی 
از شهروندان مشهدی نسبت به تاخیر در آغاز انتخابات در این شهر اشاره و بیان کرد: 
امیدوارم وزارت کشور با سرعت و دقت کار را به موقع انجام دهد تا مردم با مشکل مواجه 

نشوند، اختلال فنی در روند رای گیری از مردم قابل پذیرش نیست.
قاضی زاده هاشمی حضور در رای گیری امروز را تکلیف شرعی توصیف و بیان کرد: 
بهترین مکان برای انداختن رای به صندوق انتخابات امروز را حرم امام رضا )ع( دیدم تا با 

توسل به امام هشتم )ع( این رای برکت یابد و دولت سالم روی کار آید. 
محسن مهرعلیزاده:

 تمام انرژی کشور باید در جهت اعتلای کشور به کار گرفته شود
 فعال سیاسی اصلاح طلب و نامزد انصرافی سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری  
پس از انداختن رای خود به صندوق با تاکید بر اهمیت جمهوریت نظام گفت: تمام انرژی 

کشور باید در جهت اعتلا و سازندگی کشور به کار گرفته شود. 
محسن مهرعلیزاده در پاسخ به این سوال که توصیه شما به برنده انتخابات چیست، 
گفت: نخستین توصیه من این است که به فکر معیشت مردم باشد و برنامه ریزی های دقیق 

برای توسعه اقتصادی کشور داشته باشد.
مهرعلیزاده اظهار داشت: در فضای داخلی و در فضای بین المللی تنش ها را از بین ببرد 
و کاری کند جمهوری اسلامی ایران با عزتی که دارد در دنیا به عنوان یکی از کشورهای 
مطرح باقی بماند و کاری کند تمام انرژی های موجود در کشور در جهت سازندگی و 

اعتلای کشور به کار گرفته شود.
وی خاطر نشان کرد: مهمتر از همه اینها به مردم سخت گیری نشود و باید بپذیریم که 
مردم زندگی راحتی داشته باشند و مردم در انتخاب های خود آزاد باشند و  زندگی برازنده 

یک ایرانی را داشته باشند.
 این فعال سیاسی در پاسخ به اینکه اگر رییس جمهوری از جناح مخالف باشد چه 
واکنشی خواهید داشت، گفت: من به ایشان تبریک و خسته نباشید خواهم گفت و برای 

ایشان آرزوی موفقیت خواهم کرد.
مهرعلیزاده خطاب به مردم گفت: جمهوریت نظام خیلی ارزشمند است سعی کنید که با 
حضور خود جمهوریت نظام اسلامی را حفظ کنید و از حق قانونی خود برای نجات کشور 

استفاده کنید.
سعید جلیلی: 

همه سلایق برای پیشرفت ایران جمع شوند
 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و نامزد انصراف داده سیزدهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری  نیز پس از انداختن رای خود در صندوق رای در مسجد فاطمیه محله 
خزانه بخارایی گفت: همه سلایق جمع شوند و از فردا برای پیشرفت ایران در چهار سال 

آینده همکاری کنند. 
»سعیدجلیلی« اظهار داشت: این شروع یک دوره جدید از یک  جهش و تلاش همگانی 

و جهادی بزرگ است.
وی ادامه داد: باید سلایق همه نگاه های مختلف تجمیع شوند تا از فردا برای پیشرفت 

ایران در چهار سال آینده همکاری کنند.
جلیلی افزود: به امید خدا در این انتخابات هر رای مردم مثل یک موشک نقطه زن است 

بر تحریم های دشمن و تهدیدها و بدخواهی های دشمن.
وی گفت: هر رای مردم می تواند بر اقتدار کشور اضافه کند و تهدیدها را کم و فرصت ها 

را بیشتر کند و این امکان را بدهد که با دقت بیشتر پیش برویم.
جلیلی تاکید کرد که منتخب مردم، رییس همه جمهوری و رییس همه مردم است و باید 
همه مردم کمک کنند که نه تنها از این مشکلات و نارسایی ها عبور کنیم بلکه یک استفاده 

حداکثری از ظرفیت ها و فرصت های کشور انجام شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه کشور یک  جهش بزرگ را در چهار سال 
آینده تجربه می کند، گفت: ما فکر می کنیم اگر جهش اتفاق بیفتد مسائلی مثل بیکاری، 

گرانی، تورم و مسکن هم حل خواهد شد.
آیت الله جنتی: 

مردم در صحنه باشند، دشمن هیچ غلطی نمی تواند بکند
دبیر شورای نگهبان پس از انداختن رای خود در صندوق رای گفت: تا زمانی که مردم در 

صحنه هستند، دشمن هیچ غلطی نمی تواند بکند.
دوم  مشارکت،  اول  دارم،  سفارش  سه  گفت:  خبرنگاران  جمع  در  جنتی   الله  آیت 
مشارکت، سوم مشارکت، امیدوارم مردم مثل همیشه پرشور در صحنه حضور داشته باشند 

و با حضور مردم، دشمن هیچ غلطی نمی تواند بکند.
دبیر شورای نگهبان تصریح کرد: مردم ما متدین و انقلابی هستند و تاکنون در تمام 
صحنه ها حضور داشته اند و تا این مردم در صحنه هستند، دشمن هیچ غلطی نمی تواند 
کند. تا وقتی مردم در صحنه هستند، هیچ ضرری به این کشور وارد نخواهد شد و اجر این 
حضور را خداوند متعال خواهد داد. آیت الله جنتی با بیان اینکه شرکت در انتخابات به 
عنوان یک وظیفه ملی و اخلاقی است، گفت: انشاءالله حضور در انتخابات جزو عبادات 
مردم محاسبه شده و برای آنان ثواب داشته باشد. وی تاکید کرد: مشارکت از همه وجوه 
دارای اهمیت بسیاری است.امیدوارم که همه مردم در صحنه حضور داشته باشند. نظام 
ما، نظام اسلامی و مردمی است و انقلاب با پایه اجتماع و مردم شروع شد، ادامه پیدا کرد 
و پیروز هم شد و تا آخر هم ادامه پیدا خواهد کرد. دبیر شورای نگهبان تصریح کرد: حضور 
مردم در صحنه موثر است و تا مردم در صحنه هستند، نه آمریکا، نه انگلیس و نه اروپا و نه 

هیچ فرد دیگری نمی تواند برای مردم ما نقشه بریزد و توطئه کند.
علی شمخانی: 

رقابت های انتخاباتی جای خود را به برادری و همکاری بدهد
دبیر شورای عالی امنیت ملی  نیز پس از انداختن رای خود به صندوق های رای در 
مسجد ولی عصر)عج(  تاکید کرد: هر نتیجه ای در انتخابات پیش رو رقم بخورد، به دلیل 
اینکه نظر اکثریت مشارکت کنندگان در انتخابات است، قابل احترام بوده اما مهم تر از 

نتیجه، اصل حضور و مشارکت مردم است. 
دریابان  »علی شمخانی« پس از انداختن رای خود به صندوق های رای در مسجد ولی 
عصر)عج( گفت: به سهم خود لازم می دانم از همه شخصیت های بزرگواری که با احساس 

مسئولیت برای حضور در انتخابات، اعلام آمادگی کردند، سپاسگزاری کنم. 
وی ادامه داد: هر گامی که برای افزایش حضور و مشارکت مردم در انتخابات به عنوان 
نماد مردم سالاری برداشته می شود، اقدامی در مسیر افزایش اقتدار، امنیت و مشروعیت 
نظام اسلامی و شرط لازم برای پیشرفت و توسعه و افزایش جایگاه بین المللی ایران عزیز 

است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به نتایج انتخابات اظهار داشت: هر نتیجه ای در 
انتخابات پیش رو رقم بخورد، به دلیل اینکه نظر اکثریت مشارکت کنندگان در انتخابات 

است، قابل احترام بوده اما مهم تر از نتیجه، اصل حضور و مشارکت مردم است.
شمخانی ابراز امیدواری کرد پس از اعلام نتایج انتخابات، رقابت ها جای خود را به 
برادری، همکاری و تلاش مشترک برای اعتلای کشور و رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم به ویژه قشر ضعیف جامعه دهد و همه گروه ها و جناح های سیاسی برای پشتیبانی و 

کمک به رئیس جمهور منتخب بسیج شوند. 
معاون اول رییس جمهو:

مسایل سیاست خارجی تأثیر تعیین کننده ای در اقتصاد کشور دارد 
معاون اول رییس جمهو پس از انداختن آرای خود به صندوق های اخذ رأی در گفتگو با 
خبرنگاران ر با اشاره به برگزاری سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: مردم 
امروز به انتخاب شخصی دست می زنند که مهم ترین امور زندگی خود و کشورشان را به 
جهت اجرایی به او واگذار ی کنند تا در چارچوب قانون اساسی و قوانین کشور بتواند انجام 

وظیفه کند. 
دکتر اسحاق جهانگیری اظهار داشت: انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای اسلامی 
شهر و روستا که هر چهارسال یکبار و به صورت همزمان برگزار می شود جزو مهمترین 
انتخابات های کشور است. امروز حساسیت زیادی درباره انتخابات در جمهوری اسلامی 
ایران وجود دارد بخصوص در ارتباط با انتخابات ریاست جمهوری چرا که در شرایطی 
هستیم که با دنیا در حال مذاکرات جدی برای لغو تحریم ها و حل مسایل کشور در فضای 

بین المللی قرار داریم. 
دکتر جهانگیری ادامه داد: مسایل داخلی کشور نیز ارتباط زیادی با مسایل بین المللی 
دارد و حتی اگر قرار باشد اقتصاد کشور در چارچوب سیاست های اقتصاد مقاومتی حرکت 
کند، یکی از رویکردهای اصلی اقتصاد مقاومتي نیز برونگرایی است به این معنا که اقتصاد 
کشور باید به صورت جدی با جهان مرتبط باشد و بتواند داد و ستد کند و منابع مالی، بازار، 
کالا و فناوری از آنها دریافت کند.  معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اینکه یک اقتصاد 
زنده و بزرگ زمانی می تواند رشد کند که با دنیا تعامل و همکاری داشته باشد خاطرنشان 
کرد: به همین دلیل است که مسایل سیاست خارجی تأثیر تعیین کننده ای در اقتصاد 
کشور دارد و رییس جمهور مسئول اصلی این بخش است تا با انتخاب وزیر امور خارجه و 
سیاست گذاری بتواند اقتصاد کشور را هدایت کند.  دکتر جهانگیری اظهار امیدواری کرد 
مردم در انتخابات مشارکت خوبی داشته باشند و کسی را انتخاب کنند که بتواند زمینه 

پیشرفت و حل مشکلات مردم را هم در داخل و هم در فضای بین المللی فراهم کند.
نوبخت:

 نخستین اقدام دولت بعدی باید رفع عزتمندانه تحریم باشد
 رییس سازمان برنامه و بودجه  نیزپس از حضور در انتخابات و در جمع خبرنگاران 
نخستین اقدام دولت بعدی را رفع عزتمندانه تحریم عنوان کرد و گفت: برای استفاده از 

تمام ظرفیت های داخلی باید همت ها به رفع تحریم متمرکز شود. 
محمدباقر نوبخت، گفت: نخستین اقدامی که باید صورت بگیرد این است که به صورت 

عزتمندانه تحریم برداشته شود.  
 وی اظهار کرد: اگر کسی بار مسئولیت اقتصادی را به  دوش داشته باشد و مثل الان از 
درآمدهای صد و چند میلیارد دلاری فقط چند میلیارد دلار آن در اختیارش باشد، قطعا 
دچار مضایقی خواهد بود که در این صورت استفاده مطلوب ظرفیت های اقتصادی برای 

مردم حتما دچار چالش خواهد بود.
رییس سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد: از این جهت، برای استفاده از تمام ظرفیت های 

داخلی خود توصیه می کنم همت ها به رفع تحریم متمرکز شود.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  :

رییس جمهوری آینده وارد دسته بندی ها و جناح بازی ها نشود 
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده  نیزپس از انداختن رای خود به صندوق 
گفت: رییس جمهوری که انتخاب می شود باید رییس جمهور آنانی که رای نداده اند و حتی 
آنانی که به هر دلیلی پای صندوق ها نیامده اند باشد و در حقیقت، نماینده همه سلایق 

مردم ایران و همه مذاهب با همه دیدگاه های فکری و فرهنگی باشد. 
»معصومه ابتکار« درباره نخستین توصیه خود به رییس جمهوری منتخب سیزدهمین 
دوره ریاست جمهوری افزود: اولین توصیه من این است که رییس جمهوری وارد دسته 

بندی ها و جناح بازی ها نشود و رییس جمهوری همه مردم ایران باشد.
وی بیان داشت: انتخابات، عرصه ای است که با دشواری بسیار زیادی برگزار می شود و 

متاسفانه در مورد نرخ مشارکت مردم نگرانی هایی وجود دارد.
ابتکار ادامه داد: رئیس جمهور خود را وارد دسته بندی ها و جناح بندی ها نکند و تا برای 
همه بتواند پاسخگو باشد و کشور را اداره کند. معاون رییس جمهوری ادامه داد: رئیس 
جمهور موفق رییس جمهوری است که از بین مردم و به سلیقه خاصی و جریان خاصی 
نگاه نکند و پس از آن نیز وارد موضوع انتقام گیری نشود زیرا انگار برخی ها لحظه شماری 

می کنند تا انتقام گیری کنند. انتقام گرفتن خلاف اخلاق پیامبر ما است.
ابتکار افزود: کسی که رئیس جمهور می شود باید سعه صدر داشته باشد و با همه کار کند 
تا بتواند سکان کشور را به سمت تعالی هدایت کند. وارد شدن به این درگیری های جناحی 

و برخوردها و ایجاد تنش در جامعه تنها ناامیدی ایجاد می کند.

»۲۸ خرداد« جشن ملی شد؛

سربلندی ملت درآزمون ملی 
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فرمانده انتظامي استان قم :

سارقان موبایل قاپ دستگیر شدند
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری ۳ نفر از سارقان موبایل قاپ حرفه ای و کشف ۲5 فقره 
سرقت در این رابطه خبر داد .  سردار سید محمود میرفیضی  اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره 
سرقت موبایل در قم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار مأموران انتظامی شهرستان قم قرار گرفت. 
وي افزود: تحقیقات ادامه داشت تا اینکه ماموران کلانتری ۱9 توحید با انجام اقدامات پلیسی، هویت 
یکی از سارقان را شناسایی و متهم را که در حال تردد با موتورسیکلت بود دستگیر کردند. فرمانده 
انتظامي استان قم افزود: در ادامه همدست متهم و مالخر اموال مسروقه نیز شناسایی و با هماهنگی 
مقام قضائی استان طی عملیاتی دستگیر شدند. سردار میرفیضی گفت: متهمان در تحقیقات پلیس 
به ۲5 فقره سرقت موبایل در سطح قم اعتراف که سرانجام به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام 
مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند . فرمانده انتظامي استان، در پایان از شهروندان 

خواست تا با رعایت نکات پیشگیری از سرقت، از به سرقت رفتن اموالشان پیشگیری کنند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

سرقت ۶00 میلیون ریالی راننده خودرو دربستی
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک راننده خودرو سواری به اتهام سرقت ۶۰۰ 

میلیون ریال وجه نقد از حساب بانکی یک مسافر خبر داد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با طرح شکایت خانمی مبنی بر سرقت ۶۰۰ میلیون ریال 
وجه نقد از حساب بانکی وی توسط یک راننده خودرو دربستی، موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس 
آگاهی استان قرار گرفت. وی در تشریح این خبر افزود: شاکیه با دربست گرفتن یک خودرو سواری، 
کوله پشتي خود حاوي عابر بانک هاي متعدد، طلا به ارزش ۴۰۰ میلیون تومان ،کوشي موبایل و... 
را داخل این خودرو قرار داده که پس از اینکه به مدت کوتاهی خودرو را ترک می کند، کارت عابر بانک 
وی توسط راننده به سرقت رفته و در ادامه راننده این خودرو پس از رساندن مسافر اقدام به خرید ۶۰۰ 
میلیون ریال طلا با کارت عابرنک مسروقه می کند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: سپس 
با انجام اقدامات پلیسی متهم شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان دستگیر شد. سرهنگ 
اسماعیلی افزود: در نهایت نامبرده طی تحقیقات صورت گرفته به جرم خود اعتراف و به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

 کارشناس مسئول واحد اهدای عضو دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

اهدای اعضای بدن بیمار مرگ مغزی 
 کارشناس مسئول واحد اهدای عضو دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: چهارمین اهدای عضو قم در 

سال جاری با اهدای اعضای بدن آقایی 60 ساله انجام شد. 
ولی الله صمدی افزود: این فرد به علت تصادف دچار خونریزی مغزی و در بخش ICU بیمارستان 
قم بستری شده بود. وی اضافه کرد: پس از اعلام مرگ مغزی توسط پزشکان معالج و تایید مرگ مغزی 
توسط تیم تاییدکنندگان مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم، با رضایت خانواده ایثارگر و بخشنده اش 
اعضای بدنش اهدا شد. وی ادامه داد: این اعضا شامل ارگان های حیاتی و نسوج بود که به بیماران در 
لیست انتظار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی پیوند شد. به گفته صمدی،  هر بیمار مرگ مغزی 
می تواند به هشت بیمار ارگان حیاتی و به حدود 55 بیمار نسج اهدا نماید. وی خاطرنشان کرد: در سال 

گذشته نیز 17 بیمار مرگ مغزی از استان قم برای اهدای عضو به تهران اعزام شدند.
   

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

جریمه میلیاردی، فرجام قاچاق کالا 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از  جریمه میلیاردی، فرجام قاچاق کالا خبرداد.

مهدی ریاضی اظهارداشت: مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در موقعیت عوارضی 
قم - تهران به یک دستگاه خودروی سواری پژو مظنون و در بازرسی از آن مقادیر قابل توجهی انواع لوازم 
خرازی به ارزش 5۳۲,۰۸۸,۷۱۰ ریال به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی 
به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید.  وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی 
به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار، استماع اظهارات و اخذ آخرین 
دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم 
دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط محموله مکشوفه قاچاق به نفع دولت، با احتساب جزای نقدی بدل از 
ضبط خودرو، جمعاً به پرداخت مبلغ ۱,۰9۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود. 

شهردار قم با اشاره به فعالیت های شهرداری قم 
به مناسبت دهه کرامت، از فضاسازی محیطی در 
سطح شهر، راه اندازی کاروا ن های شادی و اجرای 

برنامه های نشاط اجتماعی خبر داد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به ضرورت 
جایگاه  گفت:  کرامت  دهۀ  بزرگداشت  اهمیت  و 
افتخار  و  ایران اسلامی  و منزلت دو قطب معنوی 
قداست این مرزوبوم به یُمن وجود مضجع شریف 
حضرت امام رضا)ع( و خواهر مکرمه شان حضرت 
فاطمه معصومه)س( و فرهنگ غنی و اصیلی که 
در  و  ایجاد  قم  و  برکت در شهرهای مشهد  این  به 
سطح کشور تسری پیداکرده، بهانه ای است تا ایام 
با سعادت ولادت این بزرگواران به عنوان ایام شادی و 

جشن سراسری معرفی شود.
شهردار قم افزود: از طریق گرامیداشت این ایام 
و با تبیین جوانب مختلف زندگانی خاندان کرامت، 
علاوه بر خوشه چینی از این خوان پرنعمت و ایجاد 
در  نهفته  دوباره ظرفیت های  تبیین  برای  فرصتی 
فرهنگ دینی، نشر و تعمیق آموزه های اخلاقی و 
تربیتی و ترویج ولایتمداری، چراغ راهی برای ابهامات 

و ایهامات در عصر جدید ایجاد می شود.
وی در مورد برنامه های شهرداری قم در راستای 
مناسبت  به  اسلامی  معارف  و  فرهنگ  ترویج 
کرامت  دهه  کرد:  اظهار  کرامت  دهه  فرارسیدن 
آوازه ای  با  نیز  ما  تا  است  اهل بیت)ع(  دهه شادی 
باشیم«را  شاد  اهل بیت)ع(  شادی  »در  ندای  بلند 
سر دهیم، سرود شادی بخوانیم و گامی در جهت 
با  نیز  امسال  برداریم،  اجتماعی  نشاط  افزایش 

شعار محوری »خدمت کریمانه، گره گشایی به رسم 
اهل بیت علیهم السلام« در تلاش هستیم تا دل ها را 
شاد کنیم و شادی آفرین باشیم و مِهمان سفره های 

خالی از مهر و عاطفه باشیم.
سقائیان نژاد یادآور شد: به همین منظور اجرای 
مشارکت  با  فرهنگی-تبلیغی  ویژه برنامه های 
دستگاه ها و نهادهای استان قم به ویژه آستان مقدس 
سند  اساس  بر  و  معصومه)س(  فاطمه  حضرت 
محتوایی دهه کرامت ۱۴۰۰ در دستور کار قرار دارد 
و مطابق پیش بینی های انجام شده در سطح شهر 
قم، شاهد فضاسازی ویژه این ایام مبارک، اجرای 

جشن ها، مراسم و کاروان های شادی خواهیم بود.
وی بیان کرد: همچنین در زمینه تبلیغات محیطی 
و برنامه های فرهنگی و فضای مجازی نیز اقداماتی 
در حوزه ارتباطات و امور فرهنگی شهرداری قم با 
مقام  و  راحل  امام  بیانات  و  پیام ها  اکران  محوریت 
معظم رهبری )مدظله العالی( و بنیان گذار جمهوری 
اسلامی ایران در دست اقدام است تا از طریق تولید 
در  خود  سهم  به  نیز  رسانه ای  محصولات  اکران  و 

مشارکت شهروندان در انتخابات سهیم باشیم.
شهردار قم اظهار داشت: کارگاه هنری مشترکی 
نیز از سوی شهرداری قم و آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه)س( برگزار خواهد شد و هنرمندان 
با محتوی ترکیبی دهه کرامت و انتخابات به خلق 
آثار در حوزه ی تولیدات رسانه ای، کلیپ و گرافیک 
کانون های  نقش  مورد  در  وی  پرداخت.  خواهند 
فرهنگی هنری مساجد در بزرگداشت دهه کرامت 
نیز تصریح کرد: جایگاه و نقش پراهمیت مساجد 

که در سال های گذشته دچار نوعی فاصله از زندگی 
حضور  با  اخیر  سال های  در  بود،  شده  شهروندان 
چهره هایی جوان، توانا و دغدغه مند همراه با تفکری 
ابعاد  تا  انقلابی باعث شده  جهادی و رویکردهای 

اجتماعی مساجد رنگ و بویی تازه پیدا کند.
سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه نقش مساجد به عنوان 
باید  ایران  امروزی  جامعه  در  اجتماعی  پایگاهی 
تحکیم شود عنوان کرد: تقویت این رویکرد و کمک 
در جهت تثبیت آن نه صرفاً در دهه مبارک کرامت، 
بلکه در تمام ایام سال و مناسبت های ملی و مذهبی 
را  جامعه  عمومی  افکار  هدایت  به نوعی  می تواند 
تا پادزهری باشد در مقابل تهدیدهای  دنبال کند 
ابزار  با  و  گوناگون  اقشار  برای  امروز  که  مختلفی 

مختلف به ویژه رسانه ها وجود دارد.
وی ابراز داشت: فرصت حضور نوجوانان و جوانان 
نیز در کانون های فرهنگی هنری مساجد و استفاده 
از ظرفیت های مختلف این حوزه به ویژه استفاده از 
زبان هنر در بیان مفاهیم و ارزش های نظام مقدس 
و  شناخت  همچنین  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
پرورش استعدادهای این قشر نیز ازجمله مواردی 

است که باید به صورت ویژه موردتوجه قرار گیرد.
نگاه  آن  بر  علاوه  گفت:  پایان  در  قم  شهردار 
مساجد  هنری  فرهنگی  کانون های  شبکه ای 
جشن های  فراگیری  در  می تواند  کشور  سراسر 
مناسبتی به ویژه در ایام دهه کرامت اثرگذار باشد و 
با اجرای برنامه هایی هماهنگ و کشوری و ناظر به 
دستورالعمل های بهداشتی و شرایط کرونایی باعث 

ایجاد موجی در معرفی و بزرگداشت این ایام باشد.

دکتر سقائیان نژاد تشریح کرد: 

فعالیت های شهرداری قم به مناسبت دهه کرامت

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: طی هشت سال گذشته با تلاش 
صورت گرفته تولید ماهیان پرورشی در استان با رشد ۸۲ درصدی همراه بود. 

عباس پورمیدانی بیان کرد: میزان تولید آبزیان پرورشی در استان طی سال 
۱۳9۱ حدود یکهزار و ۴۳ تن بود که این میزان تولید در سال ۱۳99 به یکهزار 
و 9۰۰ تن افزایش یافت که رشد ۸۲ درصدی را در دوره هشت ساله اخیر نشان 

می دهد.
وی افزود: همچنین تولید انواع ماهیان زینتی در استان طی سال۱۳9۱ 
معادل سه میلیون و ۳۲۰ هزار قطعه بوده که این میزان در سال ۱۳99 به 
حدود پنج میلیون قطعه رسید که نشان دهنده رشد 5۰ درصدی تولید ماهیان 

زینتی در قم طی هشت سال گذشته است.
طی  قم  در  زینتی  و  پرورشی  آبزیان  انواع  تولید  افزایش  داد:  ادامه  وی 
سال های اخیر موجب تحول های مثبت همچون ایجاد اشتغال مولد و پایدار، 
استفاده بهینه از منابع آبی و تقویت اقتصاد فعالیت های کشاورزی در استان 

شده است.

پورمیدانی گفت: قم در زمینه تولید ماهیان خاویاری نیز از جمله استان های 
فعال است و با فعال سازی ظرفیت های جدید در این بخش به دنبال تولید 
سالانه ۲۰ تن گوشت ماهیان خاویاری و یک و نیم تن خاویار پرورشی هستیم.

وی با اشاره به این که ماهیان خاویاری از زمره آبزیان ارزشمند و دارای قابلیت 
ارزآوری بوده که از نظر سودآوری نیز دارای شرایط بسیار خوبی هستند، بیان 
کرد: در سال ۱۳9۸ استان قم رتبه ششم تولید خاویار پرورشی و رتبه هفتم 

تولید گوشت ماهیان خاویاری در کشور را به خود اختصاص داد.
نزدیک به ۱۴ هزار تن در بخش کشاورزی قم فعالیت می کنند که در این میان 

بیش از یک هزار تن خانم هستند.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی ۴5 درصد اشتغال روستائیان در بخش های 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۸۰5 هزار تن در 

زمینه محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.

رییس جهاد کشاورزی استان قم: 

تولید آبزیان در قم ۸۲ درصد افزایش یافت

طرح:سمیه شوقی

اقتدار ایران با مشارکت حداکثری 
جریمه تردد شبانه در روزهای 27 و 28 خرداد حذف می شود

 رئیس پلیس راهور ناجا اعلام کرد: مردم نگران پیامک های ثبت تخلف تردد شبانه از ساعت ۲۱ تا ۳ بامداد در 
روزهای ۲۷ و ۲۸ خرداد ماه نباشند زیرا جریمه ها اعمال نمی شود. سردار سیدکمال هادیانفر افزود: مردم به پیامک 
های که در دو روز ۲۷ و ۲۸ خرداد ماه مبنی بر جریمه تردد در طرح محدودیت های شبانه دریافت کرده اند، توجه 
نکنند این جریمه ها در چک اپراتورهای پلیس راهور حذف می شود.وی ادامه داد: براساس تصمیم اتخاذ شده شب 
جمعه و شب شنبه ۲۷ و ۲۸ خرداد ماه منع تردد شبانه لغو و خودروها جریمه نمی شوند. ابلاغیه معاون امنیتی - 
انتظامی وزارت کشور و رئیس کمیته امنیتی - اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر لغو ممنوعیت 
تردد شبانه در شب های منتهی به انتخابات به نیروی انتظامی ابلاغ شده است.سردار هادیانفر اظهار داشت: بر این 
اساس هموطنان می توانند با آرامش خاطر در انتخابات ریاست جمهوری شرکت کرده و از بابت ثبت تخلفات تردد 

شبانه در ۲۷ و ۲۸ خرداد ماه هیچ گونه دغدغه ای نداشته باشند.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۱5۱ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم تحت معالجه و درمان 
قرار دارند که ۳۰ تَن از آنها به دلیل وخامت اوضاع جسمانی در بخش  مراقبت های ویژه نگهداری می شوند. به گزارش 
عصر جمعه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در گفت و گویی با اشاره به آخرین وضعیت 
کرونا در این استان اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به بیست و هشتم خردادماه جاری، ۳9 بیمار کرونایی توسط 
اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی با اشاره به ترخیص ۱9 بیمار که طی روزهای گذشته بستری 
شده بودند افزود: ۲ بیمار که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود نیز جان خود را از دست دادند.قدیر افزود: از 
مجموع 9۰5 آزمایش کرونای صورت گرفته، نتیجه ۱۴۲ مورد مثبت شد.وی همچنین یادآور شد: از ابتدای اجرای 

طرح واکسیناسیون کرونا در قم 5۱ هزار و ۲۰۳ دُز واکسن تزریق شده است.
 

علیرضا زاکانی :پیشنهاد وزارت ندارم
رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفت: بهترین مکان برای خدمت، مرکز پژوهش های مجلس است و من در آنجا 
نوکری می کنم.علیرضا زاکانی در پاسخ به این سوال که اگر نامزد مورد نظرتان رای بیاورد آیا با شما برای جایگاهی 
صحبت شده است یا خیر گفت: این مسئله برای من موضوعیت ندارد چرا که از نظر من بهترین جا برای خدمت، 
مرکز پژوهش های مجلس است و من در آنجا نوکری می کنم و این خیلی بد است که هر کسی جایی را که دوست 
دارد، ول کند و جای دیگری برود.زاکانی در خصوص اینکه گفته می شود به شما پیشنهاد وزارت داده شده است 
خاطر نشان کرد: خیر، بنده وزارت و رئیس جمهوری را خیلی کمتر از این می بینم، شأن یک بچه بسیجی بالاتر 

است. 

سعید محمد :اولویتم حضور در شهرداری نبود
سعید محمد در واکنش به اینکه به عنوان یکی از گزینه های تصدی پست شهرداری از سوی شورای وحدت 
معرفی شده و در پاسخ به سوالی درباره برنامه هایش برای سمت شهرداری افزود: نه، اینطور نیست، من در مورد 
این موضوعات اصلا صحبت نکردم، برای شهرداری هم رسما اعلام کردم که از لیستی حمایت نمی کنم، اما مردم را 
به مشارکت دعوت می کنم.وی در مورد یکپارچه نبودن اصولگرایان در انتخابات شوراها، گفت: من خیلی به دیدگاه 
احزاب کاری ندارم، چون رسما اعلام کرده بودم ما فراجناحی هستیم و خودمان را خیلی وصل به جناح خاصی 

نمی دانیم.محمد افزود: اولویت خودم هم حضور در شهرداری نبود، برای همین خیلی در این مسائل ورود نکردم.

چرا ناطق نوری نتوانست در انتخابات شورای شهر شرکت کند؟ 
 حجت الاسلام ناطق نوری به دلیل اقامت در حوزه انتخابیه لواسانات، توانست در انتخابات شورای شهر تهران 
شرکت کند.حجت الاسلام علی اکبر ناطق نوری که از دقایق ابتدایی آغاز انتخابات به منظور شرکت در انتخابات در 
حسینیه ارشاد حضور یافته بود، موفق به شرکت در انتخابات ششمین دوره شورای اسلامی شهر تهران نشد.گفتنی 
است دستگاه احراز هویت مستقر در این شعبه اخذ رأی، وی را به دلیل اقامتش در حوزه انتخابیه لواسانات مجاز به 

شرکت در انتخابات شورای شهر تهران ندانست.

سید محمدخاتمی :از ملت ایران ممنونم 
رئیس دولت اصلاحات گفت: من از ملت ایران ممنونم. به گزارش ایلنا،  سید محمد خاتمی پس از انداختن رأی 
خود در صندوق در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که پیامی برای مردم ایران دارید، گفت: من از ملت ایران 
ممنونم.وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه نتیجه را چگونه پیشبینی می کنید، گفت: من اهل پیشبینی 

نیستم. 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  خبرداد

طراحی دریاچه مصنوعی
 در بوستان کوثر

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از بهره برداری از بوستان کوثر تا پایان 
و  ویژه دوچرخه سواری  با مسیرهای  سال خبر داد و گفت: بوستان کوثر 
پیاده روی، طراحی دریاچه مصنوعی و حفظ توپوگرافی خاص آن از طراحی 

ویژه ای برخوردار است.
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی، با اشاره به آخرین وضعیت احداث 
بوستان کوثر اظهار داشت: بوستان کوثر به عنوان یکی از بوستان های واقع در 

بوستان هزار هکتاری به زودی به بهره برداری می رسد.
را  این بوستان  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم موقعیت جغرافیایی 
موردتوجه قرارداد و افزود: این بوستان در حدفاصل میدان مفید و بلوار شهید 
آوینی تا بلوار پاسداران واقع در شهر قدس قرار داشته و با توجه به حفظ 

توپوگرافی  خاص آن، از طراحی ویژه ای برخوردار است.
حلوایی زاده طراحی مسیرهای ویژه دوچرخه سواری و پیاده روی با شیب 
تند را یکی از ویژگی های این بوستان دانست و ابراز کرد: طراحی دریاچه 
مصنوعی در این بوستان با توجه به توپوگرافی خاص آن جذابیت خاصی به 

بوستان داده است.
سرویس های  ساخت  و  مسیر  طول  در  نشیمن  سکوهای  طراحی  وی 
بهداشتی و نمازخانه را از دیگر امکانات رفاهی بوستان کوثر عنوان کرد و 
گفت: این بوستان بااعتباری بالغ بر ۲۶ میلیارد تومان و در چند پیمان در حال 

تکمیل بوده و تا پایان سال به بهره برداری می رسد.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم اعلام کرد: 

۳1 خردادماه آخرین فرصت تخفیف 
1۵ درصدی عوارض اصناف 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با تأکید بر عدم تمدید تخفیف 
۱5 درصدی عوارض نقدی اصناف و مشاغل گفت: از اصناف درخواست 
داریم تا پایان روز ۳۱ خردادماه عوارض سال ۱۴۰۰ خود را پرداخت کرده و از 

تخفیف ۱5 درصدی بهره مند شوند. 
محمد وحیدنیا با اشاره به تخفیف ۱5 درصدی عوارض نقدی اصناف و 
مشاغل اظهار داشت: زمان استفاده از تخفیف ۱5 درصدی مصوب شورای 

اسلامی شهر قم تا پایان روز ۳۱ خردادماه سال ۱۴۰۰ خواهد بود.
وی با تأکید بر پرداخت به موقع عوارض سالانه اصناف و مشاغل افزود: 
امیدواریم شهروندان از این فرصت استفاده کرده و  تا پایان خردادماه با مراجعه 

به اتحادیه ها و شهرداری عوارض نقدی خود را پرداخت کنند.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم، نحوه پرداخت عوارض 
را تشریح کرد و گفت: اصناف با توجه به امضا تفاهم نامه با اتاق اصناف، 
می توانند به اتحادیه مربوط خود مراجعه کرده و عوارض سالانه خود 
را پرداخت کنند و از تخفیف ۱5 درصدی تا پایان خردادماه برخوردار 

شوند.
وی نحوه پرداخت عوارض مشاغل را نیز توضیح داد و تصریح کرد: مشاغلی 
مانند وکلا، پزشکان و حِرف وابسته نیز باید برای پرداخت عوارض سالانه 
مشاغل خود به شهرداری مراجعه کرده و امیدواریم به زودی امکان پرداخت 

الکترونیکی عوارض مشاغل نیز فراهم شود.
وحیدنیا در پایان با تأکید دوباره پرداخت عوارض اصناف و مشاغل تا 
عوارض  درصدی   ۱5 تخفیف  فرصت  کرد:  خاطرنشان  خردادماه  پایان 
سال ۱۴۰۰ تمدید نخواهد شد و امیدواریم شهروندان با مراجعه به موقع 
از فرصت این تخفیف استفاده کرده و شهرداری را در ارائه خدمات مطلوب 

یاری کنند.
  

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

نظم بخشی ترافیکی به معابر
 پرتردد و ورودی شهر  

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای علائم افقی 
ترافیک در معابر ورودی شهر قم و خیابان های پرتردد خبر داد و گفت: اجرای 
طرح خط کشی معابر اصلی ورودی شهر قم با هدف نظم بخشی به حرکت 

خودروها انجام شد.
قاسم طالبی با اشاره به اجرای علائم افقی ترافیک در معابر ورودی شهر 
قم و خیابان های پرتردد اظهار داشت: اجرای این طرح در معابر اصلی و 
ورودی های شهر قم در صورت داشتن طرح و آلبوم علائم افقی ترافیک در 

دستور کار قرار گرفته و اجرایی می شود.
طرح  اجرای  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  سرپرست 
خط کشی ترافیکی بلوار شهید آیت الله بهشتی حدفاصل میدان حضرت امام 
خمینی )ره( تا میدان شهدای ۷۲تن خبر داد و افزود: نیازهای علائم ترافیکی 
شامل خط کشی های ممتد زردرنگ و خطوط منقطع، مسیر گذرهای عابر 
پیاده و آشکارسازی سرعت کاه ها در معابر اصلی انجام شده یا در دست اقدام 

است.
حرکت  به  ترافیکی  نظم بخشی  هدف  با  را  طرح ها  این  اجرای  طالبی 
خودروها و افزایش ایمنی تردد شهری عنوان کرد و گفت: مناطق هشتگانه 
قم نیازها و درخواست های زیادی برای اجرای طرح های ترافیکی دارند که با 
توجه به ظرفیت سازمان ترافیک و اولویت بندی طرح با توان مضاعف در حال 

انجام آن ها هستیم.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر :

ساماندهی سیما و منظر شهر به 
پشتوانه مطالعاتی نیاز دارد

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر معتقد 
است باید کمیته های سیما و منظر شهری مخصوص به مناطق مختلف شکل 
بگیرد تا بر اساس ویژگی های هر منطقه شاخص های نمای مطلوب تبیین 

شود.
علیرضا خاکی با اشاره به اهمیت توجه به معیارهای نمای مطلوب شهری 

اظهار داشت: باید شهر را به مثابه یک موجود زنده موردتوجه قرار داد.
اقلیم،  کرد:  تصریح  شهری  نماهای  طراحی  معیارهای  تبیین  در  وی 
محدوده بوم و نوع کاربری تا حد زیادی در طراحی نماها تعیین کننده است، 
به نحوی که در طراحی نمای بیرونی ساختمان با توجه به منطقه محلی و 

کاربری آن باید از عناصر و نمادهای مخصوص استفاده کرد.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر با اشاره 
به استفاده از طراحی کلاسیک و رومی در نمای ساختمان های شهری ابراز 
کرد: ذاتاً استفاده از نمای کلاسیک و رومی مشکلی ندارد، اما باید مراقب بود 

داخل فرهنگ ساختمان سازی رخنه نکند.
حامل  ساختمان  نمای  در  استفاده شده  طراحی  مدل  هر  افزود:  وی 
نمادهای فرهنگی همان منطقه است و با توجه به نوع کاربری، فرهنگ 
و اصالت تاریخی همان محل ایجادشده که این نمادها در نماهای رومی و 
کلاسیک به وضوح مشخص است و تناسبی با تاریخ و فرهنگ معماری ایرانی 
ندارد. خاکی با تأکید بر اینکه نمای رومی با نمای کلاسیک متفاوت است، 
اظهار کرد: برخلاف تصور رایج، استفاده از سرستون های سنگی و کتیبه ها 
در نمای خارجی ساختمان ها به معماری کهن ایران باز می گردد، چنانچه در 

خانه ها و بناهای قدیمی ایران این پدیده به وضوح قابل مشاهده است.
طراح و معمار شهری در بیان دلیل استقبال مردم و کارفرماها در استفاده از 
نماهای کلاسیک و رومی، عنوان کرد: به دلیل مشخص بودن اجزا و وجود 
نمونه های مشابه بسیار زیاد این نوع از نما، طراحی این نماها بسیار راحت 

است و مورد استقبال بسیاری از طراحان واقع شده است.

با سخنرانی ویدیو کنفرانسی رییس جمهوری و با حضور جمعی از مسوولان 
استانی بیمارستان تخصصی ۲۱۸ تختخوابی مادر در شهرک پردیسان قم روز 

پنجشنبه به صورت رسمی به بهره برداری رسید. 
حجت الاسلام حسن روحانی  روز پنجشنبه در آیین بهره برداری از فاز نخست 
بیمارستان مادر که به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار شد، ضمن تبریک دهه 
کرامت اظهار کرد: شهر قم همواره به عنوان مرکز انقلاب مطرح است و امروز 
شاهد هستیم این شهر به مرکز تولید و نشر علم و دانش تبدیل شده است و از 
سراسر جهان از حوزه علمیه قم بهره می برند. وی ضمن تقدیر از کسانی که 
در احداث این بیمارستان به نوعی نقش ایفا کردند، گفت: از سرمایه گذار این 
بیمارستان که در مسیر خیر و رفاه مردم و شفای بیماران گام موثری برداشته 
است تقدیر و تشکر می کنیم. رئیس جمهور اضافه کرد: مردم قم همواره در 
همه مسائل مهم دینی، مذهبی، فرهنگی و سایر مسائل مهم اجتماعی پیشگام 
و تاثیرگذار بوده اند و در انجام همه امور برای سایر نقاط کشور به عنوان الگو از 
آنان یاد می شود. حجت الاسلام روحانی با تشکر از دست اندرکاران ساخت این 
بیمارستان گفت: از مردم قم و مراجع عظام تقلید تشکر می کنم که همواره در 
همه مسائل مهم دینی، مذهبی، فرهنگی و همچنین مسائل مهم اجتماعی 
حضور داشتند و مشوق بودند و در امر بیمارستان هم کمک کردند. همچنین از 

سرمایه گذار بیمارستان تشکر می کنیم و امیدواریم این بیمارستان، مسیر خیر و 
رفاه برای مردم و مسیر شفا برای بیماران باشد.

استاندار قم  مطرح کرد:
افزوده شدن ٤50 تخت به ظرفیت درمانی قم 

استاندار قم  نیز در این آیین اظهار داشت: با کشف دو مورد اولیه ویروس کرونا 
برای اولین در ایران در استان قم مجموعه بهداشتی و درمانی با نوعی شوک و 

غافلگیری غیرمنتظره روبه رو شد.
بهرام سرمست افزود: یکی از نقاط مثبت بروز بیماری کرونا در این استان، 
تبدیل کردن همزمان تهدید به فرصت و تکمیل زیرساخت های درمانی قم مانند 

بیمارستان امیرالمومنین)ع( و بیمارستان مادر بود.
است؛این  شده  ساخته  طبقه  هشت  در  قم  امیرالمومنین)ع(  بیمارستان 
بیمارستان ۲۳۰ تخت خوابی، ۶ اتاق عمل با ۲۶ تخت مجهز و مدرن، ۱۶ تخت 
اورژانس، ۱۸۲ تخت بستری، ۱5 تخت آی سی یو، ۸ تخت سی سی یو، ۶ تخت 

PICU و ۴ تخت آی سی یو نوزادان دارد.
به گفته وی، با بهره برداری از بیمارستان مادر و امیرالمومنین)ع( طی یک سال 

گذشته ۴5۰ تخت به ظرفیت تخت های درمانی استان قم افزوده شده است.
بیمارستان مادر قم واقع در شهرک پردیسان با ۳۷ هزارمتر زیربنا بزرگترین 
بیمارستان خصوصی این استان به شمار می آید که کلنگ احداث این طرح در 
سال 9۱ توسط استاندار وقت به زمین زده شد، اما با توجه به تحقق نیافتن وعده 
های دولت دهم برای اختصاص بودجه، عملیات اجرای آن تا سال 9۳ به تعویق 
افتاد، اما از پانزدهم بهمن آن سال بار دیگر آغاز شد و امروز بصورت رسمی با 

سخنرانی ویدیوکنفرانسی رییس جمهوری به بهره برداری رسید.
سرمست گفت: خیرین سلامت برای توسعه زیرساخت های درمانی در طول 
دو سال گذشته همواره در کنار نهادهای دولتی و سرمایه گذاران بخش سلامت 
بوده اند. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری رییس جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم، احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 

و جمع دیگری از مسوولان استانی در آیین حضور داشتند.

رئیس جمهور درمراسم افتتاح فازیک بیمارستان مادر قم مطرح کرد:

پیشگامی مردم قم در تمام مسائل مهم فرهنگی و اجتماعی 


